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در دهه 40 چه گذشت؟
دو دیدگاه انتقادی و متفاوت درباره جایگاه 

واقعی  علینقی عالیخانی  صفحه 03 را بخوانید
 عملياتي شدن اينستکس 

سازوکار مالي اروپا به راه افتاده اما هنوز 
جزئیات آن چندان روشن نیست   صفحه 02

سرگيجه گرفته بودم. همه چيز برايم شده بود کابوس بزرگ. از 
خود مي پرسيدم: مگر مي شود؟ 13نفر يک اختلاس 6.5 ميليارد 
يورويي را در يک صنعــت مهم همچون پتروشــيمي  صورت 
داده باشند؟!  مگر امکان دارد چندنفر در هيأت مديره صندوق 
فرهنگيــان 8200ميليارد تومــان را به تاراج برده باشــند؟! 
مگر بانک ها حســاب و کتاب ندارند که بشــود اختلاس هاي 

چندصدميلياردي در آنها صورت داد؟!
به هر روزنامه کــه نگاه مي کــردم و به هر شــبکه راديويي و 
تلويزيوني که مراجعه مي کردم، تيترها و خبرها را سرشــار از 
هيجان آميخته با اضطراب مي يافتم. گويي يک رقابت نفسگير 
در بالابردن درجه هيجان و سوزانندگي تيترها شکل گرفته بود. 
طبق معمول رسانه هاي خارجي هم وارد گود رقابت شده و داد و 

قال فراوان به راه انداخته بودند.
نمي دانستم اضطراب و سردرگمي ام را با چه کسي تقسيم کنم. 
دنبال کسي مي گشتم تا از او بپرسم: مگر مملکت اينقدر بي در  
و پيکر و بي حساب و کتاب شده است که چندنفر بتوانند در روز 
روشــن هزاران ميليارد از دارايي هاي مردم را بــه تاراج ببرند و 
هفت سال بعد بفهميم! چرا اين همه رکورد شکني؟! از وام هاي 
چندهزار ميلياردي منصور آريا تا ماجراهاي بانک ملي و صندوق 
فرهنگيان و از بدهي هاي نجومي  بابک زنجاني تا داستان هاي 

سلطان پتروشيمي .
اما ســوال بزرگتري هــم در فضــاي ذهنم مي چرخيــد. آيا 
واقعيت هاي اختلاس ها و تخلف ها دقيقاً همان چيزهايي هستند 
که صفحه به صفحــه و موج به موج در روزنامه ها و شــبکه هاي 

راديويي و تلويزيوني و صفحات مجازي گردش مي کنند؟
تصميم گرفتم کمي  بيشــتر جســت وجو کنم تا بلکه جزئيات 
بيشــتري از اين همــه خبرهــاي نگران کننده کســب کنم. 
مي خواستم دقيق تر بدانم در اقتصاد ميهن عزيزم چه مي گذرد. 
بايد تکليف خودم را با اضطرابم روشــن مي کردم. خوشبختانه 
تکنولوژي در اينجا به کمکم آمده بود. بازيابي صفحات روزنامه ها 
و صوت و تصويرهاي افراد در فضاي اينترنت به هيچ وجه دشوار 
نبود. اما آنچه دشوار به نظر مي رسيد، درک تفاوت ها و تناقض ها 

در صحبت ها و موضع گيري ها و پيچ در پيچ بودن خبرها بود.
در رسانه ها و شبکه هاي مجازي با قاطعيت و با هزاران آه و ناله 
گفته مي شــد در هريک از پرونده هاي بزرگ مفاسد اقتصادي، 
هزاران ميليارد تومان حيف و ميل شده اســت. آنها براي آنکه 
دقيقاً مشــخص شــود که صحبت از تاراج هزاران ميليارد پول 
ملت است از شبيه سازي هايي همچون چيدن اسکناس به دور 
زمين يا قابليت احداث هزاران مدرسه و بيمارستان و خانه براي 

مستمندان هم استفاده کرده بودند. 
اما در لابه لاي آن همه هياهو و فضاي غبارآلود مي شــد کلمات 
و جملاتــي را هم پيدا کرد که تا حدودي از ســوز ســينه کم 
مي کرد. اين جملات باعث مي شدند سواد قضايي هم پيدا شود. 
مثلًا اينکه حجم مبادلات مالي يک پرونده با ميزان اختلاس و 
تخلف انجام گرفته فرق دارد و يک متهم با يک محکوم متفاوت 
است و مهمتر از همه اينکه تا زماني که دادگاه تشکيل نشده و 
رأي قاضي صادر نشده، نمي توان در مورد متهمان يک پرونده 
قضاوت کرد. ذره بين ذهنم را روي به اصطلاح بزرگترين پرونده 
اختلاس که همان پرونده پتروشــيمي  بــود، متمرکز کردم. 
همينطور که ذره بين را جابه جا مي کــردم از پرونده اختلاس 
6.5ميليارد يورويي رســيدم به تخلف 22ميليون يورويي و از 
غارت يکصد هزار ميليارد توماني رســيدم به اختلاف حســاب 

95ميليارد توماني.
حالا ديگر مسير سوالاتم عوض شده بود. مي خواستم بپرسم گناه 
من و بقيه مردم اين سرزمين چيست که از معاني دقيق واژه هاي 
تخصصي قضايي و مالي همچون دادرسي، بازپرسي حسابرسي، 
پرونده تبادلات مالي، اخلال، اختــلاس، تخلف، تحصيل مال 
نامشروع، تسويه ارزي با اســتفاده از منابع داخلي و تاخير در 

تسويه حساب ارزي و... خبر ندارند؟  ادامه در صفحه 03

یک کلاغ چهل کلاغ؟  با کدام هدف؟

به جای ستون    یکشنبه
دکترمحمدحسینانصاريفرد

ماجرای فرار همسر حاكم دوبی به اروپا در حال تبديل به يک 
بحران پيچيده بين المللی در اروپا است. ديروز سايت ديلی 
بيســت آمريکا و روزنامه القدس العربی اصــل خبر را تاييد 
کردند هر چند که هنوز در مورد چرايی اين اتفاق، روايت های 

مختلفی وجود دارد. 
1. پنجــم تيرماه بود که حســاب کاربــری »بوغانم« که به 
افشاگری عليه مقام های امارات در فضای توئيتر معروف است، 
مدعی شد که »هيا بنت الحسين«، همسر محمد بن راشد، 
حاکم دوبی که خواهر ناتنی شــاه اردن )ملک عبدالله( نيز 

هست، طی هفته های اخير به آلمان گريخته است.
2. ادعاهای اين افشاگر اماراتی در حالی بود که سايت افشاگر 
»امارات ليکس« هم چند هفته پيش فاش کرده بود که زن 
محمد بن راشد و دو فرزندشان )زايد و جليله( به کمک يک 
ديپلمات آلمانی از امارات فرار کرده اند. اين سايت مدعی شد 
که هيا بنت الحسين به محض رســيدن به آلمان، خواستار 
پناهندگی سياسی شده و درخواست طلاق از بن راشد داده 
است. برلين هم با درخواست محمد بن راشد و محمد بن زايد 

)حاکم ابوظبی( برای بازگرداندن هيا مخالفت کرده است.
3. با اين حال روايت حساب کاربری بوغانم از علت اين فرار به 
شدت عجيب بود. ماجرا اين است که چندی پيش کودتايی 
در اردن کشــف می شود و مشخص می شــود که هماهنگ 
کننده اصلی آن خانم هيا بنت الحسين و همسر شيخ دوبی 
است. شاه اردن، پس از کشــف کودتا دستور داده که برخی 
از فرماندهان نظامــی و امنيتی اين کشــور از جمله رئيس 
استخبارات از سمت خود برکنار شده و سفير امارات در امان 
و »مطر الشامسی«، رئيس سابق دستگاه امنيتی ابوظبی از 

اردن اخراج شوند. 

4. او پس از آن ماجرا از محمد بن راشــد در اين باره توضيح 
خواسته، اما بن راشد از آنچه شنيده، شوکه شده و متوجه شده 
که دستگاه امنيتی در ابوظبی با زن او عليه عبدالله دوم توطئه 
کرده است. بن راشــد پيش تر به زنش در ارتباط با همکاری 
با سه نفر در امارت ابوظبی هشــدار داده بود. با اين حال هيا 
به توصيه های همسرش توجهی نکرده بود و مشاهده يکی از 
اين سه تن در قصر او )هيا( موجب ناراحتی بن راشد شده بود.

5. پس از انتشار اين خبر، دستگاه امنيتی ابوظبی برای اينکه 
نقشــش در کودتا عليه اردن افشا نشــود، داستان اختلاف 
زناشويی هيا با بن راشــد را ساخته و حتی شعری به سبک و 
سياق شوهرش منتشر کرده که در آن، بن راشد همسرش را 
به خيانت متهم می کند. همچنين بن زايد، بن راشد را تهديد 
کرده است که اگر عمليات کودتا را افشا کند، به حساب پسر 

او حمدان بن محمد بن راشد خواهد رسيد.
6. نکته جالب اين اســت که طبق روايت اين کاربر، ابوظبی 
می خواسته در ســکوت خبری، حتی از دوبی باج هم بگيرد 
و برای همين هم بوده که محمد بن راشد برای اينکه رقيب 
او »محمــد بن زايد«، وليعهــد ابوظبی مبــادا از اين قضيه 
سوء اســتفاده کند و از زن او و شــاه اردن باج خواهی کند، 
زمينه را برای فرار هيا فراهم کرده است. بوغانم مدعی است 
که وليعهد ابوظبی به دنبال اين بود که از دســت داشتن زن 
محمد بن راشد در کودتای مذکور در راستای فشار به آن دو 
)شاه اردن و حاکم دوبی(، جهت موافقت با معامله قرن آمريکا 

استفاده کند. 
7. همچنين اطلاعاتی اخيرا به بيرون درز پيدا کرده مبنی بر 
اين که زن بن راشد به وسيله دفترش دست به اختلاس های 
مالی زده ولی بعدها معلوم شــد که بخشی از اين اموال برای 

اجرای عمليات کودتا عليه برادرش بوده است.
8. اما ديروز »ديلی بيست« آمريکا در مطلبی به نقل از منابع 
آگاه و اختصاصی خود، فرار »شــاهزاده هَيَا«، را تأييد کرد. 
ديلی بيست به نقل از منابع خود می نويسد که به صورت اوليه 
دولت آلمان با اعطای پناهندگی سياســی با هيا دختر ملک 
حسين موافقت کرده ولی او تمايل دارد در لندن باقی بماند و 

در مکان امنی در انگليس به زندگی خود ادامه دهد.
9. روزنامه القدس العربی هم اخيرا نوشته است که بن راشد 
پس از سفر همسرش با عبدالله دوم پادشاه اردن تماس گرفت 
و خواستار بازگرداندن پســرانش و جدايی از همسرش شد. 
حاکم دوبی در اين تماس اعلام کرده اســت تنها چيزی که 
می خواهد فرزندانش است تا اين حادثه در صحنه بين المللی 
باعث رسوايی بيشتر نشــود. از قرار معلوم سخنان بن راشد 
درباره همســرش به مذاق خاندان پادشــاهی اردن خوش 
نيامده است و حتی »علی بن الحسين«، برادر هيا را به لندن 
فرستادند تا با او ملاقات کند. البته اين روزنامه نوشته است: 
اختلاف شاهزاده هيا الحسين پس از اقدام سه ماه پيش بن 
راشد مبنی بر تعطيل کردن مؤسسه خيريه ای که به نام وی 
بود و قطع بودجه اين مؤسسه با همسرش افزايش يافت. وی 
به همراه دو پسر خود دوبی را ترک کرده و در لندن پايتخت 

انگليس ساکن شد.
10. دوبی و ابوظبــی در زمينه سياســت های بين المللی با 
يکديگر اختلافات بسياری دارند. حالا بايد منتظر ماند و ديد 
که کار اين مثلث يعنی دوبی و ابوظبی و اردن به کجا خواهد 
رسيد. آيا اين ماجرا تبديل به يک رسوايی خواهد شد يا همه 
چيز با ميانجی گری های عربی و در ســکوت به پايان خواهد 

رسيد. )ترجمه اخبار از خبرگزاری فارس و ايرناست(

الانترا، 323  يا  جن تو؟
چالش 100 تومنی های دهه هشتادی که هم جادار، هم اسپورت و 

هم بادوام اند و هم در مقایسه با خودروهای مونتاژی کنونی امکانات 
بهتری نصیب خریداران خود می کنند صفحه 06 را بخوانید

آخرین جزئیا ت پرونده نجفی
مذاکرات برای بخشش ادامه دارد اما خانواده میترا استاد رضایت نداده اند    صفحه 02 را بخوانید

  عکس یک  خبر یک

ايرنا نوشت: رئيس کانون بانک ها و موسسه های اعتباری 
خصوصی با بيان اينکه »عمليات بــازار باز« می تواند 
به افزايش انضباط پولی در کشــور کمک کند، گفت: 
اين عمليات با همکاری نزديک بانک مرکزی، شــبکه 
بانک های دولتی و خصوصی، فعالان اقتصادی و دولت 
انجام می شــود. جدی ترين اقدام برای مديريت تورم و 
کنترل نرخ سود بانکی، عمليات بازار باز است که چندی 
پيش به تصويب شورای پول و اعتبار رسيد و قرار است 
توسط بانک مرکزی اجرا شود. کوروش پرويزيان، رئيس 
کانون بانک ها و مؤسسه های اعتباری خصوصی اظهار 
داشت: عمليات بازار باز از ابزارهايی است که می تواند به 
بانک مرکزی در اجرای سياست های پولی کمک کرده 
و در ايجاد نظم مالی، تنظيم مناســبات بين بانک ها، 
بانک مرکزی، دولت و ســاير فعــالان اقتصادی کمک 
کند. اميدواريم به زودی و به ســرعت اين ابزار جديد، 
اجرايی شود؛ عمليات بازار باز می تواند به ايجاد انضباط 
پولی در کشور کمک کند. خوشبختانه در قانون بودجه 
نيز اين موضوع پيش بينی شــده و ايــن امکان فراهم 
شده است که بخشی از سياست های مربوط به تأمين 
مالی در بازار از اين طريق صــورت گيرد. اين عمليات 
با همکاری نزديــک بانک مرکزی، شــبکه بانک های 
دولتی و خصوصــی، فعالان اقتصــادی و دولت انجام 
می شــود. عمليات بازار باز با کنار گذاشــتن سياست 

تعيين دستوری نرخ سود بانکی، اجازه می دهد نرخ سود 
در کانال مشخصی نوسان داشته باشد و همچنين نظام 
بانکی کشور را سروسامان دهد.  رئيس کل بانک مرکزی 
نيز درباره اين سياست جديد پولی می گويد: عمليات 
بازار باز، مهمترين ابزار برای کنترل نرخ بهره کوتاه مدت 
است و در بســياری از بانک های مرکزی به کار می رود. 
فرآيند عمليات بازار باز به اين صورت است که درمواقع 
افزايش يا کاهش تقاضای ذخايــر بانک ها که احتمال 
انحراف نرخ سود بازار بين بانکی)قيمت ذخاير( از ميزان 
هدف گذاری وجود دارد، بانک مرکزی از طريق خريد 
يا فروش اوراق بهادار و عرضه يا جمع آوری ذخاير، نرخ 
سود بازار را به نزديک نرخ سياستی هدف گذاری شده 
هدايت می کند. براساس ســازوکار طراحی شده، بانک 
مرکزی برای ايجاد دامنه مجاز نرخ سود بازار يا کريدور 
نرخ ســود، کف نرخ کريدور را به عنــوان نرخ پذيرش 
ذخاير مازاد بانک ها)ســپرده گيری از بانک ها( و سقف 
نرخ را به عنوان نرخ تزريق نقدينگی)وام دهی در قبال 

اخذ وثايق نقدشونده به بانک ها( تعيين می کند.
فرآيند راهبری نرخ های بازار از طريــق عمليات بازار 
باز، در نهايت از طريق سازوکار تسری سياست پولی به 
تغييرات در ساير نرخ های بهره در اقتصاد منجر شده و 
سطوح قيمت ها و فعاليت های واقعی اقتصادی را تحت 

تأثير قرار می دهد.

اين عکس خارق العاده از آتشفشــان رايکوک را جوشا استيونز، رئيس بخش عکس 
ناسا منتشر کرده است. عکس ظاهرا توسط فضانوردان ايستگاه فضايی بين المللی 
گرفته شده است. اين آتشفشــان در مجمع الجزاير کوريل )Kuril Islands( در 
استان ساخالين روسيه و در شرقی ترين نقطه جهان قرار گرفته است. اين جزاير هم 
از جهت شکل کاملا دايره ای و زيبايشان مورد توجه هستند و هم از اين نظر که با ژاپن 
هم مرز است و ژاپن بر سر مالکيت بخشــی از آن با روسيه دعوا هم دارد. آتشفشانی 
که می بينيد برای آخرين بار در سال 1924 فعال شده بود و حالا بعد از 95 سال، اين 
صحنه زيبا را آفريده است. البته اين آتشفشان در سال 1778 نيز سابقه فعال شدن 
دارد. جالب است بدانيد که دود اين آتشفشان تا ارتفاع 17 هزارمتری از سطح زمين 
هم بالا رفته و حتی تروپوپاز يا وردايست را که لايه مرزی بين تروپوسفر و استراتوسفر 

است رد کرده است. 

مکانیزم تعیین نرخ سود بانکی تغییر می کند

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران
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16 صفحه
شماره 2408
 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

وداع با  نابغه  لواسان
ناصرهوشمند وزیری در 73 سالگی درگذشت. مردی که

یک تنه،  یکی از عجیب ترین و خلاقانه ترین موزه های ایران 
را در لواسانات بنیان نهاده بود.

مردی سوار بر اسب بالدار / همراه با یادداشتی از آنالی اکبری
در پيچ و خم لواسان، سرزمين عجايبی است که از دور می شود بال های سنگیِ اسب پرنده ای 
را ديد که قصد پرواز داشته اما در حالتی بين رفتن و ماندن، همان بالا خشک شده. از دروازه 

چوبی که رد شوی ديگر در جهان کسل کننده قبلی نخواهی بود ... صفحه 15 را بخوانید

دست  از   
سر  مردم 

برداريد 
دوماه است که مشاهیر 
سیاست و هنر و سینما 
به حریم خصوصی ما 
مردم تجاوز کرده اند 

کمال بردبار|چرا دســت از سر مردم 
برنمی داریــد؟ چــرا وقت مــردم را 
می گیرید؟ چرا ما باید به زور هم که شده 
شاهد عروسی، عشق ورزی، زایمان، پا 
تختی، حنابندان،  خیانت، آشتی، شکایت 
و حتی قتل های شــما باشــیم؟ اگر ما 
شــفافیت نخواهیم به چه کسی باید 
بگوییم؟  اینکه بازیگر فوق العاده ای مثل 
مهدی هاشمی مختصات مهرورزی اش 
چگونه است و کی عاشق شده و کی فارغ  
به ما چه ربطی دارد؟  چرا باید از ازدواج 
دوم ایشان اصلا ما خبردار شویم؟ حتی 
زودتر از همسر و فرزند مهدی هاشمی؟  
چرا همسر دوم ایشان باید ما را در جریان 
بگذارند؟ به ما چه؟  به ما چه که همســر 
فلان فعال سیاسی طرفدار احمدی نژاد، 
ناگهان شــوهرش را به پرســتوبازی 
متهم می کند و می خواهد پته روی آب 
بریزد؟ به ما چه؟ مگر مــا وقتمان را از 
سرراه آورده ایم؟ به ما چه که در مورد 
فلان بازیگر و کمدیــن، تمام ماجرای 
طلاق از همسر بازیگرش و ازدواج با این 
یکی همسر بازیگرش از سیر تا پیاز در 
شبکه های مجازی قابل دسترسی است؟  
چرا آن یکی سیاســتمدار بزرگ باید 
حتی قبل از ازدواج دومش، عکس های 
عاشــقانه اش در فضای مجازی باشد؟  
او منتشــر نکرده اما بعید اســت به 
همســر مرحومه اش هم  گلایه ای کرده 
باشــد!  چرا ما مردم بینوا را شــریک 
داستان های زندگی تان می کنید؟ چرا از 
ما می خواهید نظاره گر عشق ورزی های  
مجاز و زیبایتان باشیم و بعد در نشتی 
عشق ورزی های جنجالی تان  یک دفعه 
می خواهید که مردم سرشــان به کار 
خودشان گرم باشد؟ به ما چه؟  چرا وقت 
ما را می گیرید؟ چرا به حریم خصوصی ما 
مردم تجاوز می کنید؟  چرا سلبریتی های 
عزیــز در عطش شــهرت و در جبران 
حســرت ها و ناکامی های عاطفی تان،  
مدام ما را از صفر تا صد عاشقانه هایتان 
باخبر می کنید؟  زندگی تان را بردارید و 
ببرید یک گوشه. از آن حفاظت کنید. 
نمی شود که با ازدیاد فالوئرهایتان سالی 
فقط 200 میلیون  از حضور در ایونت ها 
و افتتاحیه ها به دســت آورید و سالی 
یک میلیارد افزایــش قراردادهایتان 
را با پشــتوانه فالوئرهایتــان تجربه 
کنید و نخود آش هر اتفاق سیاســی و 
اجتماعی باشید و ذهنمان را از حرف ها 
و عکس هایتان پر کنید و بعد یک دفعه 
در نقش ابوریحان بیرونی و لقمان حکیم  
و مارشال مک لوهان بگویید  آی  حریم 
خصوصی  وای حریم خصوصی.  این شما 
هستید که مدام در حریم ذهن و فکر ما 
جولان می دهید. به زور. با اینستاگرام 
و فن پیج ها و کرشمه هایتان. این همه 
ماجرا دوروبرمان وجود دارد بعدش ما 
باید به فکر تزهای اقتصادی سیاســی 
فلان بازیگر باشــیم و زایمان آن یکی 
بازیگر و پرستو بازی فلان فعال سیاسی 
و عاشــقانه های  ناگهانی فلان بازیگر 
مشهور. مردم را با دست نشانه نروید. 
این شما هستید که حریم خصوصی تان 
را با حریم های ذهنی ما مخلوط کرده اید. 
چی؟  حسادت می کنیم؟ دست بردارید.
می بینید؟ باز هم خودتان را دست بالا 

گرفتید.  صفحه 03 را بخوانید

سرنوشت دو شاخ!
پرستش شکایت می کند و افشانی هم 

فعلا در اوین است  صفحه 03 را بخوانید

شادی
تک ستاره

بسکتبال
ايران
گفت وگو 
با شادی 
عبدالوند

صفحه 15

زمان تجليل از کولاکويچ
چرا نقش مربی بزرگ والیبال را نادیده می گیریم؟ صفحه 08

داستان فرار  شاهزاده »هيا«
آیا همسر حاکم دوبی ، پرستوی دستگاه امنیتی 
ابوظبی برای کودتا علیه برادرش در اردن  بود؟



باشگاه خبر
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برادر همسر نجفی: قصاص می خواهیم، 
کوتاه نخواهیم آمد

 7 نکته جدید از روند رسیدگی 
به پرونده جنایی – سیاسی سال

مسعود استاد برادر میترا استاد، همسر مقتول محمد علی نجفی 
شهردار اسبق تهران در مصاحبه با رکنا جزئیات تازه ای از روند 
رسیدگی به این پرونده را بیان کرده است که اینجا می خوانید. 

1   ما اصرار بر قصاص داریم و نظرمان تغییر نخواهد کرد. حق 
تولد و مرگ فقط دست خداست اما آقای نجفی حق زندگی را از 
خواهرم گرفت. اگر مرگ او یک حادثه بود کنار می آمدیم اما این 
اتفاق به هیچ عنوان قابل بخشش نیست. درخواست پدر و مادرم 

و خواهرزاده ام)پسر میترا( قصاص است.
2   روزی که بــرای خواهرم مراســم ختم گرفتیــم، اکثر 
دوستانش به مســجد آمدند برای عرض تسلیت. البته خانواده 
آقای نجفــی مانند بــرادر، بــرادرزاده و دامادش هــم برای 
تســلیت گویی آمدند. پس از آن هم با مــن و خانواده ام تماس 
گرفتند که آراممان کنند و خواستند که او را ببخشیم. چندبار 
هم پیامک دادند. داماد آقای نجفی و برادرزاده اش به من زنگ 
زدند و اصرار داشتند که در دادگاه از خونخواهی گذشت کنیم. 

اما ما کوتاه نخواهیم آمد.
3   نجفی در دادسرا تلاش کرد تا از من و خانواده ام رضایت 
بگیرد. در آنجا ابراز پشــیمانی کرد و حتی خطــاب به مادرم 
گفت:»حاج خانم دختر شما امانت بود دست من و شما هم بارها 
تاکید کرده بودید روی این جمله که دختر من امانت است دست 
شما. اما من امانتدار خوبی نبودم و قصدم قتل نبود.« او با گفتن 

این جمله ابراز شرمندگی کرد و معذرت خواست.
4   مادرم به شدت ناراحت و افسرده اســت. آقای نجفی در 
دادسرا به من گفت که پس از قتل خواهرم تصمیم به خودکشی 
گرفته و به بالکــن رفته که خودش را پرت کنــد اما به این فکر 
کرده که خودکشی گناه بزرگی است و پشیمان شده است. مگر 
کشتن خواهرم گناه نبود؟ اینکه پسر خواهرم بی مادر شده گناه 

بزرگی نیست؟ 
5   این چیزها ما را عذاب می دهد و حرف های دیگری که علیه 
خواهرم می زنند یا در فضای مجازی از جانب ما نظر می دهند. 
یکی از همین نظرها این بود که خانواده استاد نمی توانند نصف 
دیه را جور کنند برای همین نجفی قصاص نمی شود. نمی دانم 

چطور راضی می شوند که درباره ما اینطور نظر بدهند.
6   در پیامکی که برای ما ارسال شده، نوشته که زمان جلسه 
محاکمه دهم تیرماه است. اما هنوز ساعتش را اعلام نکرده اند. 
نیازی به وکیل نداریم و فکــر نمی کنم وکیل بگیریم. همه چیز 
مشــخص و محرز اســت. آقای نجفی به قتل اعتــراف کرده و 

درخواست ما هم قصاص است.
7  )پســر میترا( پیش من زندگی می کند. حال روحی اش 
روزبه روز بدتر می شود. او به شدت افسرده است. اکثر وقت ها یک 
گوشه کز کرده و گریه می کند. شب ها هم جرات ندارد تنهایی 
بخوابد. از دو روانشناس وقت گرفته ام و قرار است در این هفته 

او را به دکتر ببرم. مدام سر خاک مادرش می رود که آرام شود.

 حرف های ضد و نقیض اخیر ترامپ   داستان سیاست 
علیه ایران

»دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا چهارشنبه 
شب در توئیتر مدعی شد: »رهبران ایران واژه های 

»خوبی« و »مهربانی« که از آن برخوردار هستند 
را درک نمی کنند. نکته غم انگیز آنکه تنها چیزی 
که آن را می فهمند قدرت و زور است و آمریکا به 

نسبت صاحب قدرتمندترین نیروی نظامی در دنیا 
است و فقط در دو سال گذشته ۱.۵ تریلیون دلار 

در این زمینه هزینه کرده است.« او نوشت: »مردم 
فوق العاده ایران دارند بدون هیچ دلیل خاصی 

رنج می کشند. رهبران آنها تمام پول ها را خرج 
تروریسم می کنند و پول ناچیزی برای چیزهای 
دیگر خرج می کنند.« ترامپ همچنین ایران را 

به کشتن سربازان آمریکایی متهم کرده است. او 
نوشت: »استفاده ایران از بمب های کنارجاده ای 
که به کشته شدن ۲۰۰۰ آمریکایی و زخمی شدن 
شمار بیشتری از نیروهای آمریکایی منجر شده 
را فراموش نکرده است.« رئیس جمهور آمریکا 

بدون ارائه توضیحات بیشتر نوشته است: »بیانیه 
بسیار توهین آمیز و جاهلانه ایران که امروز منتشر 

شد فقط نشان می دهد که آنها واقعیت را درک 
نمی کنند. هرگونه حمله توسط ایران به هر چیز 

آمریکایی با زور شدید و کوبنده روبه رو خواهد شد. 
در برخی حوزه ها، کوبنده به معنی نابودی خواهد 

بود. دیگر خبری از جان کری و اوباما نیست.« او در 
همان روز در مصاحبه ای با شبکه »فاکس بزنس« 

گفت:»امیدوارم جنگ رخ ندهد، اما اگر اتفاقی 
بیفتد، ما در موقعیت بسیار قوی قرار خواهیم 

گرفت. می توانم به شما بگویم که زیاد طول نخواهد 
کشید.«  ترامپ قبل از عزیمت برای شرکت در 

اجلاس گروه ۲۰، در پاسخ به این سوال که آیا توپ 
الان در زمین ایران است گفت:»توپ در هیچ 

زمینی نیست. می دانید چیست؟ ایران می تواند هر 
کاری دلش می خواهد انجام دهد. مشکلی نیست.« 
او همچنین مدعی شد که مقام های ایران اگر توافق 

نکنند، خودخواه هستند. رئیس جمهوری آمریکا 
روز جمعه و در بدو ورود به اوزاکای ژاپن برای 

شرکت در نشست سران کشورهای عضو گروه 
جی۲۰ گفت که زمان کافی برای رفع تنش میان 

ایالات متحده و ایران وجود دارد و فارغ از هر فشار 
و عجله ای آنها می توانند از زمان خود استفاده 
کنند.  دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا در 

حاشیه نشست G۲۰ درباره مذاکره تهران با 
واشنگتن مدعی شد که فکر می کند ایران تمایل 
دارد تا »به یک توافق با آمریکا دست پیدا کند.« 

او در کنفرانس خبری پایان این نشست گفت:»ما 
در حال کار کردن بر روی ]موضوع[ ایران هستیم. 
خواهیم دید که چه پیش می آید. من فکر می کنم 
آن ها تمایل دارند که یک توافق ]با آمریکا[ انجام 
بدهند و فکر می کنم این که بخواهند توافق کنند 

خیلی هوشمندانه است. خواهیم دید که چه پیش 
می آید. من مشکلی نداشته و وقت زیادی دارم.«

سی
لما

دیپ

بالاخره هشدارهاي ایران به اروپا کار خودش را 
کرد و اینستکس در روزهاي پایاني اولتیماتوم 
ایران درمورد بــه تعلیــق درآوردن برخي از 

تعهدات خود در برجام، کار خود را آغاز کرد.
روز جمعه بعد از نشست کمیسیون مشترک 
برجام در وین، خبرنگاران حاضر در این شهر 
اعلام کردند که اینســتکس  بالاخره عملیاتي 
شــده اســت. در بیانیه اي که از این جلسه به 
ریاســت هلگا اشمیت منتشر شــد، کشورها 
بر اهمیت برجام به عنــوان یک عنصر کلیدي 
در ساختار جهاني عدم اشــاعه تاکید کردند. 
اندکي بعد از این خبرها مشــخص شد که در 
آخرین ســاعات اداري در اروپا، اولین انتقال 
بانکي از طریق اینســتکس انجام شده و عملا 
این ســازوکار مالي بعد از ماه ها کشــمکش 
به راه افتاده اســت. با این حال هنوز مشخص 
نیست که قرار است اینســتکس از چه منابع 
مالي اســتفاده کند. برخي نگران این هستند 
که راه اندازي اینستکس تنها براي آرام کردن 
جوي باشــد که علیه بي اعتنایــي و کم کاري 
اروپایي ها به راه افتاده است. به هر حال هرچند 
قدم اول برداشته شــده اما سازوکار مالي اروپا 
نیاز به شفاف ســازي نحوه عملکــردش دارد. 
به نظر مي رسد که ایران هم چندان به این روند 
راضي نیست. چرا که عباس عراقچي گفته که 
چون فکر نمي کند پیشرفت هاي صورت گرفته 
به اندازه کافي باشد، ایران تصمیم فعلي خود 
را براي کاستن از ســطح تعهداتش در برجام 

متوقف نخواهد کرد. 
به نظر مي رسد ایران تصمیم دارد تا اولتیماتوم 
به اروپا را در همین  ســطح فعلي حفظ کند تا 

تکلیف سازوکار اینســتکس مشخص شده و 
فعالیت هاي این کانال روشن شود. 

   اينستکس قرار است چه کار کند؟
اینستکس از ســوي عباس عراقچي گامي  به 
جلو امــا ناکافي لقب گرفته. این ســازو کاري 
است که بعد از خروج ایالات متحده آمریکا از 
برجام در ژانویه 2019 رسما ایجاد شد، اما آغاز 
به کارش تا روز جمعه به تعویق افتاد. قرار است 
با این سازوکار ویژه اروپایي ها بتوانند به دور از 
تحریم هایي  که ترامپ تدارک دیده، به مبادله 
با ایران بپردازند بدون اینکه به شــرکت هاي 
دخیــل در تجارت با ایران آســیبي برســد. 
درواقع اینستکس باعث مي شود تا کشورهاي 
اروپایي پول شرکت هایي که با ایران تبادلات 
تجاري دارند، بپردازند. اما این سازوکار نقش 
متقاعد کننده و بازاریاب را بازي نخواهد کرد و 
بازهم تصمیم با شرکت هاي اروپایي است که 
تجارت با ایران را در چه سطحي حفظ کنند. 
اما این تصمیم از همــان روز اول مورد حمله 
آمریکا قرار گرفت و این کشــور به شدت از آن 

انتقاد کرد. 
حالا عباس عراقچي مي گوید، همه کشورهاي 
دیگر اروپایي، به جز انگلیس، آلمان و فرانسه 
که اینســتکس را به راه انداخته اند، مي توانند 
از این ســازوکار اســتفاده کننــد و به زودي 
کشــورهاي غیراروپایي هم قادر به استفاده از 
سازوکار مالي خواهند شــد. اتریش، بلژیک، 
هلند، اسلووني، اسپانیا و سوئد از کشورهایي 
هســتند که از این فرمول حمایــت کرده اند. 
اینستکس تنها یک کانال مالي است که قدرت 
آن را دارد که در زیرفشــار تحریم ها تجارت با 
ایران را تســهیل کند. اما استفاده از این کانال 

مالي آنقدر ها هم ساده نیست.

   مشکلات سازوکار مالي چیست؟
وال استریت ژورنال مي گوید، خط اعتباري اي که 
براي ایران و اروپا درنظر گرفته شده، چند میلیون 
یورویي است. اما مشخص نیست این رقم دقیقا 
چقدر اســت و آیا کفاف میزان مبادلات ایران با 
کشــورهاي اروپایي را مي دهد یا نه. آمریکا هم 
مي گوید که اینستکس نباید اقلام نفتي را شامل 
شود و روي این حساب به نظر نمي رسد که اروپا 
بتواند از این خواسته ســرپیچي کند و تنها باید 
تمرکز بر همان خط اعتباري چندمیلیون یورویي 
باشد. در واقع قرار اســت از پول و دارایي اي که 
ایران در کشــورهاي اروپایــي دارد، یا یک خط 
اعتباري براي مبادلات تجاري با ایران اســتفاده 
شود اما مشکل این است که ایران در سه ماهه اول 
2019 با مشــکل صادرات به اروپا مواجه بوده و 
واردات اروپا از کشورمان هم تنها به 200میلیون 
یورو محدود مي شــود که این رقــم اصلا براي 
اینستکس کافي نیست. سرنوشت خط اعتباري 
هم تقریبا نامشخص است زیرا هنوز رقمي  براي 
آن مشخص نشده و مي تواند از یک میلیارد یورو 
به بالا باشد. این درحالي ست که حجم مبادلات 
ایران با کشــورهاي اروپایي تنها در سه ماهه اول 
سال 2018، ســه میلیارد یورو بوده است.  ایران 
تاکید زیادي بر فروش نفتش دارد.  در حال حاضر 
منابع مالي براي ایران در اروپا موجود نیست که 
بخواهد براي واردات کالا دست به کار شود. یا باید 
خط اعتباري با مبالغ بالا به ایران داده شــود یا 
نفت خریداري شود. اما یک راه حل دیگر هم براي 
نحات اینســتکس وجود دارد و آن شریک شدن 
کشورهاي دیگر در این مضوع است. در صورتي که 
کشورهایي که خریدار نفت ایران هستند به میان 
بیایند، منابع مالي مورد نیاز این سازوکار راحت تر 
تامین خواهد شد. عراقچي از سوي ایران نسبت 

به حضور دیگر کشورها چراغ سبز نشان داده. اما 
در عین حال نگران ماجراي فروش نفت است. او 
گفته: »بدون اینکه خرید نفت از ایران انجام شود 
یا اعتبارات خاصي براي آن در نظر گرفته شود، 
اینستکس نمي تواند انتظارات ما را به طور کامل 
برآورده کند. بنابراین کشــورهاي اروپایي باید 
به طور جدي بحث فروش نفت ما را در دســتور 
کار خود داشته باشند.« از آن طرف هشدارهاي 
آمریکا هم جدي به نظر مي رســد. برایان هوک، 
نماینده ویژه ایالات متحــده در امور ایران گفته 
آمریکا هر کشــوري را که اقدام به خرید نفت از 
جمهوري اســلامي  کند، تحریــم خواهد کرد و 
کشورش مشــغول بررســي گزارش ها در مورد 
رسیدن محموله یک میلیون بشکه اي نفت ایران 

به چین است. 

   شايد چین و روسیه هم به کمک بیايند
ایران بیش از هر چیــز این روزها دغدغه فروش 
نفت را دارد. در این صورت است که اینستکس 
معناي واقعي خود را پیدا مي کند و شرایط براي 
کشورمان آسان تر مي شــود. چین دیروز بعد از 
به راه افتادن ســازوکار مالي اروپا اعلام کرد که 
ممکن است به تحریم هاي آمریکا درمورد نفت 
ایران بي اعتنایي کند. روسیه هم گفته نسبت به 
حضورش در اینستکس اشــتیاق نشان داده. اما 
برخي کارشناسان معتقدند نمي شود چندان به 
قول روس ها و چیني ها تکیه کرد. روسیه از نظر 
سیاسي در یک سال اخیر از ایران حمایت کرده و 
ترامپ را بارها به باد انتقاد گرفته اما از نظر مالي 
ایده اي نداشته و چین حالا در فکر یک قرارداد 
تجاري به درد بخور با آمریکاست و ممکن است 
یکي از شــروط ترامپ براي حل مشکلات بین 
دوکشور، پیروي از دستورات واشنگتن در مورد 

تهران باشد. 

 عملياتي شدن اينستکس 
چه سودي به حال ما دارد؟

سازوکار مالي اروپا به راه افتاده اما هنوز جزئیات 
آن چندان روشن نیست

سايت  نگار سیاسي / گزيد     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

1  گزیده جوابیه دفتر آملی لاریجانی به اتهامات مطرح 
شده در مورد اکبر طبری را بخوانید: 1.برخی از اتهامات مطرح 
درمورد معاون اجرایی حوزه ریاست قبلًا دردادسرا بررسی شده 
وکذب بودن آن محرز شــده بود. رئیس قوه قضائیه پیشین هم 
خود مستقلا آن ها را بررســی کرده بود و خلاف بودن آن ها برای 
وی محرز شــده بود. مدعیان اگر مدعی وجــود اتهاماتی دیگر 
هستند چرا در طول 10 سال آنها را با رئیس قوه قضائیه درمیان 
نگذاشته اند؟ 2. به نظر می رســد طرح این اتهامات ابزاری است 
برای پــروژه ای بزرگ تر در تخریب رئیس پیشــین قوه قضائیه. 
ظاهراً احقاد بدریــه و حنینیه چنان غلیان کــرده که راهی جز 
اینگونه تخریب های ناجوانمردانه و خلاف شرع و اخلاق ندیده اند. 
3. خبرگزاری رسمی دولت )ایرنا( اگر دغدغه اطلاع رسانی صحیح 
دارد بهتر است به جای انتشار اخبار مجعول، اسناد واقعی و صحیح 
تخلفات بستگان و نزدیکان رئیس جمهور را منتشر کند؛ اسنادی 
بســیار متنوع و رنگارنگ؟!، البته و صد البته اینگونه افشاگری ها 
را خلاف شرع و خلاف قانون و خلاف اخلاق می دانیم چون محل 
رسیدگی به این امور قوه قضائیه است نه فضای مجازی لیکن اگر 
بناست افشــاگری صورت گیرد خوب است ازنوع واقعی آن باشد 

نه مجعول! )برنا(

2  احمدی نژاد اصلح بود؟ عباس سلیمی نمین درباره مبانی 
نظری جبهه پایداری در مــورد اصلح گفت: طرح مبانی نظری از 
این دست که ما نمی توانیم شرعا به کسی که اصلح نمی دانیم رای 
بدهیم بسیار غلط است زیرا برداشت ها از اصلح بودن نسبی است و 
در مقاطع زمانی مختلف نظرات راجع به افراد اصلح متفاوت است 
مصداق آن هم نظر آیت الله مصبــاح درباره محمود احمدی نژاد 
است. ایشان زمانی آقای احمدی نژاد را  اصلح می دانست اما بعدها 
ایشان را کاملا در نقطه مقابل ارزیابی می کرد. در واقع در مقطعی 
که ایشان را اصلح می پنداشــت به این دلیل بود که اطلاعاتی را 
در اختیار نداشــت و شــناخت آیت الله مصباح از آقای احمدی 
نژاد شــناخت ناقص بود بنابراین تشخیص اصلح هم نسبی و هم 
بر اساس اطلاعات است. بررسی کارنامه سیاسی جبهه پایداری 
در انتخاب های گذشته نشــان داده که کاندیدای اصلح نداشتند 
به طوری که هم در شــاخص ها و هم مصادیق خطاهای فاحش 

داشتند. )خبرآنلاین(

3  نظر جبهه پایــداری درباره فضای مجــازی؛ مرتضی 
آقاتهرانی  در آیین رونمایی از کتاب»پیشوای صادق« گفت: منافع 
عده ای از مسئولان ارشد نظام مانع از بستن یا محدود کردن فضای 
مجازی شده است، این افراد باید هزینه اقدامات خود را پرداخت 
کنند و به طور حتم ضربه این اقدامات خــود را به زودی خواهند 
خورد. مؤسســات تخصصی در آمریکا در راستای تزریق شبهات 
اعتقادی با بیان استدلال های علمی هستند، متأسفانه در وضعیت 
کنونی کشور، سکولارها با عناوین مختلف در مراکز تصمیم ساز 

نظام نفوذ کرده اند. )تسنیم(

4   روایتی از دیدار وزیر احمدی نژاد با ولیعهد ســعودی؛ 
حیدر مصلحی، وزیر اطلاعات در دولــت احمدی نژاد در یادواره 
220 شــهید اصناف و بازار همدان درباره دیــدارش با ولیعهد 

سعودی در دوران وزارتش گفت: در این گفت و گو موضوع حمایت 
آل سعود از رژیم بعثی مطرح شد و سعودی های به صراحت اذعان 
کردند که در زمان جنگ تحمیلی از صدام بعثی 40 میلیارد دلار 
حمایت کردند و کشــورهای خلیج فارس هم کمک 30 میلیارد 
دلاری از صدام داشتند اگرچه ســرانجام این ایران بود که پیروز 

میدان جنگ شد. )تسنیم(

5  پایان نامه جلیلی، سند اصلح بودنش: قاسم روانبخش، 
عضو شــورای مرکزی جبهه پایداری در تشریح چگونگی سعید 
جلیلی به عنــوان کاندیدای اصلــح این جبهه بــرای انتخابات 
ریاست جمهوری یازدهم در برنامه دســتخط تلویزیون: »آقای 
جلیلی را در میان نامزدهایی که بودند اصلح تشــخیص دادیم. 
دو بار پایان نامه های دکتر جلیلی مطالعه شــد. آقای علم الهدی 
استاد راهنمای ایشان بودند و با ایشان صحبت شد. هم پایان نامه 
فوق لیسانس و هم پایان نامه دکترا که بالاخره از کسی می خواهیم 
حمایت کنیم، کسی نباشــد که محل تامل باشد. در جمع بندی 
نهایی جبهه به این جمع بندی رسید که در میان نامزدهای موجود 

آقای دکتر جلیلی اصلح هستند.« )خبرآنلاین(

6   واکنش بهشتی به دســتگیری زن و دختر بنی صدر؛ 
بخشــی از یادداشت مســیح مهاجری، مدیرمســئول روزنامه 
جمهوری اســلامی را بخوانید: به آقای بهشتی خبر دادند که زن 
بنی صدر و دختر یا دختران بنی صدر دســتگیر شده اند. لابه لای 
منافقین بودند. اینها آمده بودند منافقین را تشــویق می کردند. 
مثل هند جگرخوار که آمده بود کفار قریش را تشــویق می کرد 
برای اینکه حمزه)ع( و دیگران را بکشــند. اینها دستگیر شدند. 
من فکر می کردم آقای بهشتی خیلی خوشحال بشوند. آن وقت 
ایشان رئیس قوه قضائیه بود. خیلی خوشحال بشود و بگوید: به! به!  
خیلی عالی بود،  به دام انداختید. اما ایشان ناراحت شدند، گوشی 
را قطع کردند. تلفن آقای موسوی اردبیلی را گرفتند. آن وقت آقای 
بهشتی رئیس قوه قضائیه بود و آقای موسوی اردبیلی دادستان 
کل کشور. آنچه نقل می کنم را شخصا شاهد بودم. آقای بهشتی 
به آقای موسوی اردبیلی گفتند: شنیده ام که خانم آقای بنی صدر 
و دخترش را دستگیر کردند. این خانم و این دختر را آزاد کنید. 
آقای موسوی اردبیلی مقاومت کردند. آقای بهشتی عصبانی شدند 

و گفتند من به شما دستور می دهم اینها را آزاد کنید. )جماران(

7   نظر تازه دادستان کل درباره حجاب؛ دادستان کل کشور 
با اشــاره به برخورد قاطع با ناهنجاری های فرهنگی و اجتماعی 
گفت: باید نســبت به افرادی کــه ارزش های اســلامی را زیرپا 
می گذارند و با قصد و تعمد در خیابان ها کشف حجاب می کنند، 
قاطعانه برخورد شود. محمدجعفر منتظری در هفدهمین نشست 
تخصصی سراســری دادستان های مراکز اســتان ها با محوریت 
تحول و تحول گرایی در دادسرا گفت: مسائل و ناهنجاری هایی که 
بعضاً اکنون دیده می شود توسط افراد خاصی صورت می گیرد که 
می خواهند از خطوط قرمز عبور کنند و ما می بینیم که مأموریت 

این ها تحقق اهداف دشمن است. )انتخاب(

8  ظریف چیزی ندارد که تحریم شود؛ حسین موسویان، 

مذاکره کننده پیشین هســته ای ایران با انتشار توئیتی در رابطه 
با تحریم شدن ظریف توسط واشنگتن نوشت: وزیر امور خارجه 
ظریف و خانواده اش با اینکه سال های متمادی در آمریکا زندگی 
می کرده اند، حتی یک وجب ملک خــارج از ایران ندارند. ظریف 
حتی حساب بانکی در خارج از ایران ندارد. تنها دلیل ممکن برای 
تحریم وی، ساکت کردن او و بستن درهای مذاکره و دیپلماسی 

است. )ایسنا(

9  قوه قضائیه تا کجا پشت ناجاست؟ غلامحسین اسماعیلی، 
سخنگوی قوه قضائیه  در مراسم یادمان شــهدای هفتم تیر در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که دستگاه قضایی برای 
همکاری بیشــتر با نیروی انتظامی چه تدابیری خواهد داشت؟ 
تصریح کرد: همه بخش های جامعه و نظــام وظیفه دارند که از 
ارزش های دینی و انقلابی حراست و پاســداری کنند. ما اجازه 
نخواهیم داد که باور ها و ارزش های اســلامی ما از سوی افرادی 
که به هیچ عنوان اعتقادی به مکتب اسلام ندارند، آسیب ببیند. 
قانون حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر نیازمند بازنشر، 
بازخوانی و توجه بیشتر است. این قانون می تواند زمینه ساز خوبی 
برای احیای ارزش های دینی باشــد، ما وظیفه خودمان را انجام 
می دهیم. نیروی انتظامی، تا آنجا که در اجرای وظایف قانونی خود 
گام بردارد، حتما مورد حمایت قوه قضائیه خواهد بود. همه باید در 
چارچوب قانون و مقررات رفتار کنیم. قانون بهترین نظم دهنده 
جامعه است. اگر در هر جایی شاهد بی نظمی هستیم، بیانگر این 

است که قانون رعایت نمی شود. )ایسنا(

10   روحانی برای FATF به مجمع برود؛ مصطفی کواکبیان 
نماینده مجلس دربــاره تصویب CFT و پالرمــو در توئیتر خود 
نوشــت: طی تذکر شــفاهی در صحن مجلس در زمینه گلایه 
روحانی درباره لوایح FATF گفتــم: از رئیس جمهور می خواهم 
خودشان حتما در مجمع تشخیص شرکت کنند تا هرچه سریع تر 

CFT و پالرمو با حضورشان تصویب شود. )خبرآنلاین(

11   برای انتخابات پیش شرط نگذاریم: رسول منتجب نیا، 
چهره شاخص اصلاح طلب و قائم مقام پیشین حزب اعتماد ملی 
از برخی شــرط گذاری ها و طرح ایده تحریم انتخابات از ســوی 
برخی چهره های اصلاح طلب انتقاد کرده و گفته: من بجد با این 
نظر مخالفم چراکه برای احقاق حق معنا ندارد. مانند این اســت 
که فردی می خواهد برود و حقــش را از جایی بگیرد و بگوید من 
به شرطی حقم را می گیرم که شما چنین بکنید؛ مسلم است که 
طرف مقابل می گوید بســیار خوب ما حق شما را هم برمی داریم 
و خودمان اســتفاده می کنیم. انتخابات گرفتن حق است مردم 
باید حق شان را بگیرند معنا ندارد شــرط بگذاریم؛ آیا اگر شرط 
گذاشتیم آنها شــرط ما را می پذیرند؟ خیر آنها هرگز به شرط ما 
عمل نمی کنند. من یک بار دیگر هم گفته ام اگر ما شرط گذاشتیم 
فکر نکنیم آنها به اصلاح طلبان التماس کنند یا به فکر پهن کردن 
فرش قرمز برای ما می افتند، خیر آنهــا از خدا می خواهند که ما 
در انتخابات شرکت نکنیم و ســهم ما را هم خودشان بردارند. ما 
باید به مردم بگوییم به صحنه بیایید و حــق خودتان را بگیرید. 

)خبرآنلاین(

جوابیه آملی لاريجانی درباره اکبر طبری، گفت وگو درباره اصلح و ...
  عکس نوشت

    مراسم تشییع پیکر مطهر 150 شهید دفاع مقدس روز پنجشنبه با حضور مردم و خانواده شهدا و مسئولان لشکری 
و کشوری از مقابل دانشگاه تهران به سوی معراج شهدا برگزار شد. )عکس: ايرنا(

    علی لاريجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی در دسته  عزاداری شهادت امام جعفر صادق)ع( در بیت آيت الله 
وحید خراسانی، از مراجع تقلید در شهر قم حضور پیدا کرد. برادر لاريجانی )آيت الله آملی لاريجانی، رئیس مجمع 

تشخیص مصلحت نظام( داماد آقای وحید خراسانی است. )عکس: خانه ملت(

    مجید تخت روانچی، نماينده ايران در سازمان ملل، در حاشیه نشست دوره ای شورای امنیت برای بررسی اجرای 
قطعنامه اين شور ا درباره توافق هسته ای ايران با قدرت های جهانی، در شامگاه چهارشنبه به وقت ايران، با بشار 

الجعفری، نماينده سوريه در سازمان ملل، خوش و بش می کند. )عکس: مهر(

مهسا مژدهی  
             هفت  صبح
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يک کلاغ چهل کلاغ؟  با کدام هدف؟
ادامه ازصفحه   اول

چرا ابتدا باید در رســانه ها در بوق و کرنا شــود که 
پرونده اختلاس 6.5میلیارد یورویي تشــکیل شده 
و بعد از ســوي دادگاه اعلام شود نتایج دادرسي ها، 
بازپرســي ها و محاکمه کردن هــا حکایت از تخلف 

22میلیون یورویي دارد؟!
اما درد بزرگ مــن در این روزها آن نیســت که چرا 
آن همه از شنیدن خبرهاي داغ در مورد اختلاس هاي 
چندهزار میلیاردي هیجان زده و کابوس زده شده بودم. 
درد بزرگي که آزاردهنده ترین دغدغه ذهنم شده آن 
است که چگونه با مردم خوب و نجیب کشورم همزبان 
شوم که آنهایي که هر ماجرا و هر رویدادي را به داستان 
یک کلاغ چهل کلاغ تبدیل مي کنند، با عدم رعایت 
اصول حرفه اي در اطلاع رساني بارها و بارها نمک بر 

زخم هایمان پاشیده اند.
گلایه ها را کنار بگذاریم. فقط چندتا درخواســت و 
تمنا داریم. بیاییم دســت در دست هم از رسیدگي 
قاطعانه و بدون اغماض قوه قضائیــه به تخلف ها و 
به ویژه به دست اندازي ها علیه پول ها و دارایي هاي 

ملت با تمام وجود حمایت کنیم ولي از رســانه ها و 
مقامات قضایي و اجرایي هم درخواست کنیم، طوري 
عمل کنند که تا زماني کــه ابعاد دقیق پرونده هاي 
فساد اقتصادي در بازپرســي ها و دادرسي ها روشن 
نشده از ایجاد غوغا و هیاهو پیشــگیري شود و در 
دنیا مسابقه نگذاریم و بوق و كرنا نكنیم كه كشور ما 

آلوده ترین كشور است.
دانستن حق مردم است. آنها باید از همه چیز باخبر 
باشند، ولي براي مردم عزیز کشورمان حق بزرگتري 
هم وجود دارد و آن حق آرامش و آســایش اســت. 
مــردم را بي دلیل و بیش از حد نگــران و مضطرب 
نکنیم، چــون در آن صورت پدیده هــاي ویرانگري 
همچون فرار ســرمایه ها از عرصه تولید و بانک ها و 
بازار بورس و سرازیرشــدن آنها به سوي دلال بازي 
و احتکار و حتي خروج ســرمایه ها  از کشور شکل 
خواهند گرفت و بدتر از تمام اینها بدبین شدن مردم 
به همه چیز و آسیب دیدن فضاي حاکم بر روابط بین 
دولت و ملت و حتي شــکل گیري بدبیني بین خود 

مردم است.

    به جای ستون    یکشنبه

     تحلیل روز 

علی رستگار  
هفتصبح

سلبریتی ها؛ مزاحمین افکار عمومی
چهره های مشهور با طرح مسائل پیش پا افتاده زندگی 

شخصی شان در شبکه های اجتماعی به روان جامعه آسیب 
می زنند و بعد مظلوم نمایی می کنند! 

1 دیروز که مهدی هاشمی یک ویدئو 
منتشر کرد تا شــایعه ازدواج دومش را 
تائید کند یــک جمله ای گفــت با این 
مضمون که چــرا این مســئله را بزرگ 
می کنیــد و در فضای مجــازی باید به 
موضوعات مهم تری پرداخته شــود و نه 
دخالت در مسائل خصوصی افراد! مشابه 
این نقل قول را قبلا هم از ســلبریتی ها 
و چهره های مشــهور دیگری شــنیده 
بودیم. یعنی از نظر ایــن افراد این مردم 
هســتند که با پرداختن به موضوعاتی 
از این دســت، در حال دخالت در حریم 
خصوصی آن ها هســتند. ما اما مخالف 
این دیــدگاه هســتیم. چرا بــه قضیه 
اینطور نگاه نکنیم که این سلبریتی های 
محترم هستند که با کشاندن بحث های 
خانوادگی و شخصی شــان بــه فضای 
مجازی در حــال تحمیل کــردن این 
بحث ها به افکار عمومی  هســتند و بعد 
با مغشــوش کردن ذهن مردم آن را از 
پرداختن بــه موضوعــات مهم تر منع 
می کنند. صبــر کنید به نوبــت یکبار 
مســائلی که همین چند روز اخیر اتفاق 
افتاده را مرور کنیــم و بعد نتیجه گیری 

راحت تر است. 
2 اول از ماجــرای ازدواج دوم 
مهدی هاشمی شــروع کنیم. داستان از 
اینجا شــروع شــد که مهنوش صادقی 

نویســنده و بازیگر تلویزیونی ویدئویی 
منتشــر کرد و گفت که بله من همسر 
بعــد  رسمی مهدی هاشمی هســتم. 
نورا هاشــمی آمد ماجرا را تکذیب کرد 
و گفت ایــن ادعا صحت نــدارد و پدرم 
همیــن الان پیش ماســت. خود گلاب 
آدینه هم با انتشار یک کامنت در صفحه 
اینســتاگرامش تلویحا قضیه را رد کرد. 
بعد مهدی هاشــمی یک ویدئو منتشر 
کرد و گفت خبــر ازدواجش با مهنوش 
صادقی صحت دارد و کســانی که این 
مسئله را تکذیب کردند از ماجرا اطلاع 
نداشتند. او در انتهای این ویدئوی کوتاه 
هم به مردم تشر زد که اصلا چرا در این 
مسائل شخصی دخالت می کنید و باقی 
ماجرا. حالا سوال اینجاست آیا این مردم 
بودند که به زندگی شخصی این خانواده 
سرکشــی کردند؟ یا خودشان با مطرح 
کردن بحث در انظار، بــاب این حرف و 
حدیث ها را بــاز کردند؟ اصلا چه نیازی 
بود که خانم مهنوش صادقی با انتشــار 
یک ویدئو این موضــوع را مطرح کنند؟ 
اگر مناقشــه ای بین خودشان داشتند 
چرا نرفتند در همــان حریم خصوصی 
خودشــان حل و فصل کنند. به ما چه 
ربطی دارد که مهدی هاشــمی ازدواج 
دومش را از همســر و فرزندش مخفی 
کرده؟ خودشــان قضیــه را بین مردم 
آوردند بعــد افکار عمومی را  ســرزنش 
می کنند که چرا درباره مسائل خصوصی 

ما صحبت می کنید! 

3  چند روز عقب تر برویم. بخش هایی 
از یک گفت و گوی تصویــری قدیمی  از 
امیر جعفری در شــبکه های اجتماعی 
منتشر شــد که او در اظهاراتی جنجالی 
از آقازاده هــا دفاع می کــرد و جملاتی 
می گفت که برای افکار عمومی خوشایند 
نبود. بعد او یک ویدئوی دیگر منتشــر 
کرد و در آن توضیح داد که او همیشــه 
پشتیبان مردم بوده و کسانی که ویدئوی 
قبلی را بازنشــر کردند و در شبکه های 
اجتماعی بــه آن واکنش نشــان دادند 
ســوء نیت داشــتند. می بینید باز اینجا 
هم مردم مقصــر معرفی شــدند. حالا 
چرا از ایــن زاویه به ماجرا نــگاه نکنیم 
که اگر این شــبکه های اجتماعی برای 
هنرمندان مضر اســت خب در آن فعال 
نباشند. صفحه هایشــان را ببندند. چرا 
این بزرگــواران اصرار دارنــد در مورد 
هــر مســئله ای موضع گیــری کنند و 
دیدگاه شــان را به گوش تمام جهانیان 
برسانند؟ در مورد رامبد جوان هم قضیه 
به همین منوال اســت. او برای زایمان 
همسرش به کانادا ســفر کرده و عکسی 
از او منتشر شده. گروهی در شبکه های 
اجتماعی به او خُرده گرفتند. بعد عده ای 
آمدند گفتند که چرا کاربران به صفحه 
رامبد جــوان حمله کردند؟ بــه نظر اما 
پرسش درست تر این است که چرا رامبد 
جوان یا سایر هنرمندانی که از این حرف 
و حدیث ها دلخور می شــوند چرا اصلا 
در فضای مجــازی حضور دارند؟ صفحه 

اینســتاگرام رامبد جــوان 8 میلیون و 
700 هــزار نفر فالوئــر دارد. هنرمندان 
اگر می خواهند ســبک زندگی خاصی 
داشته باشند و ابراز عقیده درباره زندگی 
خودشان را برنمی تابند بهتر نیست اصلا 
قید حضور در شــبکه های اجتماعی را 
بزنند و بروند در خلوت خودشان هرطور 

می خواهند زندگی کنند؟ 
4 همین نظــر را می توانیــم درباره 
سیاستمداران هم بســط بدهیم. آن ها 
هم مثل هنرمنــدان می خواهند هم از 
مواهب شبکه های اجتماعی برای نفوذ 
و اثرگــذاری در افکار عمومی اســتفاده 
کنند و در عین حال همین شــبکه های 
اجتماعــی را بــلای جــان خودشــان 
می دانند. نگاه کنید غائله همســر دوم 
محمدعلی نجفی از کجا شــروع شــد. 
نجفی از شــهرداری تهران استعفا داد و 
همه تصور می کردنــد او قید حضور در 
عرصه سیاســت و به تبع آن رسانه ها و 
شبکه های اجتماعی را زده. هنوز مدتی 
نگذشــته بود که مرتــب تصاویری از او 
در کنار همسر دومش منتشر می شد تا 
در نهایــت ماجــرای قتل پیــش آمد. 
بعد یک عده این ایــده را مطرح کردند 
که شــبکه های اجتماعی باعث شــدند 
سرنوشت نجفی به اینجا برسد! چرا واقعا؟ 
چرا نمی گویید انتشار تصاویر نجفی در 

کنار همســرش آن هــم در حالاتی که 
از یک سیاســتمدار پذیرفتنی نیســت 
شاخک های جامعه را نسبت به این ماجرا 
حســاس کرد؟ باز در مــورد عبدالرضا 
داوری از سیاستمداران نزدیک به محمود 
احمدی نژاد هم ســناریوی مشابهی رخ 
داد. الهام ســلمانی همســر داوری آمد 
در توئیتر و در ملأ عام نوشــت که او در 
دام یک پرســتو افتاده و هزینه مدرسه 
فرزندش را خرج اجاره خانه آن شخص 
کرده. داوری هم جواب داد از مدتی پیش 
قصد داشته از همسرش جدا شود. چند 
روز بعد هم خبر خودکشــی عبدالرضا 
داوری آمد که تکذیب شد. حالا این وسط 
افکار عمومی  مقصر هســتند؟ به ما چه 
ربطی دارد که آقــای داوری درگیر یک 
پرستو شده یا نشــده؟ خودشان زندگی 
خصوصی شــان را در حلق مــردم فرو 
می کنند. اصلا اگر عبدالرضا داوری تا این 
حد در فضای مجازی فعال نبود کســی 
از مســائل خصوصی او مطلع می شــد؟ 
بعید است کسی حتی اســم او را یادش 
هم می ماند. مشــکل همین جا است که 
نمی شود شــما در فضای مجازی حضور 
داشته باشــی و کل زندگی شخصی ات 
را در ویترین قرار دهی بعد  قضاوت های 
افکار عمومی  را پس بزنی. سلبریتی های 

ما هم خدا را می خواهند و هم خرما را! 

هفته پیش به بهانه درگذشــت علینقی 
عالیخانی مطالبی درباره او در هفت صبح 
منتشــر کردیم و از او به عنــوان معمار 
اقتصاد نوین ایران در دهه 40 شمســی 
یاد شد. اغلب یادداشت ها و دیدگاه ها در 
نشریات و رسانه های دیگر هم البته در 
ستایش علم و عمل این چهره اقتصادی 
بود. حالا اما تصمیم داریم بخش هایی از 
دو دیدگاه متفاوت را بخوانیم که موضع 
انتقادی نســبت به او دارند. یکی به قلم 
عبدالله شهبازی اســتاد علوم سیاسی 
و پژوهش های تاریخــی و دومی به قلم 

رامین ناصحی تحلیلگر اقتصادی. 

  يادداشت عبدالله شهبازی 
از علینقی عالیخانی بــا عناوینی چون 
»معمــار اقتصــاد صنعتی ایــران« و 
شــخصیتی در حد »نابغــه اقتصادی« 
یاد می کنند. آیا او در زمان خود چنین 
شهرتی داشت؟ تا آنجا که مطالعه کرده و 
اسناد را دیده ام، خیر. عالیخانی در زمان 
خود و تا پایــان دوران پهلوی به عنوان 
»آدم علــم«، به معنی یکــی از اعضای 
تیم امیر اســدالله علم، شناخته می شد 
در جایگاهــی فروتــر از محمد معتضد 
باهری. عالیخانی را اقتصاددانی برجسته 
نمی شــناختند. اگــر جز ایــن بود در 
سال های پسین از »نبوغ اقتصادی« او 
در مناصب مرتبط، مانند بانک مرکزی 
یا سازمان برنامه یا همان وزارت اقتصاد، 
بهره می بردنــد و او را از تخصصش دور 

نمی کردند.
عالیخانی از بــدو فعالیت وزارت اقتصاد 
که منطبق با سیاست های جدید موسوم 
به »انقلاب سفید« تأســیس شد، وزیر 
اقتصاد بــود. او پیــش از آن کارمند و 

کارشــناس اقتصــادی ســاواک بود و 
مطالبی می نوشت که با توجه به سطح 
نازل اندیشه سیاســی آن زمان، نازل و 
اســتقراضی بود. بولتن های عالیخانی  
که در تاییــد دیدگاه های ســطحی و 
بلندپروازانه شــاه بود، مورد توجه شاه 
قرار گرفت و اســدالله علم، بــا توجه به 
پیشــینه خانوادگی عالیخانی و پیوند 
عمیق این خاندان با اسرائیل، او را لانسه 
کرد. بدینســان، عالیخانی ۳4 ساله در 
بهمــن ۱۳4۱ مســئول وزارتخانه تازه 
تأسیس اقتصاد شــد و تا مرداد ۱۳4۸ 
در این سمت بود. این وزارتخانه جدید 
شامل وزارتخانه های صنعت و  معدن و 
بازرگانی پیشین بود. سال ها پس از رفتن 
عالیخانی، در سال ۱۳۵۳ وزارت دارایی 
نیز به وزارت اقتصاد منضم و به »وزارت 
اقتصاد و دارایی« بدل شــد. هوشــنگ 
انصاری اولین وزیر این وزارتخانه جدید 

بود.
دوران تصدی عالیخانی در وزارت اقتصاد 
)از بهمن ۱۳4۱ تا مرداد ۱۳4۸( دوران 
»تصویب و به اجرا درآمدن اصلاحات شاه 
موسوم به انقلاب سفید«  بود و می افزاید:  
الگوی این اقتصــاد »متمایل به چپ... 
تأکید بر توسعه سریع بخش صنعت )و 
بعدها مجتمع های کشاورزی - صنعتی( 
و تبدیل اقتصاد »شبه فئودالی- تجاری« 
ایران به یک اقتصاد صنعتی پیشرفته بود. 
در این الگو، که ملهم از نظریه های توسعه 
متمایل به چپ آن زمــان بود ]بخوانید 
تئوری های روســتو[، برنامه توســعه 
اقتصادی اساساً بر مبنای سرمایه گذاری 
دولتی و خصوصــی در صنایع به منظور 
ایجاد اشــتغال برای کارگر مازاد بخش 
کشــاورزی ســنتی و در نتیجه انتقال 

نیروی انسانی از بخش سنتی به بخش 
نوین تدوین می شــد.« )حمید کیهان، 
علینقی عالیخانــی، وزیر اقتصاد هویدا، 
علم و منصور درگذشــت، بی بی ســی 

فارسی، ۲۵ ژوئن ۲0۱۹/ 4 تیر ۱۳۹۸(
این همان »اســتراتژی توسعه« است 
کــه از ســال های ۱۳۷0 در ابعــادی 
بس عظیم تر از دهــه ۱۳40 به ویژه بر 
بنیاد گســترش مونتاژ خودرو احیا شد 
و وضع کنونی جامعه ایرانــی را، هم از 
منظر اقتصادی و هــم از منظر تحولات 
ساختاری- فرهنگی و ایجاد قطب های 
انبوه جمعیتی در پیرامون ابرشــهرها، 
پدید آورد. غایت آرمانی نظریه توســعه 
روستو ایجاد »جامعه مصرف انبوه« بود 
که به نظر می رسد ایران کنونی در حدی 
شگفت و غیرقابل باور در مقایسه با دهه 

۱۳40 به آن رسیده است.

  يادداشت رامین ناصحی 
یکی از مهمترین کانال های توزیع رانت 
به بخش خصوصی در دهه چهل، بانک 
توسعه صنعتی و معدنی بود که مالکین 
اصلی  اش صنعتگــران بخش خصوصی 
بودنــد. این بانــک از دولــت وام ارزان 
می گرفت تا از آن طــرف به طرح های 
صنعتی بخش خصوصــی اعتبار ارزان 
بدهد. حجم اعتباراتــی که به این بانک 
در طی برنامه ســوم و چهــارم و پنجم 
داده شــد به قدری زیاد بود که می توان 
آن را با کل هزینه های مســتقیم دولت 
در بخش صنعتی مقایســه کــرد!  این 
سیاست اعتباری دو پیامد منفی داشت: 
insider lending .۱ توســط بانک 
توســعه صنعتی و معدنی ۲. ســرمایه 
برشــدن بنگاه های صنعتی. در نتیجه 

برنده اصلی رشــد صنعتــی دهه چهل 
 conglomerate تعداد محــدودی
بخش خصوصــی بودند که فقط ســی 
درصد از شاغلین بخش صنعت در آنها 
مشغول به کار بودند. خود تکنوکرات ها 
هم در اواخر دهه چهل از این دو مشکل 
باخبر شــده بودند، اما دیگر این کانال 
توزیع رانت محکم شــده بــود و لابی 
قدرتمندی به دور آن شکل گرفته بود.
ضمنا باید یادمان باشد که هرریالی که 
دولت به بانک توسعه صنعتی و معدنی 
می داد، یک ریالی بود که می توانســت 
در مناطق روســتایی صرف بهداشت، 
آموزش، زیرساخت و به طور کلی توسعه 

انسانی بکند.
  با وفور نفتی دهه پنجــاه، بودجه بانک 
توسعه صنعتی و معدنی شش برابر شد و 
 insider lending در نتیجه مشکلات
و ســرمایه بر بــودن صنایع به شــدت 
تشــدید یافت و حاصل آن انفجار فساد 
و اختلاف طبقاتی بــود.از طرفی دیگر 
توجه شدید به صنعتی کردن کشور طی 
برنامه پنجم باعث شد که توسعه انسانی 
ایران از کشورهای مشابه عقب بماند؛ به 
عنوان مثال، به رغم درآمد سرانه بسیار 
بالاتر، ایران در سال ۱۹۷۷ از لحاظ امید 
زندگی، نرخ مرگ و میــر اطفال و نرخ 

زاد و ولد در جایگاه پائین تری نســبت 
به کشــورهای مشــابه قرار داشت. این 
نشان می دهد که رشد اقتصادی بالای 
دهه چهل و پنجاه به توســعه انســانی 
ختم نشد. هدف مدل توسعه دهه چهل 
صنعتی کردن هرچه ســریع تر کشور از 
طریق حمایت بخــش خصوصی بود و 
در همین راســتا دولت حجم عظیمی 
سوبســید اعتباری به صنعتگــران نوپا 
تزریق کرد اما اگر به جای اولویت دادن 
به رشد اقتصادی و صنعتی شدن، دولت 
توجه و منابع اش را در دهه چهل بیشتر 
به روی توســعه انســانی )زیرساخت، 
آموزش، بهداشت( در مناطق روستایی 
معطوف می کرد، شــاید آن وقت تبعات 
خرج کردن درآمدهــای وافر نفتی دهه 
پنجاه متفاوت می بــود: انفجار اختلاف 
طبقاتــی رخ نمــی داد و از آن مهمتر 
توسعه انسانی کشور هماهنگ با توسعه 

اقتصادی پیش می رفت.

سرنوشت دو شاخ!
پرستش شکايت می کند و افشانی هم فعلا در اوين است

در میــان همهمه ســلبریتی ها و هنرمنــدان واقعی، 
صدای حاشیه های چهره های دیگر مجازی نیز شنیده 
می شود؛چهره هایی که تلاش می کنند با بدعت گذاری 
سبک جدیدِ حاشیه سازی، لایک و فالوئرهای بیشتری 
بگیرنــد و احتمالا بــه همین دلیل گمــان می کنند 
طرفداران واقعی زیادی دارند. »محســن افشــانی« و 
»رضا پرســتش« دو نمونه از این اتفاق هستند که در 
روزهای گذشــته با بحث های زیادی در شــبکه های 
اجتماعی روبه رو بودند. روز پنجشنبه در یادداشتی با نام 
»اهمیت پنهان خرده خبرهای زرد« در ستون صفحه 
اول به بررسی سریع این اتفاق ها پرداختیم. همانطور که 
حدس می زدیم این اتفاق ها نه تنها تمام نشد بلکه به طرز 
عجیبی ابعاد گسترده ای پیدا کرد. دو اتفاق را همراه با 

حاشیه های جدیدش مرور می کنیم.
 محسن افشانی در اوين

1 محسن افشانی و همسرش مانند همیشه سعی 
کردند با یک کلیپ متفاوت لایک ها را به سمت خودشان 
روانه کنند. لایک هایی که حیاتشان به آن وابسته است 
و بدون آن از منبع سرشــار تبلیغات و... دور می شوند. 
محسن افشانی با نشان دادن یک سلاح  می خواست در 
قالب یک اجرای به اصطلاح دابسمش کسانی را که به 
همســرش چپ نگاه کنند تهدید کند. بعدش هم یک 
خنجر در آورد و با همسرش قهقهه زدند. همه چیز در 
قالب یک شوخی است و هر دو هنگام همراهی با خواننده 
می خندند. این کلیپ ۲۷ثانیه ای در پیج اینســتاگرام 
محسن افشانی منتشر شد و به سرعت در فضای مجازی 
دست به دست چرخید. با اینکه افشانی کلیپ را از پیج 
خود پاک کرد، ولی همان زمان کافــی بود تا ویدئوی 
پرماجرا بین همه کاربران شبکه های مجازی پخش و 
برای محسن دردسر تازه درست شود. چرا؟ چون برخی 
کاربران شــبکه های اجتماعی با ذکر جزئیاتی توضیح 

دادند این سلاح احتمالا واقعی است!
2  کاربــران تیزبین شــبکه های اجتماعی گفتند 
اســلحه ای که در دست محسن افشــانی است به نظر 
می رسد یک ماکارف روسی باشد. این اسلحه پیستول 
نیمه خودکاری اســت که پس از جنگ جهانی دوم در 
شوروی طراحی شد و از ســال ۱۹۵۱ تا ۱۹۹۱ اسلحه 
کمری سازمانی ارتش ســرخ بود. ماکارف را روس ها با 
هدف ساخت یک سلاح کوچک تر، ایمن تر و پرتوان تر 
از سلاح کمری استاندارد قبلی خود )تکارف( طراحی 
کردند. این دسته از کاربران می گفتند چنین اسلحه ای 
این روزها چندان در قالب یک اســلحه تقلبی ساخته 
نمی شود! بنابراین سوال بعدی اینجا مطرح شد؛ اگر این 
اسلحه واقعی است باید مشخص شود که محسن افشانی 

آن را چگونه تهیه کرده.
3 محسن افشانی ابتدا توسط پلیس فتا بازداشت شد 
و سرهنگ تورج کاظمی رئیس پلیس فتای تهران گفته 
بود: »پس از انتشــار ویدئویی از سوی یکی از بازیگران 
مرد کشورمان و همسرش در صفحه شخصی که در آن 
از اسلحه و چاقو استفاده شده بود و اطلاع تیم های رصد 
پلیس فتا، کارآگاهان پلیس فتا برای رسیدگی به این 
موضوع وارد عمل شدند.« او ابتدا بازداشت موقت شد. 
روز جمعه اعلام شد: »با توجه به رفتارهای خارج از عرف 
و انتشــار تصاویر حاوی مطالب ترویج کننده خشونت 
در فضای مجازی به دســتور مقام قضایی روانه زندان 

اوین شد.«
4 روز گذشته غلامحسین اسماعیلی، سخنگوی قوه 
قضائیه درباره پرونده محسن افشانی گفت: »ان شاءالله 
روز های آینده این پرونده بررسی و وضعیت آن مشخص 

می شود.«
5 ســایت تابنــاک دربــاره محســن افشــانی 
نوشت:»محسن افشانی نخستین بار با تلویزیون شناخته 
شد؛ زمانی که مجری برنامه های »آستانه« و »ما دو تا« 

شبکه یک شد و برای نخستین بار در سال ۱۳۸۶ مقابل 
دوربین رفت و با برنامه های »سلام بهار«، »بوم سفید« و 
»ماه محبوب« در شبکه های یک، جام جم و سه در سال 
۱۳۸۷ به فعالیتش تداوم بخشید. افشانی از همان سال 
با مجموعه تلویزیونی کارآگاهان به کارگردانی حمید 
لبخنده به عنوان بازیگر مهمان و سپس با چند تله فیلم 
موقعیتش را تغییر داد و در سال ۱۳۸۷ با فیلم سینمایی 
کیمیا و خاک، مقابل دوربین سی و پنج میلیمتری قرار 
گرفت. او البته بازیگر بااســتعدادی نبود و به طرقی که 
برای اهالی فن مشخص است، وارد این حوزه شده بود و 
با همین روش ها نیز ادامه داد. به همین دلیل، موفقیت 
جدی در حوزه سینما نداشــت و در سال های اخیر نیز 
عمده فعالیتش در محصولات شبکه نمایش خانگی و 
برخی آثار تلویزیونی بود. با این حال افشــانی به خوبی 
بر موج حاشیه سوار شد و از این فرصت به خوبی برای 
جلب مخاطب در شبکه های اجتماعی بهره برد. همین 
حواشی باعث شد تا او از فضای رسمی تا حدودی رانده 
شود و عمده ظهور و بروزش در اینستاگرام باشد. شمار 
رفتارهای نامتعارفی که در چند سال اخیر از او ثبت شده 
بود، کم نبود اما او با گرفتاری جدی مواجه نشده بود تا 
اینکه این بار کار به بازداشتش رسید تا مشخص شود این 
رفتارها صرفاً فالوئر به همراه نمی آورد، بلکه ممکن است 
تبعات حقوقی نیز در پی داشــته باشد و یک سلبریتی 

تشنه دیده شدن را گرفتار کند.«
 پرستش در انتظار وکیل فوتبالی

1   ابتدا کســی موضوع را چنــدان جدی نگرفت و 
کاربران با شوخی های مجازی از کنار خبر عبور کردند. 
شایعه هایی که طبق آن رضا پرستش، بدل ایرانی مسی 

به ۲۳ دختر تعدی کرده است!
2  با وجود آنکه کســی خبر را جــدی نگرفت اما 
صحبت هــا و ویدئو  هــای پیاپی رضا پرســتش باعث 
دیده شدن بیشتر آن شایعه شد! او در ویدئویی که در 
اینستاگرامش منتشر کرد، گفت: » به تازگی یک خبر 
دروغ مبنی بر تجاوز من به ۲۳ دختر در شــبکه های 
اجتماعی درحال دست به دست شدن است، از همین 
تریبون به منتشرکنندگان این شایعه اعلام می کنم که 
با آبروی افراد بازی نکنید و کسی را قضاوت نکنید. همه 
ما می دانیم اگر حتی یک مــورد از این اتفاق رخ دهد و 
شکایتی مطرح شــود، فرد مجرم خیلی زود دستگیر 
می شود، ۲۳ مورد که دیگر جای خود دارد. اگر همچین 
خبری صحت داشت من الان درحال تهیه یک ویدئو در 
خانه خود نبودم و پشــت میله های زندان بودم. من از 

طریق مراجع قضایی این موضوع را پیگیری می کنم.«
3 رضا پرســتش اما همچنان علاقه داشت درباره 
این موضوع صحبت کند. او در گفت وگویی با سایت » 
اسپوتنیک فارسی« گفت: » خبرنگاری که این خبر را 
درباره من در توئیتر منتشر کرد، آن را تکذیب و اعلام 
کرد که یک شایعه است. آن خبرنگار نیجریه ای که در 
آلمان زندگی می کند در توئیتی این شایعه را مطرح کرد. 
وقتی با او صحبت کردم گفت که این توئیت یک شوخی 
اســت. این خبرنگار چند روز صبر کرد و وقتی فهمید 
می خواهم شکایت رسمی انجام بدهم، عذرخواهی کرد.. 
من دنبال یک وکیل فوتبالی خوب هستم که به قوانین 
بین المللی آشنا باشد. قطعا از طریق سفارت های آلمان 
و نیجریه شــکایتم را انجام می دهم تا بتوانیم خبرنگار 
نیجریه ای را به سزای عملش از طریق قانونی برسانیم.«

4  چند نکته در صحبت های رضا پرســتش پنهان 
شده است. به نظر می رسد او چنان در نقش اش به عنوان 
بدل مسی قرار گرفته که می خواهد شکایت خود را به 
وسیله یک وکیل فوتبالی انجام دهد. نکته دیگر آن است 
که ســفارتخانه ها در موارد اینچنینی چه نقشی دارند 
که او می خواهد به وسیله آن ها شکایت کند؟ چرا رضا 

پرستش این خبر را تکرار و تکرار می کند؟

در دهه 40 چه گذشت؟
دو ديدگاه انتقادی و متفاوت درباره علینقی عالیخانی 

دکترمحمدحسنانصاريفرد
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جدیدترین آمارهای حوزه مسکن
 جدیدترین آمارهای بانک مرکزی، تعداد معاملات 

آپارتمان های مسکونی شهر تهران در خردادماه را بیش از 
شش هزار واحد نشان می دهد. این رقم نسبت به ماه قبل 
50.6درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل 59.8درصد 

کاهش داشته است. در این ماه متوسط قیمت خرید و فروش 
یک مترمربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده در تهران 

13میلیون و 300هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل و 
ماه مشابه سال قبل به ترتیب 4.9درصد و 104.3درصد 

رشد کرده. اجاره بها هم در تهران 23درصد و در کل کشور 
20.7درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل بیشتر شده است. 

عقب نشینی قیمت جهانی بیت کوین 
 قیمت بیت کوین در معاملات روز گذشته بازار 
جهانی 12درصد ریزش کرد. پس از آن که در 

معاملات روز پنجشنبه، هر واحد بیت کوین از قله 
13هزار دلاری نیز گذشت، در معاملات روز جمعه 
ارزش این ارز محبوب دیجیتالی بیش از 12درصد 

ریزش کرد تا قیمت آن به 11هزار و 383دلار 
برسد. قیمت هر بیت کوین در شرایطی در مرز بالای 

10هزار دلار قرار دارد که در نخستین روز از آغاز 
سال جاری میلادی ارزش هر واحد بیت کوین تنها 

سه هزار و 689دلار بود. 
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11هزا عملکرد مثبت بورس در هفته اول تیر
 بورس اوراق بهادار تهران در نخستین هفته تیرماه 

امسال شاهد دست به دست شدن 16میلیون و 379هزار 
برگه سهام در بیش از یک میلیون و 901هزار دفعه 

معامله بود. شاخص بورس هم در پایان معاملات هفته 
منتهی به هفتم تیرماه، با 13هزار و 698واحد افزایش، 
معادل 5.83درصد رشد را به ثبت رساند و به ارتفاع 

248هزار و 578واحدی رسید. این در حالی است که 
در این مدت شاخص کل هم وزن با دوهزار و 103واحد 

افزایش معادل 3.74درصد رشد داشت و به رقم 
58هزار و 364واحدی دست پیدا کرد. 

صد
5/8در مقایسه قیمت آب معدنی در ایران و جهان 1۲

 گران ترین آب معدنی جهان در نروژ به فروش می رسد. 
در این شهر آب معدنی 1.5لیتری به قیمت دودلار و 

53سنت عرضه می شود. آب معدنی بسته بندی در دوبی 
59سنت، شارجه 55سنت و دوحه 51سنت است. در شهر 

آستانه قزاقستان قیمت آب معدنی بسته بندی 51سنت 
اعلام شده است. بررسی ها نشان می دهد آب معدنی در 

شهرهایی چون اسلام آباد، استانبول، کراچی، ازمیر و آنتالیا 
هم قیمت یا حتی ارزان تر از ایران است. در حال حاضر هر 

بطری آب معدنی 1.5لیتری در بازار تهران حدود دوهزار و 
500تومان است.

زمان راه  اندازی قطار تهران- آنکارا 
 مدیرعامل شرکت حمل و نقل ریلی رجا می گوید، به 
احتمال بسیار زیاد قطارهای مسافری تهران-آنکارا 

از چهارشنبه 12تیرماه راه اندازی خواهد شد. به گفته 
محمد رجبی، مدل قطارهای مسافری تهران-آنکارا، 

چهار تخته خواهد بود. در محاسبه نرخ بلیت سهم 
طرف ترکیه ای بر مبنای یورو پرداخت می شود ولی 

هموطنان در خرید بلیت با تبدیل قیمت یورو به 
ریال، هزینه بلیت را به ریال پرداخت خواهند کرد 
که درحال حاضر با قیمت روز یورو این رقم حدود 

667هزار تومان است.  

درســت مثل بقیه بیمه نامه ها، بیمه موبایل هم 
شرایط و مقرراتی دارد که باید هنگام خرید درباره 
آنها وســواس به خرج دهید. این نوشته به شکل 
کامل ماجرا را برایتان شرح می دهد. اولین موردی 
که به آن اشاره شده، موضوع شکسته شدن و ضربه 
فیزیکی است. به این معنی که اگر ضربه فیزیکی 
به موبایل، تبلت و لپ تاپ وارد شود، بیمه خسارت 
را پرداخت می کند. ایــن مورد وقتی اهمیت پیدا 
می کند که بدانیــد در چنین مواقعــی گارانتی 

مسئولیتی نمی پذیرد.
بیمه نامه موبایل همچون بقیــه بیمه نامه بندی 
تکــراری در دل خــود جــای داده و می گویــد 
خســارت هایی ناشی از نوســانات جریان برق یا 
ولتاژ برق را جبران می کند. بیایید از این بند مثل 
آب خوردن بگذریم و برویم سراغ یکی از بندهای 
جذاب ماجرا که به جبران خسارت  ناشی از بلایای 
طبیعی مانند سیل و زلزله اشاره دارد. اگر خدای 
نکرده در حوادثی مثل ســیل های اخیر گرفتار 
شدید، بیمه موبایل، تبلت و لپ تاپ خسارت های 

وارد شده به شما را پوشش می دهد. مورد بعدی به 
یکی دیگر از تفاوت های مهم بیمه نامه و گارانتی 
اختصاص دارد؛ در بیمه کالاهای دیجیتال آمده 
اگر دســتگاه به دلیل نفــوذ آب و مایعات دچار 
مشکل شــود، بیمه خسارت وارد شــده به آن را 
پرداخت می کند. این نوع بیمه نامه همچنین بندی 
به نام سرقت دارد. چشم هایتان برق زد اما بگذارید 
همین حالا با کلی شرمندگی شعله های اشتیاق 
که در دل شما روشــن شــده را با بیل خاموش 
کنیم. در قوانین مخصوص ایــن بیمه نامه آمده 
موبایل قاپی کــه مهمترین دغدغــه حال حاضر 
مردم است را جزو ســرقت نمی داند و تنها وقتی 
برای جبران خســارات وارد عمل می  شــوند که 
دزدان موبایل را از داخل ماشین یا منزل و با ورود 
زورکی سرقت کرده باشند! در بیمه موبایل، تبلت 
و بقیه کالاهای دیجیتال موارد دیگری هم استثنا 
شده است. یکی از بامزه ترین آنها وقتی است که 
خسارت به قاب پشــت و روی دستگاه وارد شود! 

شما بگویید!  موبایل روی دیگری هم دارد؟ 

خسارت واردشــده به انواع سیم و کابل، عملکرد 
دکمه تاچ آی دی قبل و بعد از تعمیر، مشــکلات 
ناشی از رجیستر نشدن گوشی در شبکه داخلی، 
عیوب ذاتــی، موارد تحــت پوشــش گارانتی، 
خسارت های وارد شده به لوازم جانبی مانند باتری، 
شارژر، قاب و بدنه، عیب و نقص در زیبایی دستگاه 
مانند خراشــیدگی رنگ، هزینه هــای مربوط به 
سیستم داده ها و بازیابی داده هایی که در اثر وقوع 
یک خسارت تحت پوشش از بین رفته  اند، خسارت 
ناشی از زیرپاگذاشتن قوانین، سرقت های ناشی از 
جنگ، شــورش، اعتصاب، اغتشاش، سرقت های 
انجام گرفته در هنگام آتش سوزی، انفجار، سیل و 
زلزله، خسارت های ناشی از نصب و تغییر برنامه ای 
نرم افزار نیــز از جمله مواردی هســتند که بیمه 

موبایل و تبلت خسارت  آنها را گردن نمی گیرد.

   نحوه محاسبه و پرداخت خسارت در بیمه 
کالاهای دیجیتال

در بیمه نامه کالاهای دیجیتال دو نوع خســارت 

پیش بینی شــده اســت: اول خســارت کلی که 
در آن گوشی باید تعویض شــود و دوم خسارت 
جزیی که به تعمیر موبایل منجر خواهد شــد. در 
صورتی که خســارت وارده به دســتگاه غیرقابل 
تعمیر باشد، دستگاه شما با کسر فرانشیز و کسر 
استهلاک به ازای هرماه تعویض می شود. در موارد 
خســارت کلی، دســتگاه معیوب و تمامی لوازم 
جانبی آن متعلق به شــرکت بیمه گر است و در 
صورت ارائه نکردن هریک از لوازم جانبی، ارزش 
آنها بر اســاس قیمت روز بازار محاسبه و به مبلغ 
فرانشیز اضافه می شــود. در زمان بروز خسارت 
جزئی دستگاه معیوب با کســر فرانشیز تعمیر و 
در صورت موجود نبودن قطعه مورد نظر، هزینه 
خســارت وارده به صورت نقدی و با کسر فرانشیز 

پرداخت می شود.

   تفاوت بیمه کالاهای دیجیتال با گارانتی
بیمه موبایل و گارانتی خطرات متفاوتی از یکدیگر 
ارائه می دهند. برای مثال گارانتی خطراتی مانند 

از کار افتادن موبایل و تعویــض قطعات را تحت 
پوشــش قرار می دهد اما بیمه موبایــل، تبلت و 
لپ تاپ خطراتی مانند خرابی ناشــی از استفاده 
نادرســت کاربر از گوشی، شکســتگی، سرقت، 
آب خوردگی، حوادث طبیعی مانند سیل، زلزله، 
طوفان و آتش سوزی را تحت پوشش قرار می دهد.

   مزایای بیمه کالاهای دیجیتال
مدت زمان پوشــش بیمه نامه یک ســال از زمان 
صدور اســت در این مدت صاحــب بیمه نامه از 
مزایایــی ماننــد دریافــت و تحویل دســتگاه 
خســارت دیده در محل، امکان خرید بیمه برای 
دستگاه نو و دســت دوم، جبران خسارت ناشی از 
سرقت، پرداخت سریع خسارت در صورت غیرقابل 
تعمیر بود، انجام تعمیرات بــا بالاترین کیفیت و 
امکان ثبت و اعلام 24ســاعته خسارت حتی در 
روزهای تعطیل برخوردار است. البته خودتان که 
قضیه را بهتر می دانید. این ها را داخل کاتالوگ ها و 
بروشورهای تبلیغاتی با کلی آب و تاب می نویسند 

اما وقت عمل که برسد ممکن است اوضاع کمی 
متفاوت باشد!

   مراحل خرید بیمه کالاهای دیجیتال
پوشــش های اولیه در زمان خرید بیمه کالاهای 
دیجیتال دست من و شــمای خریدار نیست. در 
این بخش شرکت بیمه خسارت تاچ و ال سی دی، 
خسارت های ناشی از بلای طبیعی و آتش گرفتگی 
دستگاه، خســارت های ناشــی از نفوذ مایعات و 
آب خوردگی و خسارت های ناشــی از نوسانات 
ولتاژ برق را گردن می گیرد اما بعضی شــرکت ها 
در مرحله بعد کــه به آن انتخاب پوشــش های 
اختیاری می گویند دست خریدار را باز می گذارند 
تا خودش با پرداخت پول بیشتر جذابیت بیمه نامه 
را بالا ببرد. پوشــش های اضافی می تواند شامل 
خســارت های وارده به سایر قسمت های دستگاه 
)علاوه بر تاچ و ال سی دی(، افزایش تعداد دفعات 
استفاده از پوشش بیمه نامه برای خسارت از یک 
بار به دو بار در سال و افزایش مدت پوشش بیمه 

از یک سال به دو سال باشــد. می دانیم همه شان 
وسوسه کننده هســتند اما لازم نیست زود اغفال 
شــوید. چون هنوز جای خالی خسارت  ناشی از 
ســرقت به معنای موبایل قاپی شــدیدا احساس 
می شود. بعد از خرید بیمه نامه اگر گوشی یا تبلت 
شما دچار خسارت شــد باید آن را همراه جعبه، 
شارژر و سایر لوازم جانبی کنار دست تان بگذارید. 
اصل فاکتور را پیدا کنید و آنها را با اصل بیمه نامه 
به شعبه مورد نظر ببرید. بقیه موارد دست خدا و 

کارشناس بیمه است.

   قیمت خریــد بیمه نامه کالاهای دیجیتال 
چقدر است؟

گران ترین گوشی حال حاضر موبایل ایران حدود 
22میلیون تومان اســت! احتمالا شــما هم با ما 
موافقید که برای چنین لعبتی باید هر طور هست 
یک بیمه نامه مطمئن خرید. یکی از شرکت های 
فروشــنده این بیمه نامه را با پوشش شکستگی 
بر اثر ضربه، آبخوردگی و نفوذ مایعات، نوســانات 
ولتاژ برق و سرقت با قید شکست حرز با رقم یک 
میلیون و 275هزار تومان عرضه می کند. اسمش 
را هم گذاشته بیمه طلایی با فرانشیز 35درصد! 

خدا خیرشان بدهد.
الان دیگر اوضاع طوری شده که آیفون تنها گوشی 
 Galaxy گرانقیمت بازار نیست؛ محض اطلاعتان
S10 پلاس را باید 14،15میلیون تومان بخرید. 
بگذاریــد ببینیم هزینه بیمه این گوشــی چقدر 
می شود. اطلاعات را که وارد کنید سایت فروشنده 
می گوید برای این کار از شــما 900هزار تومان 
پول می گیرد. اگر همین مثال را با یک گوشــی 
10میلیونی بزنیم، قیمــت بیمه نامه تا 570هزار 

تومان کاهش پیدا می کند.
مالکان گوشی های هفت، هشت میلیون تومانی 
حدود 450هزار تومان برای بیمه نامه گوشی خود 
پول می دهند و اگر گوشی شما پنج میلیون تومان 
قیمت داشته باشــد، هزینه بیمه نامه تان در حال 
حاضر می شــود 285هزار تومان. محاسبه های 
اولیه کار سختی نیســت و خودتان می توانید به 
شکل آنلاین روی ســایت اینترنتی شرکت های 
بیمه انجامش دهید تا قیمت بیمه نامه دست تان 
بیاید. اگر گوشی شما نو نیست، باید قیمت دست 

دومش را مبنای محاسبه قرار دهید.
 

   فرانشیز دیگر چه صیغه ای است؟
در صورت کامل کردن پوشش ها، باز هم شرکت 
بیمه در زمان بروز خســارت همه پول را به شما 
برنمی گرداند. قبل اینکه شروع به غر زدن کنید، 
بهتر است بدانید این قضیه در تمام دنیا پذیرفته 
شده است. به هر حال این احتمال وجود دارد که 

شما در زمان خرید بیمه نامه یک موبایل نو را بیمه 
کنید اما خسارت چند ماه بعد و زمانی که دستگاه 
دست دوم به حساب می آید رخ دهد. در این حالت 
عادلانه به نظر می رســد که از فرانشــیز صحبت 
کنیم. قوانین بیمه موبایل و تبلت در ایران فرانشیز 
را مشــخص کرده اند. این مقدار در شرکت های 
مختلف متفاوت اســت اما عمده شــرکت ها این 
بیمه نامه را با فرانشیز 35و 65درصد می فروشند. 
دومی احتمالا به ایــن درد می خورد که در زمان 
وقوع خسارت یکی پشت تان بزند و بگوید: »غصه 

نخور پهلوان!« 

   کدام کاربران آیفون بیشتر به بیمه نیاز دارند؟
آیفون گران است و به همان اندازه نازک نارنجی. 
آمارها نشان می دهند تقریبا در هر موقعیت و در 
هر شرایطي شانس صدمه زدن به آیفون زیاد است. 
در یک گزارش که به مناسبت 10سالگی آیفون 
منتشر شده، دلایل مختلف آسیب دیدگی موبایل 
اپل بررسی شده است. شاید باور نکنید اما حتی 
اندازه قد کاربران هم می تواند روی این مســئله 

تاثیر بگذارد. 
این گزارش نشــان می دهد احتمال اینکه کسی 
به آیفون خود صدمه بزند، شــش برابر بیشتر از 
احتمال دزدیده شــدن گوشی اســت. بیشترین 
صدمه وارد شده به گوشي هاي آیفون در تعطیلات 
رخ داده اســت. بخش زیادی از حوادث منجر به 
صدمه دیدن آیفون در زمــان ورزش کردن ثبت 
شده است. عکس گرفتن قاتل بزرگ بعدی است. 
15درصد آیفون هــا زمانی صدمــه دیده اند که 

صاحبشان با آن سرگرم عکاسی بوده است. 
آسیب دیدگی صفحه نمایش یک از موارد پوشش 
بیمه کالاهای دیجیتال اســت. شــاید بد نباشد 
بدانید نیمی از کاربران گفته اند این اتفاق تلخ وقتی 
رخ داده که گوشــی از ارتفاعی کمتر از یک متر 
سقوط کرده است. شاید فکر کنید با انداختن قاب 
و بامپر می توان آیفونی ضدضربه داشت. متاسفانه 
35درصد آسیب های وارد شده به صفحه نمایش 
آیفون با حضور قاب محافظ ثبت شده است. عده 
دیگری هــم گفته اند وجود محافــظ صفحه  هم 
نتوانسته از آسیب دیدگی آیفون جلوگیری کند. 

بررســی آمارهــا نشــان می دهــد احتمــال 
آســیب دیدگی آیفون وقتی بیشــتر می شود که 
شما بیش از چهار ســاعت در روز در شبکه های 
اجتماعی مشغول باشید. با وسایلی مثل دوچرخه، 
اتوبوس و مترو ســفر می کنید یــا درآمد خوبی 
دارید. همچنین اگر قدتان کمتر از 165سانتیمتر 
اســت، باید بدانید احتمال آسیب دیدگی آیفون 
شما بیشتر اســت. پس لابد باید ایده خرید بیمه 

گوشی را به شکل جدی تر بررسی کنید.

چه کسی به یک
بیمه موبایل نیاز دارد؟

 Max مدل XS مبلغ قابل پرداخت برای بیمه نامه آیفون
با قیمت 22میلیون تومان تقریبا برابر است با قیمت 

بیمه شخص ثالث یک پراید در سال 98
گروه بازار |   21میلیون و 500هزار، 20میلیون، 17، 18، 15، 14، هفت، هشــت... این ها قیمت 
گوشی های موبایل در بازار است. از آیفون گرفته تا گلکسی و Mate و سری P. حتما در خاطرتان 
هست که قبلا با این پول ها می توانستیم ماشین بخریم، در آژانس هم کار کنیم و نان آور خانواده 
باشیم. الان ولی اگر گوشی موبایلتان خدای نکرده خراب شــود یا دور از جان، آن را بدزدند 
واقعا توی دردسر بزرگی افتاده اید. راستش رقم خسارت آنقدر زیاد است که باید حقوق چند 
ماهتان را وسط بگذارید تا بلکه بتوانید یک گوشــی موبایل جدید با نصف قدرت قبلی تهیه 
کنید. برای همین شاید بعضی ها پیش خودشان فکر کنند عاقلانه است اگر جلو جلو فکر چاره 
باشند و یک بیمه نامه  نسبتا جدید با نام بیمه کالاهای دیجیتال بخرند. ذکر این نکته در همین 
ابتدا ضروری به نظر می رسد؛ نباید از بیمه نامه کالاهای دیجیتال توقع معجزه داشته باشید. 
همه آنها در بهترین حالت قرار است تنها بخشی از خسارت را جبران کنند و تازه موبایل قاپی 

هم جزو تعهداتشان نیست!

 کاهش تعداد چک هاي برگشــتي خبري بود که معاون 
اول قوه قضائیه در ســخنراني پیــش از خطبه هاي نماز 
جمعه تهران اعلام کرد. حجت الاســلام محســني اژه اي 
در این سخنراني گفت: »درسال 96، حدود 17میلیون و 
400هزار چک برگشتي داشتیم که با اقدامات پیشگیرانه 
قوه قضائیه، دولت، بانک مرکزي و بانک ها در سال 97، با 
اینکه تحریم هاي ظالمانه، فشار بیشــتري را بر اقتصاد و 
مردم وارد مي کرد، به 13میلیون و حدود 400هزار رسید. 
درواقع با یک اقدام، چند میلیون از آمار چک هاي برگشتي 
کم مي شود و این اقدامات پرونده هاي قوه قضائیه را کاهش 
مي دهد.« براســاس آمارهاي ارائه شده توسط معاون اول 
قوه قضائیه تعداد چک هاي برگشــتي در سال 97 نسبت 
به ســال قبل آن، حدود چهارمیلیون فقــره کاهش پیدا 
کرده که نشان دهنده کاهش 28درصدي تعداد چک هاي 
برگشت خورده است.  آماري که معاون اول قوه قضائیه در 
سخنراني پیش از خطبه هاي نماز جمعه اعلام کرده، توسط 
بانک مرکزي منتشــر شده است. براســاس گزارش هاي 
بانک مرکزي تعداد چک هاي برگشــتي در سال 96 برابر 
با 17میلیــون و 392هزار فقره بوده در ســال 97 به رقم 

12میلیون و 328هزار فقره کاهش پیدا کرده است. 
علاوه بر کاهش تعداد چک هاي برگشتي، رقم این چک ها 
هم نسبت به ســال قبل کاهش پیدا کرده است. براساس 
گزارش هــاي بانک مرکــزي در ســال 96 مبلغي حدود 
161هزار میلیارد تومان چک برگشتي صادر شده که در 
سال 97 رقم آن با کاهش 16درصد به 137هزار میلیارد 

تومان رسیده اســت.  با توجه به آمارهاي بانک مرکزي، 
نسبت تعداد چک هاي برگشتي به مبادله اي در سال 97 
به عدد 12.7درصد و نســبت مبلغ چک هاي برگشتي به 
مبادله اي در ســال 97 به عدد 14.5درصد رسیده است. 
براساس این آمارها، نســبت تعداد چک هاي برگشتي به 
مبادله اي در سال 97 نســبت به سال قبل آن 17درصد و 
نسبت مبلغ چک هاي برگشــتي به مبادله اي در سال 97 

نسبت به سال قبل آن 32درصد کاهش پیدا کرده است.
آنطور که کارشناسان مي گویند، کاهش 28درصدي تعداد 
چک هاي برگشتي و کاهش 15درصدي ارزش این چک ها 
در سال 97 نسبت به سال 96، بیشتر به خاطر تصویب و 
اجراي قانون جدید چک بوده اســت. رویکرد این قانون، 
رویکردي پیشگیرانه اســت و قانون گذار تمام تلاش خود 
را به  کار گرفته تا چک برگشــتي از اول صادر نشود. براي 
مثال، یکي از تغییرات مثبت قانون چک، ایجاد سامانه اي 
براي استعلام وضعیت چک هاي برگشــتي صادرکننده 
اســت. با این روش، گیرنــده چک مي توانــد از وضعیت 
خوش حسابي طرف مقابل مطمئن شود و با چشماني باز، 
چک را از صادرکننده آن قبول کند. یکي دیگر از تغییرات 
مثبت قانون چک، ایجاد شیوه جدید براي پیگیري قضایي 
چک هاي برگشتي است. طوري که گیرنده چک برگشتي 
مي تواند در کمتر از یک هفته به اجرائیه برســد. با اجراي 
این روش، حالا بدهکار به دنبال طلبکار خواهد بود و تمام 
تلاش خود را خواهد کرد تا به هر نحوي چک برگشتي را 

نقد کند.

   بانک

تعداد چک هاي برگشتي 28درصد کاهش پیدا کرد

تفاهمنامه ســاخت 100هزار واحد مسکوني براي نیرو هاي 
مســلح درحالي هفته پیش بین وزارت راه و شهرســازي و 
وزارت دفاع و پشتیباني نیرو هاي مسلح امضا شد که نرخ سود 
تسهیلات آن به احتمال زیاد همان 18درصد است. یعني اگر 
کسي بخواهد از چنین تسهیلاتي اســتفاده کند، باید هرماه 
مبلغي بین دومیلیون و 400هزار تــا دومیلیون و 900هزار 

تومان قسط پرداخت کند. 
باهم بعضي موارد دیگر در مورد این طرح را بررسي مي کنیم. 
آنطور که خبرگزاري میزان از قول امیــر حاتمي، وزیر دفاع 
گزارش داده، تفاهمنامه این طرح امضا شــده و قرار است در 
مدت سه سال اجرا شود. قرار است هم سرباز و هم افسران در 
یک بازه زماني 15ساله صاحبخانه  شوند. براساس این طرح، 
کارکنان نیروهاي مســلح بعد از 15ســال خدمت، صاحب 
خانه اي مي شوند که با مشــارکت خودشان، بانک ها و کمک 

سازمان ساخته شده است.
نرخ سود اعلام شده براي تسهیلات ساخت 100هزار مسکن 
نیرو هاي مسلح 18درصد است. آنطور که محمد اسلامي، وزیر 
راه و شهرسازي مي گوید براســاس این طرح، تسهیلات در 
اختیار سازندگان قرار مي گیرد و بانک هاي عامل تا 80درصد 
هزینه هاي ساخت را در قالب وام و مصوبه شوراي پول و اعتبار 
در اختیار آن ها قرار مي دهند. بعد از پایان کار ساخت مسکن، 
وام سازنده به خریدار منتقل مي شود و خریداران مي توانند با 

این ویژگي ها مالک واحدهاي مسکوني شوند. 
از طرفي بانک مرکزي وام ســاخت براي سازندگان حرفه اي 
داراي صلاحیت را به 140میلیون تومــان افزایش داده که 

در صورت اســتفاده از فناوري هاي نوین در ساخت مسکن، 
170میلیون تومان وام به سازندگان پرداخت مي شود.

با توجه به این که دوره ســاخت واحد هاي مسکوني معمولًا 
سه سال طول مي کشد، بعد از پایان دوره مشارکت، وام 140 
تا 170میلیوني ساخت مسکن به خریدار که همان کارکنان و 
بازنشستگان نیروهاي مسلح باشد، منتقل مي شود. وامي  که 
سود آن 18درصد اســت و باید در مدت 12سال بازپرداخت 
شود. بر این اســاس اگر واحد مســکوني با وام 170میلیون 
توماني ســاخته شــود، خریدار باید 144ماه و ماهانه حدود 
دومیلیون و 900هزار تومان قســط پرداخــت کند. میزان 
ســودي که خریدار براي این تســهیلات باید پرداخت کند، 
حدود 246میلیون تومان اســت و مجموع کل بازپرداخت 
416میلیون تومــان خواهد بــود. البته اگر ســازنده واحد 
مسکوني را با وام 140میلیون توماني بسازد، خریدار ماهانه 
باید بابت آن حدود دومیلیون و 400هزار تومان قسط به مدت 
12سال پرداخت کند. سود این تسهیلات هم  کمي  بیش از 

202میلیون تومان خواهد بود.
باید توجه داشــت که هنــوز جزئیات دقیق طرح ســاخت 
100هزار واحد مســکوني براي نیرو هاي مســلح مشخص 
نیست اما به نظر نمي رسد پرســنل و بازنشستگان نیرو هاي 
مسلح از عهده پرداخت اقساط دومیلیون و 400هزار تومان تا 
دومیلیون و 900هزار توماني آن برآیند. البته در صورتي که 
دولت پرداخت بخشي از سود 18درصدي را به صورت یارانه 
متقبل شــود، این احتمال وجود دارد تا زمینه خانه دارشدن 

نیرو هاي مسلح در زمین هاي واقع در پادگان ها فراهم شود.

   مسکن

مزایا و معایب طرح ساخت مسکن براي نیروهاي مسلح 

  بازارگردي  

 کمک حال خانواده های پرجمعیت در شستن ظرف ها
مقایسه ماشین های ظرفشویی مبله موجود در بازار با بودجه هشت میلیونی که ظرفیت شست وشوی آنها 14نفره است

گروه بازار |     مهمانی های شلوغ و پرجمعیت شاید بیشتر از مهمانی های جمع و جور خوشحال کننده باشد، اما نوبت به شستن ظروف که می رسد، 
همان خوشگذرانی دسته جمعی تبدیل به یک کابوس می شود. همین موضوع یک امتیاز مثبت به ماشین های مبله که ظرفیت خیلی بیشتری 
نسبت به ماشین های ظرفشویی رومیزی  دارند اضافه می کند. به علاوه با استفاده از این برنامه های متنوع شست وشو در این دستگاه ها می توانید 

در مصرف انرژی صرفه جویی و زمان شست وشو را به خوبی مدیریت کنید. 
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یکی از ظرفشــویی های تولید شده توســط کمپانی دوو ماشین 
ظرفشویی 14نفره مدل DDW-M1412S است. این ظرفشویی 
مبله است و عرض آن به 60ســانتی متر رسد. جهت شست وشوی 
بهینه و بهتر ظروف می توانید از شش برنامه موجود روی ظرفشویی 
بهره بگیرید. به عنوان یکی از برنامه های موجود روی ظرفشــویی 
می توان به شست وشوی سریع اشــاره کرد. با انتخاب این برنامه، 
ظروف در کمترین زمان ممکن تمیز و براق خواهند شد.  رده انرژی 
این ماشین ظرفشویی A است. محفظه داخلی در این مدل شامل 
دو کشو اســت که این دو کشو دارای قســمت های مجزایی برای 
قرارگیری انواع ظروف مختلف هستند. با این وجود شما می توانید 
به سادگی ظروف خود را در ظرفشویی قرار دهید.  کنترل پنل شامل 
دکمه های فشــاری جهت اعمال تنظیمات و صفحه نمایش است. 
با این امکان شــما می توانید با توجه به نوع ظروف و میزان کثیفی 
آن ها، برنامه متناسب را انتخاب کنید. انتخاب برنامه مناسب، علاوه 
بر شست وشــوی بهتر ظروف، مانع هدر رفتن آب و انرژی خواهد 

شد. صدای تولید شده توسط این دستگاه تنها 48دسی بل است.
قیمت: پنج میلیون و 700هزار تومان

ماشین ظرفشویی مدل 7605V-WQP12 یکی از محصولات برند 
مایدیا است. این محصول از دسته ماشین های ظرفشویی مبله است. این 
مدل یکی از ماشین های ظرفشویی با ظرفیت بالاست که به خانواده های 
نسبتا پرجمعیت تر پیشنهاد می شــود و گنجایش کافی برای شستن 
ظروف تا 14نفر را دارد. از دیگر ویژگی های این دستگاه میزان مصرف 
انرژی کم آن است. این دســتگاه دارای رتبه مصرف انرژی ++ A است. 
علاوه براین میزان در هر بار روشن کردن و اســتفاده  از دستگاه میزان 
11لیتر آب مصرف می شود که به نسبت میزان مصرفی در شست وشوی 
دستی بسیار بهینه است. از طریق پنل تنظیمات می توانید از بین شش 
دمای در نظر گرفته شــده، مناســب ترین دما را برای شستن ظرف ها 
انتخاب کنید. این دســتگاه مجهز به سیستم هشــداردهنده است که 
می توان میزان نمک و جلادهنده را به وسیله آن کنترل کرد. در قسمت 
محفظه داخلی ســه سبد مخصوص ظروف تعبیه شــده است که برای 
قاشق و چنگال، لیوان، ظروف کوچک و بزرگ طراحی شده اند. همچنین 
یکی از امکانات کاربردی دستگاه قابلیت به تاخیر انداختن زمان شروع 

شست وشوی ماشین ظرفشویی تا 24ساعت است.
قیمت: هفت میلیون و 700هزار تومان
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11میلیون و 600هزار

شش میلیون و 800هزار

هفت میلیون و 200هزار

هشت میلیون

شش میلیون و 700هزار

هفت میلیون و 900هزار

هفت میلیون و 500هزار

شش میلیون و 900هزار

9میلیون

شش میلیون و 700هزار

قیمت انواع ماشین لباسشویی با ظرفیت 9کیلوگرم

بوش

پاکشوما

پاکشوما

آریستون

کروپ

زیرووات

کرال

اکسپریال

ایندزیت

جنرال آدمیرال

WAT 28561 IR

TFI 93402

WFU 91409

WMG 9437BS EX

WFT 49401

OZ-1393

WF-14911 TBL

XW 916

BWE 91683 X W UK

FTI 4901

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع پاوربانک با ظرفیت 10هزار میلی آمپر

شیائومی

شیائومی

انکر

تسکو

سامسونگ

هیوندای

انرجایزر

انرجایزر

ریمکس

ای دیتا

ZMI QB810

PLM09ZM

A1214

TP 860

EB-P1100

MPB 22

UE10022

UE10009

Power Box

PT100

210هزار

170هزار

190هزار

170هزار

300هزار

165هزار

180هزار

270هزار

140هزار

180هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9
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فروش 13هزار و 250

15هزار و 90

16هزار و 820

سه هزار و 605

دو هزار و 285

چهار میلیون و 660هزار

چهار میلیون و 540هزار

دو میلیون و 460هزار

یک میلیون و 660هزار

434هزار و 690

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18عیار

خرید 13هزار و 150

14هزار و 940

16هزار و 620

سه هزار و 585

دو هزار و 265

چهار میلیون و 560هزار

چهار میلیون و 440هزار

دو میلیون و 360هزار

یک میلیون و 560هزار

---

  طلا و ارز

دلار و سکه از هم خجالت می کشند 
بررسی تحولات قیمت  انواع ارز و مسکوکات طلا در هفته اول تابستان

گروه بازار| بازار طــلا و ارز تابســتان را تحت تاثیر 
ســرنگونی پهپاد جاسوســی آمریکا آغاز کرد. هرچند 
پیش بینی می شد شنبه به عنوان اولین روز کاری بازار 
ارز بعد از سرنگونی پهپاد آمریکایی شاهد رشد قیمت ها 
در بازار ارز باشــیم، اما این اتفاق رخ نداد. روز شنبه هر 
دلار آمریکا با قیمت 13هــزار و 200تومان در بازار ارز 
فروخته می شــد که اتفاقا نســبت به چهارشنبه هفته 
پیش قیمت کمتری داشت. تا پایان هفته قیمت ها در 
بازار ارز کمی افزایش پیدا کرد، اما دوباره ســرجایش 
برگشــت تا دلار با نرخ 13هزار و 250تومان هفته اول 
تابستان را به پایان برســاند. در این هفته قیمت یورو با 

کاهش 135تومانی از 15هزار و 225تومان به 15هزار و 
90تومان رسید. یورو به کانال 16هزار تومانی بازگشت 
و از 17هزار و 55تومان به 16هزار و 820تومان کاهش 
پیدا کرد. درهم در این هفته کاهش قیمت 55تومانی 
را تجربه کرد و نهایتا به ســه هزار و 605تومان رسید و 
لیر ترکیه وضعیت مشابهی را پشت سر گذاشت تا نهایتا 

با قیمت دو هزار و 285تومان هفته را به پایان برساند. 
بازار سکه و طلا در هفته اول تابستان شرایط مشابهی 
داشــت، اما کاهش کمتری را تجربه کــرد. طوری که 
سکه تمام از چهار میلیون و 720هزار به چهار میلیون 
و 660هزار تومان رسید. سکه طرح قدیم 60هزار تومان 

ارزان شد و نهایتا چهار میلیون و 540هزار تومان قیمت 
خورد. رفتار نیم سکه و ربع سکه در هفته ای که گذشت 
معکوس بود. طوری که قیمت هر نیم ســکه با افزایش 
40هزار تومانی و قیمت ربع ســکه بــا افزایش 30هزار 
تومانی نسبت به هفته قبلی همراه بود. با افزایش قیمت 
جهانی طلا، روندهای کاهشــی در بازار ایران نتوانست 
تاثیــری روی قیمت هر گرم طلای 18عیــار بگذارد و 
نهایتا قیمت طــلا روی همان نرخ 434هــزار تومانی 

باقی ماند.

   دلیل کاهش قیمت دلار در اولین روز تابستان
چهارشــنبه هفته پیش هــر دلار آمریــکا 13هزار و 
450تومان فروخته می شــد و شــروع هفته با کاهش 
250تومانی قیمت دلار همراه بود. این اتفاق تحت تاثیر 
ســقوط ارزش جهانی دلار در برابر ســبدی از ارز های 

خارجی اتفــاق افتاد. گزارش های بازار جهانی نشــان 
می دهد شــاخص ارزش دلار از 97.7واحــد به 95.8 
کاهش پیدا کرد و باعث شد شاهد گران شدن دلار در 
بازار داخلی نباشــیم. در این روز یورو و پوند انگلستان 
به واسطه ارزشمند شدنشــان در قبال دلار، با کاهش 
کمتری روبــه رو بودند. یــورو در اولین روز تابســتان 
15هزار و 40تومان قیمت خورد که نشان دهنده کاهش 
180تومانی آن نسبت به روز کاری قبل است. همچنین 
پوند انگلســتان در اولین روز هفته گذشــته 16هزار و 
820تومان یعنی 250تومان ارزان تر از قبل فروخته شد. 
شرایط بازار سکه تقریبا مشــابه بود. قیمت سکه تمام 
با کاهش 40هزار تومانی به چهــار میلیون و 680هزار 
تومان رســید. با این وجود کاهش ارزش جهانی دلار، 
باعث بالا رفتن قیمت طلا شــد و نتوانســت زیاد روی 
قیمت طلا در بازار ایران تاثیر گذار باشد و همین مورد 

باعث شد قیمت هر گرم طلای 18عیار تنها چهار هزار 
تومان کاهش پیدا کند. 

   افزایش موقت تا اواسط هفته
روز یکشنبه ورق در بازار برگشت. هر چند ارزش دلار در 
بازار جهانی همچنان رو به کاهش بود، اما قیمت ها در 
بازار ارز دوباره به سر جای اول برگشت. طوری که دلار با 
افزایش 200تومانی، 13هزار و 400تومان قیمت خورد، 
یورو با افزایش 230تومانی به 15هــزار و 270تومان 
رسید و پوند انگلستان وارد کانال 17هزار تومانی شد و 

17هزار و 75تومان قیمت خورد.
دوشنبه بازار ارز ســرجایش متوقف شد. تغییراتی که 
قیمت ها در روز دوشــنبه تجربه کردند، زیاد چشمگیر 
نبود و پرونده دلار در روز دوشنبه با همان نرخ 13هزار و 
400تومان روز قبل بسته شد. همچنین دوشنبه نقطه 

پایانی بود بر کاهش ارزش جهانی دلار و از روز بعد دلار 
در برابر ارزهای دیگر کمی جان گرفت.

   ثبات نسبی بازار در روزهای پایانی
دلار از روز سه شــنبه در بازار ایران دچار کاهش قیمت 
خفیفی شد و 100تومان از ارزش خود را از دست داد. 
این روند تقریبا در روز چهارشنبه ادامه داشت و باعث 
شــد قیمت دلار نهایتا به 13هزار و 250تومان برسد. 
یورو امــا کاهش قیمت بیشــتری را تجربــه کرد. روز 
سه شــنبه هر یورو با کاهش 100تومانی به 15هزار و 
150 رسید و چهارشــنبه، دوباره 100تومان از ارزش 
خود را از دســت داد تا با نرخ 15هــزار و 50تومان به 
اســتقبال تعطیلات آخر هفته بــرود. همچنین پوند 
انگلیس از کانال 17هزار تومانی بازگشــت و 16هزار و 

795تومان قیمت خورد.



دنيایخودرو
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2408  یکشنبه  9 تیر  1398

انجمن خودروسازان اروپا )ACEA( پیش بینی خود از میزان فروش خودرو در سال 2019 را کاهش داد. این اتحادیه صنعتی 
اعلام کرد به دلیل چالش های پیش روی اقتصاد در قاره سبز و ماجرای برگزیت، صنعت خودرو در اروپا امسال به جای یك 

درصد رشد، یك درصد نزول خواهد داشت و مجموع فروشش در پایان 12 ماه به 15 میلیون دستگاه محدود می شود.

2 پروتون جن تو – مدل 1388/2009
محدوده قیمتی : 75 تا 100 میلیون تومان

با سه ویژگی مشهورش یعنی موتور کامپارو 1.6 لیتری، 
فنربندی و شاسی لوتوس  و نیز طراحی زیبای بدنه خود 
را به بازار تحمیل کرد. خودرویی که در فاصله سال های 
1386 تا 1389 )2007-2009( در ایران تولید شد و به 
شدت مورد توجه قرار گرفت. این خودرو که نخستین بار 
در نمایشگاه خودرو مشهد رونمایی شد، تصویری تازه 
از برند پروتون را به خریداران ارائه کرد، هم در بعد فنی 
و هم در بخش طراحی و همین عامل تا امروز توانســته 
ضامن اعتبار پروتون در بازار ایران باشــد. این خودرو 
که از یک موتور ارتقا یافته به دســت شــرکت مشهور 
لوتوس با حجم 1600 سی سی سود می برد، جن تو را تا 
سرعت 200 کیلومتر همراهی می کند و به این خودرو 
خوش قیافه هندلینگ مناسبی هدیه می دهد که البته 
بخشی از این مزیت ناشــی از جعبه دنده خوب خودرو 
است. این سدان 4.31 متری که در هر 100 کیلومتر به 
صورت ترکیبی حدود 7.5 لیتر بنزین مصرف می کند، 
1225 کیلوگرم وزن داشته و به دلیل مهندسی خاص 
لوتوس، سیستم تعلیق نسبت خشک اما مهیجی دارد. به 
غیر از دوام بالا، فرم داخلی کابین با به کارگیری قطعات 
فنی نظیر استرس بار و میل موجگیر هم راستا بوده و به 

این خودرو روحی اسپورت بخشیده است.

1 هیوندای آوانته – مدل 1387/2008
محدوده قیمتی : 100 تا 125 میلیون تومان

آوانته قوی ترین خودرو جمع است که به مدد استفاده از 
موتو دو لیتری هیوندای حدود 138 اسب بخار قدرت را 
تحویل راننده می دهد. سدانی کوچک و شهری اما نسبتا 
 LX و سمند ELX سریع که در مقایســه با زانتیا، پارس
استهلاک کمتری داشــته و ارزش خرید مناسبی دارد. 
این خودرو که در اصل نسل سوم هیوندای الانترا است، 
در فاصله سال های 1385 تا 1390 در ایران مونتاژ شد 
و فروش مناسبی هم داشت. آوانته که در نسخه فول به 
جعبه دنده چهار ســرعته خودکار مجهز است، با طول 
4.52 متر بزرگ ترین خودرو این جمع اســت. ویژگی 
جالبی که باعث گنجایش بالاتر خودرو در بخش صندوق 
بار و صندلی های عقب شده و آوانته را برای خانواده های 
بزرگ به محصولی مناســب در بازار کارکرده ها تبدیل 
کرده اســت. به غیر از برخی ایرادات ساده در بخش برق 
یا آمپرها و نیز یک فنربندی نســبتا خشــک )اسپورت 
نیست(، آوانته چیزی در حد یک تندر90 است که ظاهر 

قابل تحمل تری دارد.

گاراژ

لفافه شیرین
 یک شکلات تلخ 

نگاهی به ارزش خرید، اقبال بازار و سطح 
قیمت بورگوارد BX7 که با ژست خودرو 

آلمانی وارد بازار شد اما چیزی جز یک فوتون 
ساوانای مجلل نیست!

هفت صبح| بســیاری در بــدو ورود بورگــوارد تصور 
می کردند با ورود این خودرو بــه بازار ایران، عصر جدید 
خودروهای چینــی شــروع خواهد شــد. عصری که 
خودروســازان ســرزمین اژدها را با موفقیت به فروش 
محصولات لوکس و گرانقیمت در محدوده  250 تا 400 
میلیون و البته حالا 500 میلیون تا یك میلیارد می رساند. 
چرخی در بازار این خودرو آپشنال و مدرن چینی نشان 
می دهد عرضه اندک این محصول در کنار افزایش شدید 
بها و البته عملکرد فنی نه چندان جذاب خودرو موجب 
شده تا کسی به جای کیا ســورنتو، نیسان ایکس تریل 
یا میتسوبیشی اوتلندر، سراغ بورگوارد BX7 نرود. این 
خودرو که هم اینک با بهای 575 تا 625 میلیون تومان 
در بازار به شکلی بسیار محدود دست به دست می شود، 

سه ویژگی مهم و سه عیب بزرگ دارد:
  ویژگی اول : زیبایی

بــا تلفیق طــرح و نمای کلی 
محصــولات آئــودی بــا 

ســاخته های قدیمی تر 
 BX7 ب.ام.و، بورگوارد
شاســی بلندی است 
هفــت نفره کــه نگاه 
عابران پیاده را به سمت 
خود جلب می کند و ابدا 

یادآور یک خودرو چینی در حد و ابعاد ام جی نیســت. 
ترکیب چراغ های بزرگ و شــفاف جلو با دماغه کرومی 
و ورودی های هوای بزرگ توانســته حس خوبی را القا 
کند گرچه هرچه  به سمت کنار و عقب خودرو می رویم 

هیجان، جای خود را به نظم و توازن می دهد. 
  ویژگی دوم : گنجایش بالا

با طــول 4.71، عرض 1.91 و ارتفــاع 1.69 این چینی 
جسور کاملا بر نیسان ایکس تریل، رنو کولئوس و هیوندای 
ســانتافه برتری دارد و از هر نظر خودرو قابل قبولی در 
بخش گنجایش است. به لطف فاصله بین دو محور 2.76 
متر، حتی سرنشینان خردسال ردیف سوم هم احساس 
راحتی می کنند و صندوق بار هم به قدر کافی جا برای 

اثاثیه شما هنگام مسافرت دارد.
  ویژگی سوم : امکانات عالی

تقریبا هرآنچــه لازم دارید در 
این شاسی بلند گرانقیمت 
یافــت می شــود؛ از 
بسته های ایمنی و 
ترمز تا آپشن های 
رفاهی و ارتباطی. 
البته باید پذیرفت 
در ایــن قیمــت 
جنــس مــواد به 

کاررفته در اتاق عالی نیســت اما بد هم نیســت و قابل 
قبول است.

  ضعف اول: فنربندی و سیستم تعلیق خشک
آشکارا بخش زیادی از کوبش های جاده را به سرنشینان 
و اتاق منتقل می کند که برای خودرویی در این قیمت با 
توجه به ذائقه خریداران ایرانی یک فاجعه تمام عیار است. 
بورگوارد BX7 البته خــودرو ضعیفی به لحاظ پایداری 
نیســت ولی جا داشــت ســواری خودرو به عنوان یک 

کراس اوور شهری اندکی نرم تر طراحی شود.
  ضعف دوم : موتور تنبل و پرمصرف

در دفترچه مشــخصات خودرو میزان قدرت موتور این 
محصول که با فوتون ساوانا یکی است، 224 اسب اعلام 
شــده که حتی با فرض قبول آن، برای یک شاسی بلند 
1835 کیلوگرم اندک اســت. وزن بالای خودرو و جعبه 
دنده نه چندان دقیق بورگوارد BX7 هم باعث شده تا گاز 
دادن به خودرو ضروری باشد و این عامل، میزان مصرف 
سوخت در شهر را تا نرخ 16 و حتی 15 لیتر افزایش دهد.

  سومین ضعف : بازار ضعیف فروش
 BX7 افت فروش خودرو سریعا شما را از خرید بورگوارد
پشیمان می کند به طوری که نسخه های کارکرده خودرو 
بعد از 20 هزار کیلومتر استفاده تا 15 درصد ارزش خود 
را از دســت می دهند و بین 500 تا 550 میلیون تومان 

خریداری می شوند.

قیام پوما علیه، جوک، کپچر و باقی رفقا
کراس اوور تازه شرکت فورد که آخر هفته گذشته در میان هیاهوی رسانه های خودرویی 
معرفی شد، با هدف برتری فورد بر برندهایی همچون پژو، رنو و فولکس واگن راهی بازار 
قاره سبز شده است. این خودرو که جانشین سری موفق اکو اسپورت شده، در گونه پایه 
با موتور هیبریدی 123 اسب بخار راهی بازار مصرف شده، میزان بسیار پایینی از دی 
اکسید کربن را منتشر می کند در حالی که ابعادی نزدیک به یک پژو 2008، رنو کپچر 
و فولکس واگن تی راک دارد. پوما که دقیقا 4.18 متر طول دارد، در نسخه پایه به موتور 
یك لیتری توربو و سه سیلندری مجهز است که قدرتی مناسب در اختیار راننده قرار 
می دهد و به لطف استفاده از سامانه هیبریدی، مصرف سوخت  بسیار پایینی  دارد. البته 
یک نسخه قوی تر از همین پیشرانه هم برای خریداران قابل انتخاب است که 153 اسب 
بخار قدرت دارد. این خودرو که قرار است در رومانی مونتاژ شود، در هیچ یک از تریم های 

خود به سیستم چهار چرخ محرک مجهز نیست!

2002تورینگ، حشره پیر جذاب و رنگی 
ب.ام.و طی دوره طولانی فعالیت خود در صنعت خودرو، شاید بیش از هر خودروساز 
دیگری برای بنز دردسر درست کرده است. دردسرهایی که گاها حاصل نبوغ و البته 
شنای این برند در خلاف جهت جریان آب بوده است. یکی از این حرکات جالب، تولید 
سری 2002 در دهه 60 و 70 میلادی بود که به نوعی توانست تب و تاب ماسل کارهای 
آمریکایی را پاسخ دهد و فروشی کم نظیر را عاید ب.ام.و کند. 2002 که در انواع مختلفی 
با فرم سه در روانه بازار شــد، موتورهای متنوع و تجهیزات جالبی داشت که این کوپه 
آلمانی را در چهار دهه گذشته به نماد جوانی و بلندپروازی در ایران تبدیل کرده است. 
2002 اما به غیر از مدل روباز، یک نسخه بسیار خاص دارد که کمتر کسی درباره آن 
اطلاعاتی دارد یا آن را می شناســد. این مدل که با فرم بدنه خاصش چیزی شبیه یک 
هاچ بک اسپورت کوپه است، به 2002 تورینگ مشهور بوده و تعداد اندکی از آن به کشور 
وارد شده اســت. 2002 تورینگ که تفاوت اصلی خود با نسخه پایه را مدیون طراحی 
نمای عقبی متفاوتش است، نخستین بار در سال 1350 یا 1971 روانه بازار کرد که  به 
سرعت توانست نظر طیفی دیگر از خریداران را به خود جلب کند. 2002 تورینگ که 
تنها در دو سال 1971 و 1972 تولید شد، به موتور های کوچک چهار سیلندری مجهز 
بود که با توان 130 اسب بخار، این محصول را تا سرعت 185 کیلومتر در ساعت یاری 
می کردند. تورینگ که سهم کمی از تولید 144 هزار دستگاهی 2002 طی 11 سال 
تولید داشت. عاملی که باعث افزایش قیمت نسخه های کلاسیک خودرو شده و بهای 
آن را در بازار مدل های قدیمی آمریکا بسته به سلامت و اصالت بدنه و موتور و اتاق تا 20 

هزار دلار افزایش داده است. 

وقتی دوج، چارجر را شارژ می کند
بالاخره پس از یک دوره انتظار، نسخه سفارشی سدان چارجر با عنوان مدل 2020 
و به نام های اســکات پک )Scat Pack( و SRT هل کت وایدبادی )بدنه پهن( 
معرفی شدند. دومی با حداکثر ســرعت 315 کیلومتر برساعت حالا سریع ترین 
سدان جهان است. از جمله نقاط تمایز خودرو با نسخه عادی، مجموعه وایدبادی 
شــامل نصب قطعات اضافی روی گلگیر بوده که عرض کلی خودرو را به میزان 
89 میلی متر افزایش می دهد. برای هماهنگی بیشتر با بدنه پهن این خودروها، 
رینگ های 20 اینچی به همراه تایرهای 305 روی این دو سدان نصب شده است. 
ویژگی دیگر این دو مدل سیســتم تعلیق تطبیق پذیر آنها بوده که توســط بیل 
اشتاین )Bilstein( ساخته شده و در سه حالت قابل تنظیم است. سیستم ترمز 
نیز تقویت شده به نحوی که اکنون کالیپر ترمزهای ساخت برمبو با شش پیستون 
در محور جلو قرار گرفته اند. دوج چارجر اسکات پک به پیشرانه 6.4 لیتری تنفس 
طبیعی هشت سیلندر همی )Hemi( مجهز شده که با قدرت 485 اسب بخاری 
و یک جعبه دنده هشت سرعته خودکار که نیرو را به چرخ های عقب این خودرو 
منتقل می کند، ظرف 4.3 ثانیه از حالت سکون به سرعت 96 کیلومتر برساعت 
می رسد. نسخه SRT هل کت اما به لطف موتور 6.2 لیتر سوپرشارژردار، قدرتی 
برابر با 707 اسب بخار و گشتاوری نزدیک به 881 نیوتن متر دارد که ظرف 3.6 

ثانیه  چارجر را به سرعت 100 کیلومتر برساعت می رساند.

دندهمعکوس   

 نوستالژی

 نیش ترمز

چالش 100 تومنی های دهه هشتادی که هم جادار، هم اسپورت و هم بادوام اند و هم در مقایسه با خودروهای 
مونتاژی کنونی امکانات بهتری نصیب خریداران خود می کنند

الانترا، 323 
یاجنتو؟

قیمت  هاچ بک های کوچک وارداتی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت  سدان های کوچک وارداتی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای کره ای)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت کراس اوورهای کامپکت وارداتی   )قیمت ها بر حسب تومان(
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گروه خودرو| از بین همه محصولاتی که طی یک دهه اخیر در ایران مونتاژ شــده اند، نام سه خودرو مزدا 
323، هیوندای آوانته و پروتون جن تو بیش از همه با صفاتی نظیر بادوام، جذاب و کم مصرف عجین است. 
خودروهایی که همگی از شرق دور به ایران آمدند و با مونتاژ در واحدهایی کوچک اما کیفی، موفق شدند 
روی دست خودروهای پرتیراژ ایران خودرو و سایپا بلند شوند. برای بررسی توانایی این سه خودرو در دهه 
80 که بهترین دوره تولید خودرو در کشور بود، کافی است به محصولات هم رده جن تو، آوانته و 323 نگاهی 
بیندازیم. آنگاه متوجه می شویم به غیر از یک پژو پارس ELX سرحال، خودروهایی نظیر سیتروئن زانتیا، 
سمند، دوو سیلو، سیناد، مگان، ایمپین و شمار زیادی محصول وارداتی و تولیدی در رده قیمتی 40 تا 75 
میلیون تومان حضور داشتند ولی اغلب این سه نام بودند که به غیر از ویژگی های اقتصادی یک سدان شهری 
کوچک، از ایمنی مناسب اتاق، مجموعه فنی با هندلینگ مناسب و البته اتاق راحت برخوردار بودند. از آنجا 
که بازار کنونی خودروهای اقتصادی در ایران در رده 50 تا 125 میلیون تومان بیشترین حجم تقاضا و تولید 
را دارد و محصول تازه ای هم به بازار وارد نشده، تصور کردیم مطرح کردن دوباره نام های نیک بازار کارکرده 
می تواند مورد استقبال خوانندگان قرار گیرد. این شما و این افسران دهه هشتادی و خوش پوش بازار خودرو.

3 مزداFL 323 – مدل 1385/2006
محدوده قیمتی : 50 تا 75 میلیون تومان

شــاید بهترین و ارزان ترین خودرو جمع همین 
ســدان دوست داشتنی ژاپنی باشــد که با تکیه 
بر یــک موتور 1600سی ســی 110 اســبی و 
جعبه دنده اتومات، ســواری نرم اما لذت بخش  
و مهیجی را نصیب راننده می کند. 323 در گونه 
FL یــا فیس لیفت خودرویی اســت که در همه 
زمینه ها ژاپنی بودن خود را به شما ثابت می کند 
و محصولی متعادل است. این یعنی مزدا توانسته 
سدانی بســازد که هم طراحی جذابی دارد، هم 
اتاق نسبتا مدرنی دارد، هم اسپورت است و هم 
نرم و بی صدا و البته به لحاظ آپشن با خودروهای 
امروزی در همین رده قیمتی فاصله زیادی ندارد. 
جالب است که برخی خریداران مزدا323 به هوای 
نصب مجموعه موتور و گیربکس اســتوک سری 
اسپیداتنزا )SPEED ATENZA(، این خودرو 
را به یک هیولای واقعی برای مدل های وارداتی 
تبدیل می کنند. پس اگــر در یکی از اتوبان های 
شهر پشت فرمان هیوندای، تویوتا یا کیا یک باره 
با مزدا323 روبه رو شدید که پشت سرتان چراغ 
می زند، حتما کنار بروید چون ممکن اســت با 
نســخه دو لیتری این خودرو روبه رو شــوید که 

مشخصات فنی مهیجی دارد. 

ششمین سقوط در ژوئن
 پنج نکته از بازار آمریکا در 

نیمه اول سال 2019؛ از میزان 
فروش خودروسازان بزرگ تا 

بدترین شکست خوردگان سال
پیش بینی ها از ششمین افت متوالی ماهانه در بازار خودرو آمریکا 
حکایت دارد. گویا گزارش های فروش شرکت های خودروسازي و 
فروشــندگان اتومبیل در ژوئن 2019، افت حدودا 3.3 درصدی 

تقاضا در ماه پایانی تابستان امسال را تایید می کند.
مجله اتوموتیونیوز آمریکا با اشــاره به چالش های پیش روی بازار 
در ششمین ماه از سال جاری میلادی، نرخ اولیه فروش خودرو در 
ژوئن 2019 را 1.5 میلیون دستگاه اعلام کرده است. البته برخی 
از رســانه های اقتصادی هم ادعا کرده اند میــزان کاهش فروش 
خودرو در آمریکا به دلیل افزایش  4 درصــدی قیمت  ها، بیش از 
مقدار مدنظر کاهش یافته است. این گزارش ها تخمین زده اند کل 
فروش خودرو در آمریکا در ژوئن 1.47 میلیون واحد است ضمن 
اینکه خرده فروشــی خودروهای جدید 2.9 درصد کاهش یافته و 
به مرز 1.15 میلیون دستگاه رسیده است. اما بدون توجه به آمار 
ماه ششم که تا دوشنبه منتشر می شود، وضعیت خودروسازان در 

آمریکا چگونه بوده است:

1  بررســی جدول فروش فروش پنج ماهه بازار آمریکا نشان 
می دهد فورد پیشتاز بازار است و بر رقبا برتری کاملی دارد. در واقع 
بدون توجه به جمع بندی آمــار فروش زیرمجموعه های هر گروه، 
این فورد، تویوتا، شــورولت، هوندا و نیسان هســتند که در پایان 
این پنج ماه بیشــترین میزان فروش را با آماری به ترتیب معادل 
970617، 837068، 782130، 579475 و 540313 دستگاه 
به خود اختصاص داده اند. در رده های بعدی هم جیپ، ســوبارو، 
هیوندای، رام و کیا با آمار فروش 379455، 278014، 269126، 
257941 و 248043 دســتگاه رتبه های ششم تا دهم را به خود 
اختصاص داده اند. در بین این 10 خودروساز این تنها رام بوده که 
با نرخ رشد 23 درصدی بازار را شــگفت زده کرده و کیا، هیوندای 
و سوبارو هم وضعیتی صعودی داشته اند، باقی اما همگی با افت یا 

بدون تغییر حرکت کرده اند.

2  بعد از تجزیه و تحلیــل آمارهای فروش پنــج ماهه، جمع 
بستن مقادیر فروش نشــان می دهد گروه جنرال موتورز کماکان 
بزرگ ترین غول فروش خودرو در بازار آمریکا اســت که مجموعا 
با چهار برند شــورولت، جمس، بیوک و کادیلاک بیش از 1.154 
میلیون دستگاه فروش داشته است. پشت سر GM، فورد با کمک 
لینکلن توانســته در این مدت 1012763 دستگاه فروش داشته 
باشــد و رتبه دوم را در اختیار گیرد. بعد از این دو غول آمریکایی 
این تویوتا است که با همکاری لکسوس طی این پنج ماه 949756 
دســتگاه خودرو فروخته تا کماکان رتبه ای بالاتر از سومین غول 
دیترویتی صنعت خودرو را به خود اختصاص دهد. فیات کرایسلر 
که هفت برند دوج، جیپ، رام، فیات، کرایسلر، مازراتی و آلفارومئو 
را در چنبره خــود دارد طی پنــج ماهه ابتدایی ســال با فروش 
894652 دســتگاه خودرو چهارمین غول بزرگ صنعت خودرو 

آمریکاست.

3  در بین بازیگران مختلف بازار خودرو آمریکا، بدترین عملکرد 
را طی این مدت شرکت های مینی، مزدا، کرایسلر، دوج و مرسدس 
بنز به ثبت رسانده اند که با به ثبت رساندن افت های 22.4، 15.5، 
31.5، 7.3 و 8.5 درصــدی، به ترتیب فروشــی معادل 14348، 
115127، 51481، 189538 و 134220 دستگاه را طی پنج ماه 
اخیر کســب کرده اند. البته که سقوط بزرگ آلفارومئو و فیات هم 

جای تامل دارد.

4  اما در بین بازیگران کوچک تر بــازار آمریکا، نام پنج برند به 
عنوان شرکت های موفق این دوره قابل تامل است. فولکس با رشد 
6.2 درصدی و فروش 152883 دستگاه در پنج ماه از جمله خوبان 
امسال بازار خودرو است. جنسیس هم با رشد 25.6 درصدی تکانی 
در فروش خود داده و طی پنج ماه 8120 دستگاه خودرو تحویل 
مشتریان آمریکایی داده اســت. جگوار هم در کنار لامبورگینی و 
مک لارن موفق شده اند با کسب رشــدهای 15.7، 85.6 و 81.9 
درصدی طی پنج ماه به ترتیب 14390، 1160 و 1026 دستگاه 

خودرو در کشور آمریکا به فروش برسانند. 

5  تسلا با 78.5 درصد رشــد کماکان بزرگ ترین جهش های 
فروش را به نام خود ثبت می کند. این شرکت طی این مدت کوتاه 
توانسته به مدد فروش بالای ســری مدل3 مجموع سهم بازارش 
را طی پنج ماه به 58875 دستگاه برساند. عددی که همین حالا 
بیشتر از مجموع فروش شرکت های کادیلاک، پورشه یا جگوار در 

همین مدت است.



چهارگوشهدنيا
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اجلاس گروه 20 کشور قدرتمند از نظر اقتصادی جهان طی روز 
جمعه و شنبه در اوزاکای ژاپن برگزار شد. اجلاسی که در متن آن، 
چیزی جز یک بیانیه کلی به دست نیامد اما دیدارهاي دوجانبه 

پر بود از صحبت بر سر اختلاف های مشخص دوجانبه کشورها. 

 در نشست چه گذشت؟
در پایان این نشست، شــرکت کنندگان در نشست 20 اقتصاد 
بزرگ و نوظهور جهان موسوم به گروه 20 بعد از ساعت ها بحث 
و تبادل نظر در نشســت خود در اوزاکا در ژاپن بر سر بیانیه ای 
مشترک به توافق رســیدند. مانند نشســت قبلی جی 20 در 
بوئنوس آیرس آرژانتین، 19 نماینده از 20 نماینده حاضر در این 
نشست در این بیانیه وفاداری خود به پیمان اقلیمی پاریس را 
اعلام کرده اند. آمریکا در این نشست نیز مخالفت خود با پیمان 
پاریس را اعلام کرد. آمریکا درخواست کرده بود به دو موضوع 
حفاظت از محیط زیســت و مهاجرت در بیانیه پایانی اشــاره 
نشود. خبرگزاری فرانسه به نقل از آنگلا مرکل نوشته است، در 

بیانیه پایانی به موضوع مهاجرت نیز پرداخته شده است.  مرکل 
می گوید، کشور های گروه جی 20 علاوه بر این، بر سر تجارتی 
آزاد، عادلانه، غیر تبعیض آمیز و شفاف و شرایطی خوب و پایدار 
برای سرمایه گذاری به توافق رســیده اند. در ضمن، در بیانیه 
پایانی بر ضرورت اصلاحات در سازمان تجارت جهانی نیز تأکید 
شده است.  در پایان این نشست هم »محمد بن سلمان« ولیعهد 
و وزیر دفاع عربستان ریاســت دور آینده این نشست را از ژاپن 
تحویل گرفت و از کشورهای جهان برای شرکت در دور آینده 

نشست جی 20 دعوت کرد.

 روابط و دیدارهای دوجانبه
عربستان – آمریکا : ترامپ در دیدار با ولیعهد سعودی گفت: 
باعث افتخار من است که با ولیعهد ســعودی دیدار کنم و وی 
دوستی اســت که اقدامات زیادی برای کشــورش انجام داده 
است. او در نشست خبری اما حاضر نشــد که علیه بن سلمان 
در ماجرای خاشــقچی چیزی بگوید و گفت تحقیقات در این 

زمینه ادامه دارد. ترامپ در ارتباط با توافق اقتصادی با عربستان 
سعودی هم گفت: »عربســتان یک متحد بزرگ برای آمریکا 
اســت که از ما حدود 400 میلیارد دلار )ســلاح( خرید کرده 
اســت. با ریاض برای تمدید توافقنامه کاهــش تولید نفت به 

توافق رسیدیم.«
چین – آمریکا: ایــن دو ابرقدرت، مدتی اســت که بر ســر 
مســائل تجاری و نیز مسئله تحریم شــرکت مخابرات هوآوی 
با هم اختلاف دارند. ترامپ اما در پایان نشســت خود با »شی 
جینپینگ« رئیس جمهور چین گفت: »نشســت بسیار خوبی 
بود، بهتر از انتظار بود. ما درست به مسیر بازگشتیم.« روزنامه 
چینی »ساوث چینا مورنینگ پست« در این خصوص گزارش 
کرد، چین در خصوص نشست دو جانبه ترامپ و شی اعلام کرد 
که ترامپ موافقت کرده تا تعرفه های بیشتری بر کالاهای چینی 
وضع نکند. رئیس جمهور آمریــکا در خصوص لغو تحریم های 
»هوآوی« هم گفته: »ما اجازه فروش تلفن های هوآوی در آمریکا 
را می دهیم. شرکت های آمریکایی نیز اجازه فروش محصولات 

خود به هوآوی را دارند.«
روســیه – آمریکا : »دونالد ترامپ« رئیس جمهــور آمریکا 
در حاشــیه نشســت گروه 20 در ژاپن با »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهور روســیه دیدار کرد. پوتین دیدار با رئیس جمهور 
آمریکا در حاشــیه ایــن اجــلاس را »خوب، نســبتا کاری و 
عملگرایانه« توصیف کرد و گفت: »ترامپ و من به وزرای خارجه 
کشورهایمان فرمان داده ایم تا گفت وگوهای مشورتی را درباره 

پیمان اســتارت آغاز کنند... هر چند که هنوز مشخص نیست 
آیا این گفت وگو می تواند در راســتای تمدید پیمان اســتارت 

سازنده باشد.«
ترکیــه - آمریکا: »دونالــد ترامپ« رئیس جمهــور آمریکا 
در دیدار با »رجــب طیب اردوغان« رئیس جمهــور ترکیه در 
حاشیه اجلاس ســران اقتصادی جهان موســوم به گروه 20 
تصریح کرد که واشنگتن به دنبال »راه حل های متفاوت« برای 
حل جدال  دفاعی بــا ترکیه در خصوص موضوع ســامانه های 
روسی »اس-400« اســت. رئیس جمهور ترکیه در مقابل در 
 کنفرانس مطبوعاتی خود به موضوع قرارداد خرید سامانه های 
»اس-400« از روسیه اشــاره کرد و گفت که آنکارا قصد ندارد 
تا براساس درخواست های واشــنگتن این قرارداد را در آستانه 
تحویل این سامانه ها لغو کند. وی با اشاره به دیدار اخیر خود با 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا در حاشیه اجلاس گروه 
20 در ژاپن گفت که به این اطمینان رســیده که آمریکا قصد 
ندارد به دلیل نهایی شــدن قرارداد اس-400 ترکیه با روسیه 

تحریمی علیه آنکارا وضع کند.
چین – کانادا : »شــی جین پینــگ«  رئیس جمهور چین، در 
حاشیه اجلاس سران گروه 20 با »جاســتین ترودو« همتای 
کانادایی خود دیدار کرد. به نوشــته خبرگــزاری »رویترز«، 
یک مقــام دفتر تــرودو، بامداد شــنبه اعلام کــرد، برخلاف 
تنش های موجود میان دو کشــور، دیدار جمعه شب آقای شی 
و رئیس جمهور کانادا، حاوی »تعاملاتی سازنده و مثبت« بود. 

  آمریکا

سازمان ملل با اشاره به وخامت اوضاع انسانی در یمن اعلام کرد   افزون بر هفت هزار کودک 
در یمن از سال 2013 تاکنون کشته   یا معلول شده اند. سازمان ملل اعلام کرد که از سال 

2103 تاکنون هفت هزار و ۵00 کودک در یمن کشته   یا معلول شده اند.
خبرگزاری آلمان نوشت   وضعیت کودکان در یمن به شکل قابل ملاحظه ای وخیم شده   و 

هزاران نفر از کودکان در جریان جنگ کشته شده اند.
»ویرجینیا گامبا« نماینده ویژه سازمان ملل در زمینه کودکان در بحران گفت: »آسیب 
کودکان در یمن از زمان این گزارش بدتر شــده اســت... جامعه غیر نظامی به خصوص 

کودکان، اسیر بحرانی شده اند که بودن در چنین مکانی را انتخاب نکرده اند.«
در این گزارش آمده است که شمار قابل توجهی از این کودکان در جریان حملات هوایی، 
درگیری های زمینی، انفجار مین و بمب یا حملات انتحاری کشته شده اند. افزون بر سه 
هزار کودک هم به عنوان سرباز به کار گرفته شــده اند.  این در حالی است که حملات به 
مدارس و بیمارستان ها همچنان بسیار بالاست و ساختمان ها در 38134۵ مورد از 381 

مورد، تخریب شده  است.
سازمان ملل همچنین درباره اینکه میلیون ها نفر از مردم یمن در معرض خطر قحطی قرار 
دارند، هشدار داده و اعلام کرده است که بیشتر از هشت میلیون کودک، دسترسی کافی به 

آب ندارند و دو میلیون از کودکان هم به شدت دچار سوء تغذیه هستند.

۷۵۰۰ کودک از سال ۲۰۱۳ در یمن کشته یا معلول شده اند

جانان خفتانچی اوغلو، یکی از سیاســتمداران مخالف دولت ترکیه به اتهام  توهین و اهانت  
به رجب طیب اردوغــان، رئیس جمهوری این کشــور به دادگاه فراخوانده شــده اســت. 
خفتانچی اوغلو، رهبر حزب مخالف جمهوری خواه خلق در استانبول است. این حزب اخیرا 
توانست به پیروزی چشمگیری در انتخابات شهرداری در این شهر مهم ترکیه دست یابد. در 
صورتی که خفتانچی اوغلو در دادگاه محکوم شود می تواند با مجازات حبس تا 1۷ سال رو به رو 
شود. روز گذشته صدها نفر در دادگاه حضور یافتند تا حمایت خود را از این سیاستمدار ارشد 
مخالف دولت نشان دهند. اکرم امام اوغلو، شهردار جدید استانبول با حمایت از خفتانچی اوغلو 
گفته اســت اتهامات وارد شــده به او، »تلاش برای محدود کردن حقوق و آزادی ها است.« 
امام اوغلو در انتخابات ماه مارس شهرداری هم به پیروزی رسیده بود اما نتیجه این انتخابات 
پس از اعتراض حزب حاکم عدالت و توسعه لغو شد  اما به دنبال برگزاری انتخابات جدید، او بار 
دیگر توانست بر رقیب خود که مورد حمایت آقای اردوغان بود غلبه کند. جانان خفتانچی اوغلو 
به خاطر توئیت هایی که طبق گزارش ها مربوط به شش سال قبل است محاکمه می شود. او 
به  توهین  به اردوغان و دولت ترکیه متهم شده است. طبق گزارش ها، اظهارنظرهای او درباره 
تظاهرات ضد دولتی در سال 2013 و حزب کارگران کردستان )پ ک ک( هم از دیگر دلایل 
محاکمه او است. جانان خفتانچی اوغلو نقش مهمی در پیروزی امام اوغلو داشته است. با این 

پیروزی سلطه حزب عدالت و توسعه بر استانبول پس از 2۵ سال به پایان رسید.

 ترکیه

سیاستمدار مخالف اردوغان به اتهام  اهانت  محاکمه می شود

سخنگوي نیروهاي شرق لیبي تحت فرماندهي ژنرال »خلیفه حفتر« از دستور حفتر براي 
هدف قراردادن هواپیماها و کشتي هاي ترکیه خبر داد. به گزارش فارس، احمد المسماري، 
سخنگوي نیروهاي شرق لیبي تحت فرماندهي حفتر اعلام کرد که هرگونه پروازهاي تجاري 
از لیبي به ترکیه و نیز پهلوگرفتن کشــتي هاي ترکیه در بنادر لیبي را ممنوع خواهد کرد. 
طبق گزارش رویترز، این اظهارات المسماري به دنبال سرنگوني یک پهپاد نیروهاي دولت 
وفاق ملي ساخت ترکیه در نزدیکي طرابلس، بیان شــد. به گفته منابع دیپلماتیک، ترکیه 
نیروهاي متحد فائز السراج، نخست وزیر دولت وفاق ملي را به پهپاد و کامیون مجهز کرده 
و در مقابل ارتش لیبي از حمایت مصر و امارات برخوردار است. المسماري همچنین گفت 
که 43 نظامي  در نبرد شهر غریان که چهارشنبه گذشته به کنترل نیروهاي دولت وفاق ملي 
درآمد، مفقود شده اند. نیروهاي شرق لیبي از حدود سه ماه پیش با یورش به حومه طرابلس 
پایتخت لیبي، شهر غریان را تصرف کردند که به پایگاه اصلي این نیروها تبدیل شده بود اما 
چهارشنبه گذشته نیروهاي دولت وفاق ملي موفق شــدند این شهر را آزاد کنند. نیروهاي 
حفتر همچنان شهرک ترهونه واقع در جنوب شــرقي طرابلس را تحت اشغال خود دارند. 
اقدامات این ژنرال لیبیایي مورد حمایت کشورهاي غربي و امارات و مصر است هرچند که 
این کشورها چندان مایل به حمایت علني نیستند اما ترجیح مي دهند که از این نظامي  که 

حالا در لیبي یک جنگ داخلي دوباره راه انداخته حمایت کنند.

 لیبی

حواشی اجلاس
یک خبرنگار در پایان صحبت های دو رئیس جمهور، از ترامپ پرسید که آیا 
به پوتین می گویید در انتخابات ریاست جمهوری سال 2020 آمریکا دخالت 
نکنند و ترامپ نیز با لحنی غیرجدی خطاب به پوتین گفت: »در انتخابات 

ما دخالت نکنید!« 
اشاره تحقیر آمیز ترامپ به نخست وزیر اســپانیا در اجلاس G20 خشم 
رسانه های این کشــور را برانگیخت. وقتی روسای کشورها در حال ورود به 
سالن بودند ترامپ به صندلی وی اشــاره کرد و پدرو سانچز نیز چاره ای جز 
تسلیم ندید و سر جایش نشست. شــاید تصور این بوده که زمان بدی برای 
گفت و گو انتخاب کرده، چرا که سایر سیاســتمداران باید عبور کرده و سر 
جای خود بنشینند اما رسانه ها و سیاســتمداران اسپانیایی این حرکت را 

توهین آمیز تلقی کرده اند.
در جریان ملاقات ترامپ و پوتین، رئیس جمهور روســیه رســما از ترامپ 
دعوت کرد تا در روز پیروزی، نهم ماه مه ســال آینده به مســکو برود. نهم 
ماه مه برای روس ها روز بزرگی اســت که معتقدند بزرگترین پیروزی را در 
جنگ جهانی دوم از آن خود کردند. ترامپ نظر بسیارمثبت خود را به شبکه 
روســیه 24 اعلام کرد و بدین ترتیب به احتمال زیاد ترامپ سال آینده در 

مسکو خواهد بود.
پیش از دیدار ترامپ و پوتین در آن خبرنگاری از ترامپ می خواهد تا به رئیس 
جمهور روسیه بگوید در انتخابات آمریکا دخالت نکند و ترامپ نیز جمله را 

مستقیم به پوتین می گوید!
بعد از دیدار آبه و ترامپ، عکسی منتشر شد که نشــان می داد، شینزو آبه 
سرمایه گذاری های ژاپن در یک ماه اخیر را احتمالا برای خوش آمد ترامپ 

فهرست کرده است. 
جای اردوغان در عکس دسته جمعی که ابتدا در کنار پوتین بود تغییر کرد 
و به کنار ترامپ رفت. به جای او رئیس جمهور چین، در کنار ترامپ ایستاد. 
ترامپ پس از پایان نشست G20 در یک پیام توئیتری نوشت که به همراه 
رئیس جمهور کره به سئول می رود و » مرز میان کره شمالی و کره جنوبی که 
منطقه خلع سلاح است، بتواند »کیم جونگ اون« رهبر کره شمالی را ببیند 
و دستانش را تکان داده و با وی احوالپرسی کند.« ترامپ در نشست خبری 
خود گفته بود: »اگر نشستی برگزار شود تنها برای دو دقیقه یا کمی بیشتر 

خواهد بود.« )اخبار از فارس و توئیت پرس(

جلسهایبرایرفعکدورتها
در اجلاس دو روزه G20 کشورها تقریبا درباره همه مسائل مورد 

اختلاف خود صحبت کردند

  تلسکوپ

 احتمال انتقال بخشی
  از فناوری سامانه های

»اس-4۰۰« به ترکیه
سخنگوی کاخ کرملین روسیه از احتمال انتقال 
بخشی از فناوری تولید سامانه های پدافند هوایی 
»اس-400« به ترکیه در قالب قرارداد فروش این 

سامانه ها به آنکارا خبر داد.
کاخ  ســخنگوی  پســکوف«  »دیمیتــری 
ریاست جمهوری روسیه    شنبه    که قرارداد مربوط 
به تحویــل ســامانه های »اس-400« به ترکیه 
ممکن است شامل انتقال بخشی از فناوری تولید 
این سامانه ها نیز بشود. بنا بر گزارش خبرگزاری 
 اسپوتنیک ، پســکوف در گفت وگو با خبرنگاران 
تأکید کرد: »بله، این قرارداد احتمالا شامل انتقال 
بخشی از فناوری های تولید سامانه اس-400 نیز 
می شود.« بر اســاس این گزارش، »رجب طیب 
اردوغان« رئیس جمهور ترکیه   نیز یک بار دیگر 
تأکید کرده بود   آنکارا حاضر نیست حتی به دلیل 
اقدامات تنبیهی و مجازاتی آمریکا، قرارداد خرید 
سامانه های »اس-400« از روسیه را درست در 

زمان تحویل این سامانه ها لغو کند. 
بنا بر این گزراش، مسکو و آنکارا در سال 201۷ 
میلادی قرارداری برای تحویل چندین ســامانه 

اس-400 به ترکیه به امضا رساندند.
این قرارداد از همان ابتدا با اعتراض آمریکا مواجه 
شد. واشــنگتن مدعی بود که این ســامانه ها با 
استانداردهای سازمان پیمان نظامی آتلانتیک 

شمالی )ناتو( سازگار نیست.
علاوه بر این، واشــنگتن چندین مرتبه آنکارا را 
تهدید کرده بود که اگر از این قرارداد عقب نشینی 
نکند، با تحریم های آمریکا مواجه خواهد شــد و 
حتی آمریکا نیروهای هوایی ترکیه را نیز از پرواز 

با جنگنده های »اف-3۵« محروم خواهد کرد.
در عوض، ترکیــه بارها تأکید کــرده بود   خرید 
تجهیزات نظامی یک حق مسلم برای این کشور 
است و اینکه هیچ تهدیدی نمی تواند این کشور را 

از خرید این سامانه ها از روسیه بازدارد.

آنگلا همچنان می لرزد
آنگلا مــرکل، صدراعظم آلمان یک بــار دیگر در 
مراسم رســمي  در برلین درحال لرزیدن مشاهده 
شده اســت. هشــت روز پیش هم در جریان یک 
مراسم رسمي، لرزش خانم مرکل توسط دوربین ها 
ثبت شده بود. در این ویدئو، خانم مرکل که ۶4سال 
دارد، در حالي که مي لرزد، دستانش را حلقه مي کند. 
پس از دودقیقه، این لرزش متوقف مي شود و او با 
وزیر دادگســتري جدید دولت دست مي دهد.  در 
این میان به او لیواني آب داده مي شود اما او آن را 
بدون خوردن، بر مي گرداند. دفعه قبل، خانم مرکل 
گفت لرزشش به خاطر کم آبي بدن بوده است. دفعه 
پیش در حین مراسم استقبال 
از رئیس جمهوري اوکراین، 
لرزش خانم مــرکل ثبت 
شد. آن مراســم در هواي 
گرمي  برگزار شــد و خانم 
مرکل گفته بود پس 
از نوشیدن لیواني 
آب، حالش بهتر 
شــده است. 
ن  یــو یز تلو
ي  ن تــي و ا
ن  لمــــا آ
مي گوید، خانم 
مــرکل در ســال 
201۷ و در سفر به 
مکزیک هم دچار 

لرزش شده بود. 
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توافق بر سر »بزرگترین 
پیمان تجاری« میان اتحادیه 

اروپا و آمریکای  لاتین 
ژان کلــود یونکر، رئیس کمیســیون اروپا 
گفته این بزرگ ترین پیمان تجاری اســت 
که تاکنون اتحادیه اروپا موفــق به انعقاد 
آن شده  . 800 میلیون نفر از مردم دو قاره 
اروپا و آمریکای لاتیــن از فواید این پیمان 
سود خواهند برد و به این لحاظ این توافق 
بزرگ ترین پیمان تجــاری جهان خواهد 
بود. رئیس جمهور برزیــل هم آن را »یک 
رویداد تاریخی« خوانده اســت. این توافق 
بزرگ در میانه نــزاع تجاری میان آمریکا و 
چین )دو اقتصــاد اول و دوم جهان( روی 
داده و می تواند علاوه بر پکن و واشــنگتن، 
موجب حسرت لندن هم شود که به زودی 
باید اتحادیه اروپا را تــرک کند. ژان کلود 
یونکر، رئیس کمیســیون اروپا،    جمعه 28 
ژوئن  گفتــه انعقاد این توافق نشــان داده 
که »ما اتحادیه اروپا پشــتیبان تجارت بر 
اســاس قوانین و مقررات هســتیم.« بازار 
مشترک کشــورهای آمریکای جنوبی که 
به مرکوسور شهرت یافته شــامل برزیل، 
آرژانتین، اروگوئه و پاراگوئه است. ونزوئلا 
هم عضو این بلوک بود اما در ســال 201۶ 
و پس از عدول از تعهداتش تعلیق شد. ژائر 
بولسورانو، رئیس  جمهوری برزیل روز جمعه 
ضمن  تاریخی  خواندن این پیمان آن را  یکی 
از مهم ترین توافق های تجاری همه اعصار  
ارزیابی کرد. این پیمان تعرفه تجاری میان 
اتحادیه اروپا و بازار مشــترک کشورهای 
آمریکای جنوبی را حذف می کند و موجب 
به صرفه تر شــدن صادرات و واردات میان 
دو اتحادیه می شــود. علاوه بر سود بردن 
مشتریان در دو سوی این پیمان، گروه های 
صنعتی و کارخانجات در کشورهای عضو دو 
بلوک هم از حذف تعرفه ها و امتیازات این 

توافق بهره مند خواهند شد.

گروه 20 یا گروه بیست اقتصاد بزرگ گروهی متشکل از وزرای اقتصاد )دارایی( و مسئولان بانک های مرکزی بیست اقتصاد 
مطرح دنیاســت. گروه 20 در مجموع 90 درصد تولید ناخالص داخلی جهان، 80 درصد تجارت جهان، دو سوم جمعیت و 
نیمی از وسعت جهان را در اختیار دارند.  آمریکا، آلمان، فرانسه، انگلستان، چین، روسیه، هند، اندونزی، ترکیه، آرژانتین، 
آفریقای جنوبی، ایتالیا، ژاپن، عربستان سعودی، استرالیا، برزیل، کانادا، کره جنوبی و مکزیک، در کنار اتحادیه اروپا در این 
گروه عضو هستند. برخی سازمان های بین المللی نیز در این نشست عضوند و حضور کشوری مثل مصر یا تایلند در این نشست 

به خاطر ریاست اتحادیه عرب یا آسه آن است. اسپانیا نیز عضو مهمان این گروه است. 

گروه ۲۰ چیست؟ 

  گالری     

اوژنی لو سومر، 
بازیکن تیم ملی 

فوتبال زنان 
فرانسه که میزبان 

مسابقات جام 
جهانی فوتبال زنان 

است، در آغوش 
خانواده خود، به 

خاطر باخت به 
ایالات متحده 

آمریکا و حذف از 
این رقابت ها گریه 

می کند 

وال استریت 
ژورنال در 

عکس یک 
خود به 

مهم ترین 
موضوع 

اقتصادی 
جهان یعنی 

مذاکرات چین 
و آمریکا در 

حاشیه نشست 
G20 پرداخته 

که موضوع 
آن اختلافات 

تجاری دو 
کشور است 

عرب نیوز چاپ جده، در 
عکس یک خود به حملات 
انتحاری در تونس پرداخته 

است. منابع تونسی روز 
پنجشنبه از وقوع دو 

انفجار انتحاری پی درپی 
در پایتخت و زخمی شدن 

چهار نفر خبر دادند. 
انفجار اول، در ۱۰۰ متری 
سفارت فرانسه و دومین 
انفجار انتحاری در مرکز 

مبارزه با تروریسم تونس 
انجام شد. همزمان اعلام 

شده الباجی قاید السبسی 
رئیس جمهور تونس روز 
پنجشنبه در اثر وضعیت 

جسمانی وخیم راهی 
بیمارستان نظامی تونس 

شده است 

اینجا شهر قدس 
است و جوانان 

فلسطینی 
برای دومین 

روز متوالی در 
حال اعتراض به 
شهادت محمد 

سمیر، جوان 2۰ 
ساله فلسطینی 

هستند که با 
گلوله مستقیم 

اسرائیلی ها مورد 
هدف قرار گرفته 

است. عکس از 
فیش ابورمله از 

آژانس عکس 
آناتولی 

دستور حفتر براي هدف قراردادن کشتي ها و هواپیماهاي ترکیه
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برنامه   آتی ستایش از کولاکویچ ، 
 استقبال از چینی ها 

چرا نقش مربی بزرگ والیبال را نادیده می گیریم؟

  سایت نگار

پلیس عاشق پیشه اروگوئه ای، کامنت های رامبد و کلاه گیس بازیگر گاندو
1  ســعید رجبی فروتن از مديران و کارشناسان شــبکه نمايش خانگی 
گفت: روند فروش نسخه فیزیکی فیلم ها شیب نزولی شــدیدی پیدا کرده است و در 
خوشبینانه ترین حالت تیراژ سه سریال در حال نمایش زیر ۵۰ هزار نسخه است و این در 
حالی ست که در گذشته فیلم های پرفروش سینماها و سریال هایي مثل قلب یخی و قهوه 
تلخ تیراژ میلیونی داشتند. به رغم تمامی حواشی از جمله بحث ورود پول های مشکوک ، 
من آینده آن را بسیار روشن می بینم. در یکی از جلســاتی که با یکی از این موسسات 

داشتیم آنها سفارش تولید ۱۰۰ اثر داستانی ویدئویی را داشتند. 
مصطفی سماوات سرپرست شــبکه نمایش خانگی برنامه رادیویی سینمامعیار گفت: 
گردش مالی این شبکه در سال گذشته بر مبنای فروش نسخه فیزیکی آثار چیزی حدود 
۲۰۰ میلیارد تومان بوده است و متاسفانه آمار دقیقی از هزینه مالی VODها نداریم... 
عوامل رقص روی شیشه به هر حال آن مجموعه را به سرانجام رساندند و این با نیمه تمام 
ماندن مجموعه احضار که سه قسمت پایانی آن پخش نشد فرق دارد هر چند که ما برای 
عوامل رقص روی شیشه نیز برای موارد بعدی با احتیاط پروانه ساخت صادر می کنیم.

2  تعدادی از کامنت های انتقادی به پاک کردن کامنت های منفی توسط رامبد 
جوان که به تازگی کامنت های خودرابازگذاشته است:

- چرامن هرچی کامنت میذارم پاک میکنی رامبد؟
- مرسی آقای جوان به خاطر جوابی که به سوال من دادید جوابتون این بود که کامنت 
من رو پاک کردید ولی من جوابم رو گرفتم ظاهرا هیچ پاسخ قانع کننده ای نداشتی جز 

اینکه پیامای منتقدات رو پاک کنی.
- دستات پینه نبست از بس نشستی کامنت پاک کردی؟

- کامنت های انتقادی را حذف می کنید ]ایموجی خنده[ نکنید اینکارها رو ، تک تک 
سلبریتی ها دارید از چشــم مردم می افتید به فکر آینده باشید تاریخ در مورد شما چه 
خواهد نوشت ، مشتی شــعارهای توخالی به مردم دادید ، حرف از وطن و وطن پرستی 
زدید حرف از حجاب زدید ولی خودتون جور دیگه عمل کردید، دم هر انتخابات هم که 

شد رفتید توی دامن مردان سیاست.
- همین کار پاک کردن کامنت ها رو ]...[ ژوله هم انجام داده بود الحق که رفیقای خوبی 
برای هم هستین واقعا به قول دوستتون ژوله محتویات رحم انقدر براتون دردسر ایجاد 

کرده که طاقت یه نقد رو نداری.
- چی شد یهویی ملت شدن طرفدارت یا یک سانسورچی کار بلد استخدام کردی.

3  عزت الله ضرغامی رئیس اسبق صداوســیما با انتشار تصوير زير نوشت: 
صبحانه با احمدرضا درویش 

  از جنس »احمدرضا« به اندازه انگشتان دست در سینمای ایران نداریم. ۴ فیلم عظیم 
»کیمیا«، »سرزمین خورشید«، »دوئل« و »رستاخیر« را در کارنامه دارد و به دنبال 

پنجمی است.
توقیف »رستاخیز« به دلیل نشان دادن چهره حضرت ابوالفضل)ع(، فشار سنگینی به 
او وارد کرد. من هنوز این فیلم را ندیده ام، ولی قبول دارم که پذیرش این توقیف برای 
آقای درویش که تمامی مراحل قانونی، دریافت مجوزها و حتی پشتیبانی های لجستیک 
بسیار وســیع نهادها و نیروهای نظامی را پشت ســر گذارده بود و مقدمات گسترده 

تبلیغات فراملی و پخش کنندگان منطقه ای را فراهم کرده بود، امر سختی بود.
شاید محبت های خاص رهبر انقلاب به او و خانواده محترم اش آنگونه که برایم نقل کرد 

در تحمل این فشارهای سنگین مؤثر بوده است.

4  اشــاره تحقیر آمیز ترامپ به نخست وزير اسپانیا در اجلاس G20 خشم 
رسانه های اين کشور را برانگیخت.

ترامپ به صندلی وی اشاره کرد و پدرو سانچز نیز چاره ای جز تسلیم ندید و سر جایش 
نشست.

شــاید تصور این بوده که زمان بــدی برای گفت و گــو انتخاب کرده، چرا که ســایر 
سیاستمداران باید عبور کرده و سر جای خود بنشــینند اما رسانه ها و سیاستمداران 

اسپانیایی این حرکت را توهین آمیز تلقی کرده اند.
 روزنامه El Pais ایــن حرکت ترامپ را دســت انداختــن توصیف کــرد و روزنامه

 El Periodico آن را زشت نامید. سایت آنلاین و محبوب Diario Patriota این 
حرکت را تحقیر نخست وزیر اسپانیا توسط ترامپ نام نهاد و گفت در ملاقات سران ناتو 

در جولای گذشته ترامپ به او به سختی نگاه کرده و به زور به وی تبریک گفت.

5  کشــف 39 کیلو کوکائین در هواپیمای رئیس جمهــور برزيل/ آبروی 
بولسونارو قبل از ورود به اجلاس G20 رفت. بولسونارو و تیم همراه هنگام عزیمت 
به سوی اوزاکای ژاپن در سویل اسپانیا توقف کردند و به طور ناباورانه از یکی از افسران 
نظامی همراه وی 39 کیلوگرم کوکائین کشف و ضبط شد. به گفته رسانه های برزیلی، 
افسر 38 ساله سیلوا رودریگز در چمدان شــخصي خود 39 کیلوگرم کوکائین به ژاپن 
حمل می کرد که در اســپانیا متوقف و پس از توقیف بارش، بازداشت شد. این داستان 
برای رئیس جمهور راستگرای برزیل که یکی از اصلی ترین شعارهایش مبارزه با مواد 
مخدر بوده، خیلی گران تمام شده و در برزیل مایه شرمساری و آبروریزی وی شده است.

بولسونارو با ژستی خاص گفت با وزیر دفاع تماس گرفته تا با کمک پلیس اسپانیا افسر 
خاطی را بازداشت و دادگاهی کنند! افسر مذکور در سویل اسپانیا بازداشت شده تا به 

زودی دادگاهی شود.

6  در بخشی از سريال »گاندو« که جمعه شب پخش شد، يک بازيگر زن که 
فارســی صحبت می کرد، بدون حجاب و با کلاه گیس حضور داشت. این اتفاق با 
انتقادهایی همراه شد که از آن جمله می توان به هوشنگ گلمکانی منتقد باسابقه سینما 
اشاره کرد، او به انتقاد از تبعیض در مدیریت فرهنگی کشور پرداخت و توقیف »کاناپه« 

کیانوش عیاری را بابت استفاده از کلاه گیس برای بازیگران زن نادرست دانست.
حال کوروش کمره ای، مشاور مدیر شبکه ســه سیما در صفحه شخصی خود پیرامون 
این موضوع نوشــت: »فیلم »کاناپه« در ایران با بازیگران مســلمان ســاخته شــد و 
کلاه گیس برای زن خانه دار در خانه استفاده شد.اما بازیگر این سکانس »گاندو« ارمنی، 
غیرمسلمان و نقش یک جاسوس را ایفا می کند و محل فیلمبرداری ترکیه است. دقیقا 
مثل فیلم »شکارچی شنبه«، تشکر از جناب گلمکانی بخاطر تماشای دقیق »گاندو«.«

7  رقص برِيک )به انگلیسی  Breakdancing( که اتفاقا در ايران نیز طرفداران 
زيادی دارد، به يکی از رشته های جديد المپیک اضافه شد.به گزارش صدای آمریکا، 
کمیته بین المللی المپیک اعلام کرد که این رشته به همراه موج سواری، اسکیت بوردینگ 
و صخره نوردی به طور آزمایشــی و موقت به فهرست ورزش های المپیک ۲۰۲۴ افزوده 
شدند. رقابت در رشته های اسکیت بوردینگ، صخره نوردی و موج سواری برای اولین بار 
در المپیک ۲۰۲۰ توکیو انجام خواهد شــد، در حالی که مسابقات بریک دنسینگ برای 
نخستین بار در المپیک ۲۰۲۴ پاریس ظاهر خواهد شد. البته بریک دنسینگ قبلًا جزو 

مسابقات المپیک تابستانی جوانان ۲۰۱8 در بوئینس آیرس بود.

8  سرهنگ تورج کاظمی، گفت: اواخر ماه گذشته یکی از بازیگران مطرح سینما، 
تئاتر و تلویزیون، با مراجعه به پلیس فتا پایتخت، در خصوص نشــر اکاذیب، توهین و 

افترا توسط یک صفحه اینستاگرامی با هویت نامشخص، علیه خود، ابراز شکایت کرد.
این مقام انتظامی عنوان داشت: این بازیگر مطرح کشور، در شکایت خود عنوان داشت 
که حدود یک سال است فردی ناشناس توسط این صفحه که یکصد هزار فالوئر دارد، با 
درج مطالب نامناسب، وی را مورد آسیب روانی قرار داده است. او افزود: پرونده در اختیار 
کارشناســان این پلیس قرار گرفته و در کمترین زمان ممکن متهم پرونده که مردی 
3۰ساله بود، با اقدامات فنی در محدوده شــمال تهران شناسایی و پس ازهماهنگی با 

مرجع قضایی در مخفیگاهش دستگیر شد.

9  يــک مامــور پلیس 
اروگوئه ای درخواست ازدواج 
خود را روی قبــض جريمه 
نوشت و تسلیم دختر راننده 
کرد. اســکای نیوز خبر داد: این 
مامور راهنمایی رانندگی بعد از 

آنکه مجذوب زیبایی دختر راننده شد او را متوقف کرد و روی قبض جریمه اش عبارت 
»دوستت دارم« را نوشت و تسلیم او کرد. دختر که به شدت از این اقدام عصبانی شده 
بود از مامور شکایت کرد و تصویر قبض جریمه اش را در شبکه های اجتماعی به اشتراک 
گذاشت. پلیس عاشق هم به دلیل استفاده از اوراق رسمی در امور مغایر با دستورالعمل، 

به کمیسیون تحقیقات پلیس فرا خوانده شده است./ اعتمادآنلاین

10  توئیتی از نوبخت و پاسخی از عباس آخوندی : 
نوبخت: موسسه های مالی غیرمجاز 3۶ هزار میلیارد تومان به دولت خسارت زدند، زیرا 
دولت ناچار شد برای جبران تعهدات و خساراتی که وارد کردند این مبالغ را پرداخت کند. 
عباس آخوندی : آقای نوبخت!خاطرتان هســت که در این باره در جلسه دولت با آقای 
رئیس جمهور بحث کردم که دولت ضامن نیســت. و این تعهد بی وجه است. البته فشار 
برخی نمایندگان مجلس را هم به خاطر دارم. همان روزها آقای خاتمی امام جمعه موقت 

تهران هم مطلبی گفت که پاسخ او را هم دادم. کاش این زخم را باز نمی کردید.

۱-چرا از کولاکویچ ستایش نمی کنیم؟ او دیگر چه 
باید بکند؟ ازتیمی فرو ریخته و عصبی که همه از آن 
دل کنده بودند و سقوطش را پیش بینی می کردند 
تیمی ساخته که ۱۲ هفته پیاپی در صد ر و حوالی 
صدر جدول لیگ ملت های جهان جلوس کرده است. 
تیمی  که با چند چهره جوان ،  پوست اندازی و گذر 
از نسل ها را به خوبی انجام داده است. حالا معروف 
و غفور و موسوی در ترکیب  از قدیمی ها مانده اند و 
البته عبادی پور. اما معنوی نژاد،  شفیعی  و .... از چنان 
اعتماد به نفسی برخوردار شده اند که حتی بهتر از 
اسلاف خود )محمودی ، غلامی ، قائمی  ،  میرزاجانپور 

و...( تیمی یکدست و قدرتمند ساخته اند. 
اما  در ایران کسی متوجه معجزه کولاکویچ نیست . 
این که تیمی  را آمــاده کند که ۱۲ هفته بدون افت 
و بدون توجه به مصدومیت هــا و غایب ها روی فرم 
باشد . تیمی که از سد روسیه و لهســتان و ایتالیا و 
صربستان و کانادا و آلمان و آرژانتین و ژاپن و چین 
و استرالیا گذشته باشــد و یک شکست میلیمتر ی 
از برزیل  و یک شکســت با حضور جوانترها مقابل 

فرانسه در کارنامه  اش داشته باشد. چرا از کولاکویچ 
ســتایش نمی کنیم ؟ چرا قهرمــان ملی صدایش 
نمی کنیم؟ تیم او به مرحله نهایی در شــیکاگو راه 
یافته اما هر نتیجه ای از ایــن به بعد بگیرد ذره ای از 
شایستگی ها ی تیمش کم نخواهد شد. کولاکویچ از 
کاریزمای کی روش و ولاسکو و  برانکو کم بهره است 
اما هرچه هست توانسته تیمی فوق العاده  مهیا کند 
و با ترکیب جوان ها و با تجربه ها عصر طلایی والیبال 
در ایران را دوباره احیا کند . عمیقا سپاسگزاریم مستر 
کولاکویچ.  تو و شاگردانت از معدود خبرهای خوب 

این روزها بوده اید. 
۲-از قرار ایران ویزا را برای گردشگران چینی لغو کرده 
اســت . قدمی بزرگ برای جذب میلیون ها توریست 
چینی . توریســم ایرانی در گــذر از پیش داوری ها 
و تعصب هــای بیجا ،  دو ســال گذشــته را به یمن 
توریست های عراقی نفس کشــید و به حیات خود 
ادامــه داد. مصوبات جدید مثلا حــذف مهر روادید 
روی پاســپورت توریســت های اروپایی اگر با ثبات  
شرایط سیاسی و اجتماعی همراه باشد اروپایی ها را 

دوباره به ایران بازخواهد گرداند. حالا با مصوبه جدید  
سازمان گردشگری  شاید موج توریست های حسابگر 
چینی به ایران سرازیر شوند. و مطمئنا مانند ماجرای 
گردشــگران  عراقی واکنش ها و گلایه ها نیز شروع 
خواهد شد ! این قسمت را از خبرآنلاین بخوانید :  ایران 
با برخی از کشورها به صورت دو طرفه لغو روادید است 
یعنی گردشگران بدون ویزا وارد کشور شده و ایرانی ها 
هم بدون روادید به آن کشور سفر می کنند از جمله 

ترکیه یا لبنان.
برخی دیگــر نیزهنــگام ورود به فــرودگاه ویزای 
فرودگاهی می گیرنــد و البته با موافقت ریاســت 
جمهــوری مهر ورود و خــروج بنا به درخواســت 
خودشان روی پاسپورت زده نمی شود و وارد کشور 
می شوند. دسته ای دیگر از شهروندان برخی کشورها 
مانند آذربایجان می توانند بدون ویزا وارد ایران شوند 

اما ایرانی ها باید برای ورود به این کشور ویزا بگیرند.
پیش از این ایران در نظر داشت تا بتواند به صورت 
دو طرفه این ویزا را لغو کند اما در حال حاضر چین 

چنین برنامه ای را برای ایرانی ها ندارد.
از ســوی دیگر یکی از برنامه ها این بــود که ویزای 
چینی هایی که به صورت گروهی وارد ایران می شوند 
لغو شــود اما با تصویب لغو روادید یــک طرفه آن 
موضوع منتفی است و اکنون هر توریستی حتی اگر 
به تنهایی وارد ایران شود نیازی به گرفتن ویزا ندارد.

معاون گردشگری کشــور در این باره گفت: حتی 
گردشگران چینی برای توقف چند ساعته و گردش 
در شهر بین دو پرواز خود هم نیازی به گرفتن ویزای 

ترانزیتی ندارند.
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 واگویه های انتظار
  من تو را 
ديدم و 

آرام به خاك افتادم...

 دستور زبان عشق
من از تو جدا نمی توانم باشم
بی قید و رها نمی توانم باشم

 لیلا هنگروانی علیرضا آذريک جرعه زجام لب تو نوشیدم / بر روی دو پا نمی توانم باشم

آقا یکی از چیزهایی که در ســخنان آدم ها خیلی 
جالبه ، تکه کلام هاشونه... هر کسی، یک کلمه یا شبه 
جمله رو بیشتر از تعداد لازم و در جاهای درست و 
نادرست استفاده می کنه و این عملِ کاملا غیر ارادی، 
به وجودآورنده » تکه کلام « هست. انسان معمولا در 
ناخودآگاه ترین حالت ممکن که به جزئیات کلامش 
در هنگام صحبت دقت نمی کنه، بیشترین استفاده 

را از تکه کلام خاص خودش داره...
حالا چرا اینقــدر جدی راجع به تکــه کلام حرف 
زدم؟... به این دلیل کــه امروز آقای » خواه ناخواه« 
 رو دیــدم... آقای » خــواه ناخواه « کیــه؟... آقای 
» خواه ناخواه « یکی از دبیران عزیز علوم اجتماعی 
دبیرســتان ما بود که تکه کلامش » خواه ناخواه « 
بود... این بزرگوار که از قضای روزگار، نوع درسی که 
به ما می داد، همراه با تکلم بسیار بود و یه تنه باید 
کل ساعت درسی رو فک می جنباند، در هر جمله اش 
یک » خواه ناخواه « می گفت... و همین مسئله باعث 
شــده بود که تقریبا هیچ کس نام خانوادگی واقعی 
 این بنده خدا رو استفاده نمی کرد و همه به نام آقای

» خواه ناخواه « می شناختندش و این کلمه به عنوان 
درسی که تدریس می کرد هم تسری پیدا کرده بود 

و جملات مربوط به ایشان، عموما به شکل زیر بود:
- » زنگ بعد چی دارین؟« / » خواه ناخواه«

- » خواه ناخواه رو تجدید شدم...«
- » خواه ناخواه یه ۱۰ به من بده، دیگه جستم...«

- » بچه ها... خواه ناخواه گفت هفته بعد یَک امتحانی 
ازتون بگیرم... پوست همه تون رو می کَنم...«

یکی از تفریحات ما سرِ کلاسِ »خواه ناخواه « این 
بود که تعداد » خواه ناخواه «هایی رو که می گفت 
می شمردیم و این شــمارش تبدیل به یک مسابقه 
بین کلاس ها شــده بود... رکورد در دست یکی از 
کلاس ها بود که بزرگوار، در 9۰ دقیقه، 7۴ بار گفته 

بود: » خواه ناخواه«...
از اونجایی که خیلی به تحصیل و علم علاقه داشتیم 
و هیچ دغدغه دیگری جز آموختن دانش در ســر 
نمی پروراندیم، یک روز به اتفاق کلیه دانش آموزان 
مودب و متین کلاس، تصمیــم گرفتیم رکورد 7۴ 
مرتبه کلاس رقیب رو بزنیــم و اینقدر از دبیرمون 
حرف بکشیم که بیشتر از 7۴ بار بگه :»خواه  ناخواه.«

برپا و برجا رو که دادند، یکــی از بچه ها، قلاب اول 
رو انداخت: » آقا... می شــه درس قبلی رو یه مرور 
کوچیک بکنیــن؟...«  »خواه ناخواه « یه ســری 
تکون داد و شروع کرد: » تو درس قبل، خواه ناخواه 
فهمیدیم که««اولین تیک رو زدیم... در فاصله یک 
دقیقه، دومی رو هم گفت... سرعت خوبی داشتیم... 
بچه ها همه یک دفتر جلوشــون باز بــود و » خواه 
ناخواه «ها رو تیک می زدند... دبیر بنده خدا هم که 
فکر کرده بود مباحثِ تدریسش خیلی جالبه و همه 
مشغول جزوه نویسی هستند، شوری گرفته بود و 
مسلسل وار » خواه ناخواه «ها بود که پرتاب می کرد... 

چنان هیجانی بچه ها رو گرفته بود که غیرقابل وصف 
است. جوری به » خواه ناخواه « نگاه می کردند که 
انگار مشغول دیدن مسابقات فرمول یک هستند... 
دبیر محترم، »خواه ناخواه « می گفت و بچه ها تیک 
می زدند... ۱۰ دقیقه به پایان کلاس مانده بود و ما ۶9 
بار تیک زده بودیم... ۵ » خواه ناخواه « برای تساوی و 
۶ » خواه ناخواه« برای زدن رکورد نیاز داشتیم... همه 
 با چشمانی گشــاد و دهانی باز، یک چشم به دهانِ 
» خواه ناخواه « دوخته بودیم و یک چشم به ساعت. 
برای اولین بار در طول عمرمان، دوســت نداشتیم 
 کلاس تمام شود. سه دقیقه ای مانده بود و با دو عدد 
» خواه ناخواه «، جشــنی بر پا می شد... که » خواه 
ناخواه « به سرفه افتاد... حالا مگه قطع می شد این 
ســرفه بی موقع؟... یکی از بچه ها خواســت به زور 
یک لیوان آب در حلقش بریزد کــه اوضاع رو بدتر 
کرد و سرفه ها شدیدتر شد... با  سرفه و تشر به اون 

دانش آموزی که لیوان آب دستش بود گفت:
- »خواه... نا... خواه... داری... خفه م ... می کنی...«

مساوی شــدیم... یک » خواه ناخواه « تا قهرمانی 
داشــتیم که زنگ رو زدن... و تمام. امروز مشغول 
خرید از سوپرمارکت بودم که صدای آشنایی از پشت 
سرم شنیدم: -»با این قیمت ها، ما دیگه خواه ناخواه 
کوفت هم نمی تونیم بخریم...« چقدر خوشحال شدم 
از دیدنش و به نظرم، درست ترین و به جاترین » خواه 

ناخواه « عمرش رو گفت...  

دندهعقب
اشكانعقيليپور

اواخر ســال 7۲ در گزارش فیلم مشغول به کار شــدم. فکر می کردم به شکل 
موقت تا معافیت از خدمتم مشخص بشــود. اما خب داستان طور دیگری شد. 
 بگذریم. در همان سال اولین مصاحبه ها را انجام دادم. با مهرداد جنابی، با مرحوم
رسول زاده دوبلور مشهور و همینطور با مهدی هاشمی. فکر کنم برای فیلم همسر 
بود یا فیلم دیگری. مطمئن نیستم. خانه هاشمی انتهای خیابان کارگر شمالی 
بود. در  آن کوچه های خلوت. آن موقع کارگر شمالی به جایی وصل نبود. کوی 
دانشگاه بود و بعدش هم سازمان انرژی اتمی و تمام. یک آپارتمان جنوبی در طبقه 
همکف.  وقتی وارد سالن خانه شدیم صدای چهچهه یک دخترک خردسال خانه 
را برداشته بود. فکر کنم همین خانم نورا هاشمی بود که درس آواز پس می داد و 

شاید هم تمرین می کرد....
مهدی هاشمی از شیرین ترین بازیگران سینمای ایران است. دینامیسم آشکارش در 
بازیگری و بیان و چهره اش موجب نزدیکی بیننده با کاراکترهایی می شد که توسط او 
ایفا می شد. سلطان و شبان او را به یک چهره مشهور تلویزیونی تبدیل کرد. او از حلقه 
بهرام بیضایی بود. مثل داریوش فرهنگ، سوسن تسلیمی  و البته گلاب آدینه. همین 
سلطان و شبان هم به کارگردانی داریوش فرهنگ ساخته شد و مهدی هاشمی و 

گلاب آدینه ستاره های اصلی اش بودند که هردو چقدر شیرین و بی همتا بودند.  
مهدی هاشمی در ســینما با دوتا کمدی رخشــان بنی اعتماد چهره شد. کلمه  
 کمدی در کنار نام رخشان بنی اعتماد در حال حاضر تصورش سخت است اما خب

بنی اعتماد آن سال ها کمدی می ساخت. از مدل کمدی های متعهد ایتالیایی. خارج 

از محدوده و زرد قناری. هاشمی در این میان یک فیلم بسیار پرفروش هم با شاپور 
قریب ساخت: بگذار زندگی کنم. فیلمی درباره عروس  و مادر شوهر و خواهر شوهرها 
و از این چیزها که موجب شد افسانه بایگان به یک ستاره سینمایی تبدیل شود و 
خب دردسرهایش هم از همان موقع شروع شد.سپس در نقش دکتر حشمت در 
سریال کوچک جنگلی غوغا بود و در چند فیلم دیگر از داریوش فرهنگ و مرضیه 
برومند که خب هیچ کدامشان فیلم های خیلی مهمی نبودند. در سال 7۲ با فیلم 
همسر یک بار دیگر اســتقبال تماشــاگران را تجربه کرد و استعداد شگفتش در 
سینمای کمدی را نشان داد. در ادامه دهه 7۰  همیشه به عنوان بازیگری مطمئن اما 
نه ستاره در حاشیه سینما حضور داشت. در سال های 8۱ تا 8۶ بهترین های کارنامه 
بازیگری اش را ارائه داد وقتی نقش دکتر قریب را در سریال خوب کیانوش عیاری 
بازی کرد. باز هم در نقشی که  به راحتی اعتماد مردم را جلب می کرد. از اواخر دهه 
8۰ دوباره به سینما برگشــت. پرتوان و پرتجربه و به راحتی نقش های متفاوت  و 
متضادی را بر پرده نقره ای ایفا کرد. نقش سختش در فیلم هیچ،  آقا یوسف،  ضدگلوله 

و از همه بهتر و عجیب تر در سیانور در نقش یک مامور کاریزماتیک ساواک. 
در تمام این سال ها بازی مهدی هاشمی را به بازی های خانم آدینه ترجیح می دادم. 
نقش زن رنج کشیده دردمند در سینمای ایران به یک کلیشه بدل شده است و گلاب 
آدینه در این عرصه  همیشه نفر اول بوده است هرچند به تازگی ریما رامین فر را نیز 

به عنوان جانشین سزاوار خود در این نقش ها می بیند...
همین دیگر. حرف مهدی هاشمی بود. یادم آمد. 

  نود

اندر احوالات مهدی هاشمی
سه ماه تابستان را در پیش داریم. اینجا برایتان از 90 خاطره مي نویسم. از آدم ها، فیلم ها، بازي ها و... خاطره ها

آرش خوشخو
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آرژانتین کم کم شبیه
یک تیم می شود 

نیمه پر و خالی لیوان آلبی سلسته
 درکوپا آمه ریکا ...صفحه10

کالدرون مثل آری هان!
گزینه جدی هدایت پرسپولیس
نیامده حاشیه ساز شد ... صفحه 11

احمد رنجبر   
هفتصبح

آخر هفته پيش باز هم نــام »گاندو« در ميان خبرهاي 
فرهنگي ديده مي شد. اين بار شاهد يك ويدئوي يك 
دقيقه و ســي ثانيه اي بوديم با اين تيتر:»بخش های 
سانسور شده از قسمت هفدهم ســريال گاندو«. اين 
چندمين بار است كه سر و كله »گاندو« با چنين تيتري 
در رسانه ها پيدا مي شــود. ماجرا چيست؟ چه كسي 
بخش هاي مميزي شده را به بيرون مي دهد؟ تمهيدي 

است براي بيشتر ديده شدن؟

   قصه نسخه اصلي و نسخه سانسور شده
در ويدئويي كه چند كانال تلگرامي  آن را بارگذاري كرده اند،  
نسخه سانسور شده و نسخه اصلي قسمت هفدهم »گاندو« 
كنار هم قــرار گرفته اند. اين صحنه ها  مربوط اســت به بگو 
مگوي وحید رهبانی )محمد - نقش اصلی و عضو تیم امنیتی( 
با داريوش فرهنگ )حســین عبدی - رئیــس تیم امنیتی(. 

براي اينكه بدانید از چه حرف مي زنیم ابتدا ديالوگ ها را مرور 
مي كنیم. در اين ويدئو ابتدا كپشن »نسخه اصلي« مي آيد و 
بعد از آن »نسخه سانسور« شده. اولین ديالوگ اين است:» آقا 
يعني رسما نمي شه از فامیل هاي »رئیس جمهور« تحقیقات 
كرد ديگه؟« آنچه روي آنتن ديديم و به قول سازندگانِ ويدئو 
،»نسخه سانسور شده«، اين است:» آقا يعني رسما نمي شه 
از فامیل هاي »مسئولین«تحقیقات كرد ديگه؟« در ديالوگ 
بعدي واژه »حكومتي« ممیزي شده. اصل جمله اين بوده:»تا 
كي بايد موقعیت جغرافیايي ايران بشه توجیه براي ناتواني هاي 
حكومتي ما«. در قســمتي كــه روي آنتن رفــت اما خبري 
از»حكومتي« نیست و فقط»ما« مورد استفاده قرار گرفته. در 
اين جمله هم كلمه »رئیس جمهور« جاي خود را به »مسئول« 
داده:» شما به من بگید چرا يه نفر فقط به خاطر اينكه فامیل 
»رئیس جمهور« بايــد تافته جدابافته به حســاب بیاد؟ چه 
مصونیت سیاســي اي بايد داشته باشــه؟« يك جمله هم به 
طور كامل حذف شده:  » از اينكه فامیل نزديك رئیس جمهور 
نبايد از مزاياي رئیس جمهور اســتفاده كنه بهت حق مي دم 
اما برعكســش رو هم در نظر بگیر. رئیس جمهور هم نبايد از  
اشتباهات فامیل هاي نزديكش صدمه ببینه.« جمله جايگزين 

اين است:»محمد! حتي اگه يك روز من بهت گفتم روي گناه 
يكي چشم پوشي كن گوش نده برو تحقیقاتت رو ادامه بده.«

   به هم زدن قاعده بازي
اولین سوالي كه پیش مي آيد اين است: چه كسي نسخه ممیزي 
نشده سريال »گاندو« را لو مي دهد؟  عوامل سريال؟ مسئولان 
تلويزيون يا شخص سوم؟!  حتما مي دانید كه تلويزيون داراي 
چارچوب سفت و سختي اســت و بارها گله گذاري هاي فلان 
برنامه ساز يا كارگردان درباره ممیزي ها را شنیده ايم. عجالتا 
قضاوتي درباره سانسور تلويزيون نداريم ولي اين يك امر طبیعي 
است كه هر جنگي بايد تا پیش از پخش برنامه يك سريال باشد. 
يعني اگر يك تهیه كننده نتوانست مسئول بالادستي را راضي 
كند و اثرش را با ممیزي روي آنتن ديد، نبايد قاعده بازي را به 
هم بزند. مصاحبه اعتراضي حق اوست اما انتشار نسخه اصلي 

خارج از پروتكلي است كه پذيرفته. 

   آن  ها كه محرم نیستند
حتما ممیزي هاي تلويزيون نیازمند بازتعريف است و صداوسیما 
براي باز كردن بیش از پیش مديران شجاع مي خواهد. تا اطلاع 

ثانوي تهیه كنندگان و صاحبان يك اثر نبايد دعوا را به بیرون 
از خانه منتقل كنند. كاري كه چندي پیش سردبیر »دلصدا« 
كرد و از ممنوع الكاري حامد همايون خبر داد، مصداق همین 
»افشاي درون خانه« است. كسي كه بخش هاي ممیزي نشده 

»گاندو« را لو داده هم در دايره » نامحرمان« قرار مي گیرد.     

   بدعت عجیب
اشاره كرديم مشكل ممیزي در صداوسیما بايد اصولي حل 
شود. انتشــار بخش هاي ممیزي شده هر ســريال و برنامه 
يك نتیجه بیشــتر ندارد: هجوم بیش از پیش به تلويزيون و 
بي اعتبار شدن اين رسانه. مسئله آنقدر مهم است كه ابتداي 
سال و بعد از انتشار نسخه بخش هاي سانسور شده »پايتخت 
5« كه مربوط به كشتي تايتانیك است با واكنش فوري عوامل 
مواجه شــد. آن ها خود را مبرا از انتشــار اين سكانس اعلام 
كردند و گفتند با خاطیان برخورد مي كنیم. عوامل »گاندو« 

اما سكوت پیشه كرده اند.   

    روشي براي دیده شدن گاندو
پیش تر كه يك سكانس سانسور شده »گاندو« دست به دست 
مي چرخید نوشتیم اين شیوه اي است براي ديده شدن. حالا 
هم سكوت بي موقع عوامل به اين شائبه دامن مي زند. »گاندو« 
به اندازه كافي تند و تیز است و حرف هايش را مي زند. نمي گويم 
حق ندارند اسم رئیس جمهور را بیاورند و از بقیه مسئولان تراز 
اول انتقاد نكنند ولي باور كنید در همین حد هم منظورش بي 
پرده به گوش مخاطب مي رســد. چنین هیاهويي فقط بازي 
رسانه اي براي بیشتر ديده شدن است منتها اين بازي عواقب 

بدي دارد و دودش به چشم تلويزيون مي رود.

   توئیت بازی
جمع شدن دکور کلاه قرمزی

کامنت ها

آخر هفته خبر جمع شــدن دکور برنامه »کلاه قرمزی« توسط 
حمید مدرسی منتشر شــد و واکنش های فراوانی را برانگیخت. 
او نوشته بود که به زودی دکور برنامه »کلاه قرمزی« کنار دکور 
برنامه »نود« قرار می گیرد و روی آن طالبی و هندوانه می فروشند 
و ارزش طالبی ارزان از کار هنری بالاتر است. يک روز بعد، مدير 
شــبکه دو، از ماجرای جمع شــدن دکور »کلاه قرمزی« ابراز 
بی خبری کرد و گفت:» ما بی خبريم! ما همچنان به آن روال کاری 
اعتقاد داريم و تلاش کرديم تهیه کننده محترم)مدرسی( بیايند 
و پیگیری های لازم هم انجام بگیرد. ما در اين شرايط هستیم و 
اگر خبری هم جز اين روال هست، ما بی خبريم.« هنوز نمی دانیم 
ماجرای جمع شدن دکور از چه قرار بوده و چرا توافق بین مدرسی 
و صداوسیما به نتیجه نرســیده و اين بار کدام يکی زير قول شان 
زده اند اما از همان دو ســال پیش هم می شد حدس زد که کلاه 

قرمزی به پايان راه رسیده و ديگر تولید نمی شود! 

  وحيد ســعيدی: حالا همه تريپ عادل فردوســی پور 
را برداشــتند... حالا هم نوبت به حمید مدرســی رسیده تا با 
کلاه قرمزی محبوب ما روی موج عادل ســوار شــود و برای 
 خودش محبوبیت کســب کنــد. ای کاش مدرســی قبل از

وا اسفا سر دادن، خواســته های غیر اصولی اش از شبکه برای 
تولید فصل جديد کلاه قرمزی را هم رسانه ای می کرد.

  احمد رنجبر:  اولا دوره »كلاه قرمزي« تمام شــده. اين 
برنامه چند سالي اســت از ايده هاي تكراري رنج مي برد. دوما 
پیش تر صاحبان محترم اين برنامه »عدم صداقت« خود را به 
مخاطب اثبات كرده اند. حیف كه سابقه تلويزيون روشن نیست 

و در چنین دعواهايي انگشت اتهام سمت اوست.

  مرجان فاطمی: خبر جمع شدن دکورهای کلاه قرمزی 
و پايان تولید اين مجموعه عروســکی، واقعا تلخ اســت اما از 
آنجايی که به اينجور بازی های رسانه ای عادت کرده ايم، هنوز 
نمی توانیم به طور قطع دربــاره آن صحبتی به میان بیاوريم. 
پیش تر بارها شاهد تهديد هايی از اين جنس، توسط تیم تولید 
کلاه قرمزی بوديم و همین مسئله باعث می شود نتوانیم اين 

خبر را چندان جدی بگیريم. 

چه كسي بخش  هاي سانسور شده سريال »گاندو« را در فضاي مجازي منتشر مي كند؟ اگر اين 
بخش ها به صلاح نيست روي آنتن برود پس چرا به راحتي در فضاي مجازي قابل دسترسی است؟ 

موش هاي ديوار جام جم

   آنالیز    رصد خانه

بهروز شعیبی که در کارنامه اش ساخت دو ســريال »پرده نشین« و »گلشیفته« را دارد 
به زودی سومین سريال خود را جلوی دوربین می برد. ســريال جديد او در قیاس با دو 
سريال قبلی متفاوت و البته به لحاظ پروداکشن، سنگین و پرهزينه تر است. شعیبی قرار 
است اين ســريال را به تهیه کنندگی محمد خزاعی برای شبکه المنار بسازد. با توجه به 
سفارش دهنده پروژه، قصه سريال درباره فعالیت های حزب الله لبنان و فعالیت های آنها 
درمقابل رژيم صهیونیستی است. نام اين سريال هنوز قطعی نیست و مراحل ابتدايی پیش 
تولید آن در حال سپری شدن است. شعیبی قصد دارد پیش از شروع تولید اين سريال، 
چهارمین فیلم سینمايی اش را به تهیه کنندگی محمدرضا تخت کشیان کلید بزند و بعد 

از فراغت از اين فیلم سراغ سريال شبکه المنار برود.

هفته پیش در گزارشی با تیتر »داوری املتی به سبک عصرجديد« نسبت به عملکرد داوران 
»عصرجديد« در داوری اجرای علی قمی گلايه کرديم. احسان علیخانی، پنجشنبه شب، 
پیش از مراسم اعلام نتايج با اشاره به گزارش هفت صبح به داوران گفت:»گفتند رای املتی 
داوران. چطور علی قمی معروف به علی قهوه چی می تواند چهار رای مثبت از داوران شما 
بگیرد؟ ...« بشیر حسینی پاسخ داد:» فکر می کنم رای علی قمی، رای قندپهلوی داوران 
بود. يک سوال ساده از خود مردم بپرسیم:»علی قمی را کی آورد بالا؟« رای مردمی. چون 
علی تکراری ترين و روزمره ترين کار را آنقدر شیرين انجام می داد. ما علی قمی را با خودش 
سنجیديم نه کس ديگر. به نسبت اجرای قبلی اش ديديم همان شــور و نشاط را دارد و 
سعی کرده خلاقیت بیشتری داشته باشد. آخر شب هم ديديد که انتخاب نهايی ما نبود.«

پخش تصوير رامبد جوان در مســتند »رخ« شبکه نســیم ثابت کرد که اين بازيگر در 
تلويزيون ممنوع التصوير نیست. پنجشنبه شب مستند »رخ« به گپ و گفت با حبیب 
دهان نسب اختصاص داشــت. او در خلال گفته هايش به خاطرات دوران بازی در فیلم 
»کمکم کن« رسول ملاقلی پور رسید. همانطور که داشت صحنه هايی از حضورش در 
شهربازی را تعريف می کرد صحبت به رامبد جوان رسید و همزمان تصاويری از او در اين 
فیلم به نمايش درآمد. همین يکی دو هفته پیش که بحث سفر رامبد جوان به کانادا برای 
تولد فرزندش بالا گرفت، از دور و نزديک درباره ممنوع التصويری او در تلويزيون صحبت 
به میان می آمد. با حذف گلچین »خندوانه« و در پی آن توقف پخش برنامه »قاچ« بحث 
ممنوع التصويری رامبد جوان پررنگ تر شــد و تقريبا همه مطمئن شدند که جوان در 

تلويزيون ممنوع التصوير است که اين ابهام بالاخره برطرف شد. 

تولید روز      سریال بهروز شعیبی برای شبکه المنار

واکنش روز      پاسخ به انتقاد از داوری املتی عصرجدید

رفع ابهام روز      پخش تصویر رامبد در شبکه نسیم

 صفحه اينستاگرام 
»حالا خورشيد« روز گذشته 
از نزديك شدن به آغاز پيش 
توليد فصل جديد اين برنامه 

خبر داد و نوشت:» اخبار 
تکميلی به زودی در اختيار 

مخاطبان و اهالی گرامی رسانه 
قرار خواهد گرفت.« رضا 

رشيدپور بعد از تعطيلي موقت 
»حالا خورشيد« دو پست 
در صفحه شخصي خود به 

اشتراك گذاشت كه به ممنوع 
التصويري اش تعبير شد. 

اولین پســت رشــیدپور يك كلمه اي بود:»دلتنگي«. واژه هاي »حالا خورشــید، شــبكه           عادل نمايي
سه،صبح، عشق، مردم« هشتگ هايي بودند كه براي آن ها استفاده كرده بود. همزماني انتشار اين پست با آغاز 
برنامه »سلام صبح بخیر« اين سوال را ايجاد كرد كه رشیدپور ممنوع التصوير شده. او چند هفته بعد عكسي از 
خود به اشتراك گذاشت كه نسبتي با قیافه بشاش و سر حالش نداشت. هشتگ »دور از خانه زده« براي اين پست 
باز هم اين ظن را ايجاد كرد كه رشیدپور اجازه اجرا ندارد. در مدتي كه اين مجري برنامه  اي روي آنتن نداشت،  نام 
او مدام كنار عادل فردوسي پور قرار مي گرفت. حتي روزنامه ايران براي اين اتفاق اين تیتر را انتخاب كرد:  »حذف 

پور دوم از صدا و سیما.« 

حالا مشخص مي شود موقعیت عادل و رشیدپور كاملا متفاوت از يكديگر است. پیش تر           ضدعادل نمايي
نوشتیم كه سال پیش سرنوشت »حالا خورشید« مشخص شده بود. خود مجري و مدير شبكه سه اعلام كرده 
بودند برنامه مدتي تعطیل است و به آنتن بازمي گردد. حتي رشیدپور صراحتا گفت خسته است و مدتي نیاز به 
استراحت دارد. پس چرا در پست هاي خود اين مسئله را يادآوري نمي كرد؟ جواب هرچه باشد، به هرحال طبق 
همان توافق قبلی، برنامه حالا خورشــید به زودی  برای آنتن آماده می شود و هیچ اتفاق غیرمترقبه ای در کار 

نبوده است. نه رشیدپور ممنوع الکار بوده و نه هیچ اتفاق ديگری.

خیلی  از منتقدان معتقدند که اين فیلم، يک بازگشت مهم به سینمای اکشن چین به حساب 
می آيد. عمده جذابیت فیلم به جسارت بصری آن است. فیلم به طور کامل سیاه و سفید است 
و فقط رنگ صورت و خون ها در آن ديده می شود. داستان فیلم با الهام از يک رمان قديمی به 
نام »عاشقانه سه امپراطوری« ساخته شده و داستان آن در قرن سوم میلادی روايت می شود. 
در پادشاهی پی، يک پادشاه ضعیف با دشمنان خود يک پیمان صلح يک طرفه قرار دارد که 
شهر جین جین را از بین می برد. فرمانده ارشد ارتش از او می خواهد برای بازگرداندن شهر به 
جنگ برود اما اين پادشــاه بزدل ترجیح می دهد آرامش را برقرار کند و با ازدواج خواهرش با 
پسر پادشاه دشمن، صلح را تضمین کند و ... اين فیلم در جشنواره های مختلف برنده جوايز 
متعددی شده که از میان آنها می توان به کســب چهار جايزه در سیزدهمین دوره جشنواره 

فیلم های آسیايی اشاره کرد. 

سایه
  پخش:  تلويزيون اينترنتی نماوا

کارگردان: ژانگ ييمو
بازيگران: سان لی، دنگ چائو، لئو وو، ژنگ 

کای، هو جون، وانگ جينگ چان و ...
محصول: چين/ 2018

رتبه در سايت IMDB: 7.1 از 10
محدوديت سنی: +15
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در يك هفته دو بار شاهد انتقاد از 
اسم شهرك غزالي بوديم. هفته پيش 

زنده ياد داود رشيدي در مستند 
»آن معلم بي استاد« گفت بارها از 

مسئولان خواسته اسم اين شهرك 
به اسم علي حاتمي تغيير يابد. حبيب 
دهقان نسب هم جمعه شب در مستند 

»رخ« گفت غزالي براي اين شهرك 
هيچ كاري نكرده و نمي دانم چرا اسم 

حاتمي روي آن نيست.

04

نيما جاويدي كارگردان 
»سرخپوست« در برنامه نقد سينما 

اعلام كرد به طور دقيق هزينه 
توليد فيلم را نمي داند. با اين حال 

حدس او بر 4 ميليارد و نيم بود. 
اين فيلم فعلا نزديك به 7 ميليارد 

تومان فروش داشته است.

معماي يك مجري 

شبکهساعت پخش قالب برنامهبرنامه

ورزش10:30والیبال لیگ ملت هااسترالیا - آرژانتین 

سه 18:30والیبال لیگ ملت هاايران – آمريکا

ورزش19:30والیبال لیگ ملتلهستان – پرتغال

آی فیلم20سريال ايرانیهوش سیاه

    سه22:30استعداديابیعصرجديد

نمايش23فیلم سینمايیچارلز ديکنز ، مردی که سرود سال نو را نوشت



ورزش جهان
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2408  یکشنبه  9 تیر  1398

شیلی؛ بهترین تیم در ضربات پنالتی
بازیکنان تیم ملی فوتبال شــیلی بار دیگر مهارت بالای خود را در 
ضربات پنالتی اثبات کردند و با شکست کلمبیا راهی مرحله بعد کوپا 
آمه ریکا 2019 شدند. بعد از حذف دراماتیک شیلی در جام جهانی 
2014 برزیل برابر میزبان رقابت ها که در ضربات پنالتی رقم خورد، 
این تیم در تمام دیدارهایی که به ضربات پنالتی رسیده است توانسته 
حریفان خود را شکست دهد. شیلی سه بار در کوپا آمه ریکا و یک بار 
در جام کنفدراسیون ها توانسته در ضربات پنالتی حریفان خودش را 
شکست دهد. در مجموع این دیدارها، بازیکنان تیم فوتبال شیلی 1۶ 
ضربه پنالتی از 1۷ ضربه را توانستند به گل تبدیل کنند و تنها آرتورو 
ویدال بازیکنی بود که در سال 201۶ ضربه پنالتی خود را از دست 
داد. در مرحله نیمه نهایی کوپا آمه ریکای 2019 دو تیم مدعی برزیل 
و آرژانتین برابر هم قرار خواهند گرفت و تیم ملی فوتبال شیلی نیز 

با برنده دیدار اروگوئه - پرو قرار می گیرد.

بایرن مونیخ از ستاره خالی شد!
به نظر می رسد بایرن مونیخ تابستان شلوغی را در پیش دارد. این 
بخشی از صحبت های اولی هوینس بوده است که اشاره به تعداد 
زیاد بازیکنانی دارد که این تیم را تــرک کردند. فرانک ریبری، 
آرین روبن، خامس رودریگز، رافینیــا و متس هوملس از جمله 
بازیکنانی هستند که تاکنون بایرن مونیخ را ترک کردند. گفته 
می شود به زودی ژروم بواتنگ نیز به این جمع اضافه می شود و او 
نیز یکی دیگر از ستاره هایی است که فصل جدید، جایی در بایرن 
مونیخ ندارد. مونیخی ها تاکنون بنجامین پاوارد و لوکاس هرناندز 
را توانســتند به خدمت بگیرند که کافی نیست و باعث شده که 
هواداران نگران وضعیت بایرن باشند. اشتفان افنبرگ، بازیکن 
پیشین بایرن مونیخ با ابراز نگرانی از وضعیت این تیم برای فصل 
آینده گفت: بایرن تاکنون بازیکنان بزرگ زیادی از دست داده و 
باید ببینیم برای ادامه آنها چه برنامه ای دارند و چگونه قرار است 
این اتفاق جبران شود. من فکر می کنم فصل آینده رقابت برای 
قهرمانی بسیار نزدیک تر باشد چون بایرن مونیخ بازیکنان مهمی 
را از دست داده است و تیم های دیگر از جمله دورتموند به خوبی 

تیم شان را برای فصل جدید تقویت کردند.

گرت بیل بیخ ریش رئال مانده!
نام گرت بیل 30 ساله در فهرست فروش رئال مادرید قرار گرفته و 
این باشگاه اسپانیایی تمایلی به حفظ مهاجم 30 ساله خود ندارد 
اما دیلی میل مدعی شد گرت بیل قصد دارد تحت هر شرایطی 
در برنابئو باقی بماند و این تصمیم را به گوش مدیریت باشگاه نیز 
رسانده است. گرت بیل به مدیران رئال مادرید گفته در تور پیش 
فصل باشگاه در ایالت متحده نیز شرکت خواهد کرد و تمایلی به 
جدایی و دادن پاسخ مثبت به پیشنهادهایش ندارد. این در حالی 
است که گرت بیل گفته تنها یک راه برای جدایی او از رئال مادرید 
وجود دارد و آن نیز پرداخت حدود 50 میلیون یورو حقوق او برای 
سه فصل باقیمانده قراردادش با باشگاه است. گرت بیل هفته ای 
۶50 هزار پوند دستمزد از باشــگاه می گیرد و این رقم نجومی و 
مصدومیت های پیاپی او باعث شده کمتر باشگاهی علاقه مند به 
جذب گرت بیل و ریسک کردن روی این بازیکن پرفراز و نشیب 
باشد. در حال حاضر تنها راه حل پیش روی رئال مادرید، واگذاری 
قرضی گرت بیل به یکی از مشتریانش از جمله پاری سن ژرمن یا 
بایرن مونیخ است تا اینگونه مادریدی ها حداقل از دست دستمزد 
بالای گرت بیل طی سال های باقیمانده قراردادش خلاص شوند.

اریکسن در مادرید به دنبال خانه می گردد
فاینس روزنامه دانمارکی مدعی شــده است خانواده کریستین 
اریکسن ستاره دانمارکی تاتنهام، جست وجو برای یافتن خانه 
در شــهر مادرید را آغاز کرده اند و بــه زودی توافق برای انتقال 
اریکســن از لندن به مادرید نهایی خواهد شد. از زمان بازگشت 
زیدان، بحث تقویت تیم در کمربنــد میانی مطرح بود  و اگرچه 
عنوان می شد پوگبا گزینه اول زیدان است  اما از اریکسن به عنوان 
گزینه مطلوب سران باشگاه یاد می شــد. در شرایطی که خرید 
پوگبا با توجه به مبلغ درخواستی یونایتد، دور از دسترس به نظر 
می رســد، رئال مادرید توجه خود را معطوف به اریکسن کرده 
اســت. هر چند دنیل لوی مالک تاتنهام در فروش بازیکنانش، 
همیشه لجاجت به خرج داده ولی از آنجایی که اریکسن تنها 12 
ماه دیگر با تاتنهام قرارداد دارد، رئال مادرید امیدوار است بتواند 
با مبلغی مناسب این بازیکن دانمارکی را به ترکیب خود اضافه 
کند. اریکســن پیشــتر نیز از علاقه اش برای تجربه یک چالش 
جدید صحبت کرده بود و حالا به نظر می رسد او در این تابستان 

بعد از چند سال لندن را به مقصد مادرید ترک می کند.

پاری سن ژرمن در پی جذب بونوچی
نشریه »گاتزتا دلو اسپورت« و شبکه تلویزیونی »مدیاسِت« مدعی 
شدند باشگاه پاری سن ژرمن به دنبال این است که ببینید آیا لئوناردو 
بونوچی در لیست فروش یوونتوس قرار دارد یا خیر و در این صورت 
خود را آماده به خدمت گرفتن این مدافع ایتالیایی می کند. بونوچی 
که تابستان 201۷ پس از هفت فصل حضور در یوونتوس، این تیم 
را به مقصد میلان ترک کرد، پس از یــک فصل حضور ناموفق در 
جمع روسونری، تابستان گذشته دوباره به جمع راه راه  پوشان تورین 
بازگشت. جایگاه بونوچی 32 ساله در یوونتوس با آمدن مائوریتزیو 
ساری اما ممکن است متزلزل شود، به خصوص اینکه گفته می شود 
ماتیس ده لیخت 19 ساله در آســتانه پیوستن به یووه در ازای ۷0 
میلیون یورو است. ساری ســابقه کار با دانیله روگانی در امپولی را 
دارد و این مدافع 24 ساله را مورد تحسین قرار داده است، از این رو 
انتظار می رود کیه لینی و روگانی در فصل آینده در قلب خط دفاعی 
بانوی پیر قرار بگیرند و با این شرایط جایگاه بونوچی در ترکیب اصلی 

تضمین  شده نخواهد بود.

آکوئیلانی با دنیای فوتبال خداحافظی کرد
آلبرتو آکوئیلانی ســتاره ســابق تیم های رم و لیورپول و تیم ملی 
ایتالیا با دنیای فوتبال خداحافظی کرد. این ستاره ایتالیایی در سن 
34 سالگی تصمیم به آویزان کردن کفش هایش گرفت. او که سابقه 
پوشیدن پیراهن تیم های رم، لیورپول، یوونتوس و فیورنتینا را در 
کارنامه ورزشــی اش دارد، حالا از دنیای فوتبال خداحافظی کرده 
اســت. او در پایان فصل 18-201۷ باشگاه لاس پالماس اسپانیا را 
ترک کرد و حالا تصمیم به خداحافظی از دنیای فوتبال گرفته است. 
آکوئیلانی در 38 بازی ملی هم پیراهن تیم ملی ایتالیا را به تن کرد و 
حالا بعد از یک سال دوری از زمین چمن، تصمیمی به یافتن تیمی 
جدید ندارد. او با انتشار پستی در اینستاگرام، این خبر را اعلام کرد. 
آکوئیلانی دراین باره نوشته: » بعد از مدتی فکر کردن، به این نتیجه 
رســیدم که زمان آویزان کردن کفش هایم فرا رسیده است. ولی 
هرچیزی زمان پایانی دارد و الان زمان یافتن مسیری جدید است. 
باید فعالیت های متفاوتی انجام داد و به دنبال چالش های جذاب 
جدیدی بود. برایم کمی زمان برد تــا بتوانم درک کنم که بهترین 
گزینه دراین شرایط برای من چیست. به رغم پیشنهادات زیادی که 

دریافت کردم، فکر می کنم زمان آن است که متوقف شوم.«

گوشه و کنار مستطيل سبز

لیونل اسکالونی، مربی موقت آرژانتین، بعد از پیروزی 
مقابل ونزوئلا و صعود به نیمه نهایــی کوپا آمه ریکا، 
می تواند به لیوانش نگاه کنــد و نیمه پر و خالی اش را 
ببیند. بردن ونزوئلا، تیمی که همین ســه ماه پیش 
آرژانتین را در بازی ای دوستانه شکست داده بود، قطعا 
قدمی رو به جلو اســت  اما رویارویی با برزیلِ میزبان 

داستانی کاملا متفاوت برای آلبی سلسته خواهد بود.
آرژانتین با گل زودهنگام لوتــارو مارتینز به پیروزی 
رسید، گلی که اگر به واسطه خلاقیت لحظه ای مهاجم 
اینتر پدید نمی آمد، می توانســت معادلات بازی را به 
طور کلی تغییر دهد. ونزوئلا تیمی با دفاع پرتعداد و کم 
عمق و وابسته به ضد حمله ها است. بنابراین ادامه پیدا 
کردن بازی با نتیجه بدون گل همان سناریوی تکراری 
را  برای تیم اسکالونی به همراه می آورد: تیمی سردرگم 

و خسته، منتظر معجزه ای از لیونل مسی.
یکی از عواملی که به صعود آرژانتین کمک کرد قرار 
گرفتن خوان فویت در ترکیب اصلی و در پست دفاع 
راســت بود. مدافع جوان تاتنهام تا بــه حال در این 
پســت برای تیم ملی اش بازی نکرده بود  اما نمایش او 
برابر ونزوئلا کاملا قانع کننده بود، نمایشی که احتمالا 
اسکالونی را وادار به اســتفاده از او مقابل برزیل هم 

خواهد کرد.
بازی فویت در پست فولبک راست به معنای متمایل 

شدن بار هجومی آرژانتین به سمت چپ بود، جایی که 
نیکولاس تالیافیکو و مارکوس آکونیا هماهنگی قابل 
توجهی نشان دادند. در مجموع خط میانی آرژانتین، 
متشــکل از آکونیا، رودریگو د پل و لئاندرو پاردس، 
تعادلی قابل قبول داشت  اما نباید فراموش کنیم حریف 
آلبی سلسته ونزوئلا بود. آیا آکونیا، د پل و پاردس مقابل 
برزیل هم به همین شکل قادر به کنترل جریان بازی 

خواهند بود؟
یک خط جلوتر آرژانتیــن همان ترکیب بازی قبلی را 
داشت، ترکیبی که گویا اسکالونی به آن باور پیدا کرده. 
مسی، تنها بازمانده آلبی سلسته از فینال جام جهانی 
۲۰۱۴، پشت مارتینز و ســرخیو آگوئرو بازی می کرد 
و نسبت به بازی های قبلی نمایشی شبیه تر به مسیِ 
بارسلونا داشت  اما مسی تنها بازیکنی نیست که برای 
رسیدن به فرم باشگاهی اش در تیم ملی تلاش می کند، 
بلکه آگوئرو هم دچار همین داستان است. خب عجیب 
هم نیست. قطعا داشتن پپ گواردیولا کنار زمین که 
لحظه به لحظه بازی را کنترل می کند تاثیری متفاوت 
با تماشای اسکالونی کنار خط دارد، مربی ای که قرارداد 

موقتش بعد از پایان کوپا آمه ریکا به اتمام می رسد.
در نهایت مهم ترین نکته برابر ونزوئلا در شبیه شدن 
آرژانتین به یک تیم بود، نه صرفا گروهی از بازیکنان که 
منتظر معجزه ای از مسی هستند. بله، آرژانتین در این 

بازی تیم بود، نه لزوما تیمی خوب  ولی به هر حال یک 
تیم. بعد از مدت ها این اولین باری بود که می شد لقب 
تیم را به آلبی سلسته داد، تیمی که حالا با چالشی کاملا 

متفاوت روبه روست.
آخرین باری که برزیل در تورنمنتی بزرگ  در خانه، به 
مرحله نیمه نهایی رسید، یکی از تلخ ترین شب های 
تاریخ سلسائو را به همراه آورد. شاگردان تیته این بار 
برای جبران شکست 7بریك برابر آلمان، در جام جهانی 
۲۰۱۴، دست به هر کاری خواهند زد. در سوی دیگر اما 
آرژانتین هم هدفی بزرگ پیش رو دارد: رسیدن به یک 
فینال دیگر، بعــد از ۲۰۱۴، ۲۰۱۵ و ۲۰۱۶ و تلاش برای 

شکستن طلسم بیش از یک ربع قرن  جام نبردن.

مسی: این بهترین کوپاآمه ریکای من نیست
مســی، ســتاره بزرگ آرژانتینی بعــد از پیروزی 
آلبی سلسته مقابل ونزوئلا در گفت وگو با خبرنگاران 
پذیرفت که در این رقابت ها کمتر از آنچه از او انتظار 
می رفته ظاهر شــده ولی گفت صعــود آرژانتین به 
نیمه نهایی برایش از هر چیزی مهم تر بوده است. مسی 
در این باره به خبرنگاران گفت: »واقعیت این است که 
این رقابت ها تا اینجا بهترین کوپا آمه ریکای من نبوده. 
یعنی نتوانسته ام در حدی که از خودم انتظار دارم باشم. 
بعضی بازی ها هست که اوضاع اینطور پیش می رود و هر 

کاری بکنید نمی توانید خیلی در جریان بازی باشید. این 
شرایط برای کسانی مثل من که می خواهند در هر بازی 
تاثیرگذار باشند دشوار است. ولی مهم ترین چیز برای 
من این است که ما پیروز شدیم و می توانیم به صعودمان 

در این تورنمنت ادامه بدهیم.«

مسی این بار سرود ملی آرژانتین را خواند
مسی بارها و بارها از سوی روزنامه نگاران و هواداران 
آرژانتینی متهم شــده که زمانی که پیراهن تیم ملی 
آرژانتین را به تن می کند آنقدر که باید نسبت به این 
پیراهن احساس نداشــته و به آن بی علاقه است  اما 
مسی   قاعده همیشگی اش را تغییر داد تا پاسخی به 
این منتقدین داده باشد. مســی در استادیوم ماراکانا 
جایی که در جام جهانی ۲۰۱۴ شاهد تلخ ترین شکست 
آرژانتین در جام های جهانی، در مقابل آلمان بود، دست 
به اقدامی زد که به ندرت از او دیده شــده بود. مسی 
همراه با سایر بازیکنان آرژانتین، پیش از شروع دیدار 
این تیم مقابل ونزوئلا با سرود ملی کشورش همخوانی 
کرد درحالی که   حین خواندن این سرود، چشم هایش 
را بسته بود  اما مسی با شروع بازی عملکرد متوسطی 
داشت اما آرژانتینی ها در نهایت موفق شدند با دو گل 
لاوتارو مارتینز و لوسلسو، ونزوئلا را شکست داده و به 

نیمه نهایی کوپا آمه ریکا راه یابند.

آرژانتین کم کم شبیه
یک تیم می شود

نیمه پر و خالی لیوان آلبی سلسته درکوپا آمه ریکا

ده روسی و عشقی که نمی میرد
اخیرا گزارش شد دنیله ده روسی می خواهد به کارش به 

 Aعنوان بازیکن ادامه بدهد و قصد دارد به تیمی در سری
بپیوندد اما ظاهرا او مردد شده است. ده روسی نمی تواند 
از عشق خود به رم چشم پوشی کند و قصد دارد باز هم با 
قلبش تصمیم بگیرد. او می خواهد تک باشگاهی بماند! 

درحالی که در ماجرای جدایی ده روسی از رم همه، 
باشگاه ایتالیایی را مقصر می دانند، ده روسی قصد داشت 
به کارش در تیمی دیگر و مشخصا در سری A ادامه بدهد. 
همه حتی طرفداران رم به این خواسته ده روسی احترام 

گذاشتند اما او ظاهرا با خودش نمی تواند کنار بیاید. به 
نقل از وبسایت جانلوکا دی مارتزیو، دنیله ده روسی از 

تعطیلات خود در مالدیو به خانه برگشته و طی ۲۴ ساعت 
اخیر با چالش بزرگی روبه رو شده است. او به ندای قلب 
خود گوش می دهد و اکنون مردد شده است. »پوشیدن 

پیراهنی دیگر به غیر از رم؟ غیرممکن است!« و اینجاست 
که شرایط دگرگون می شود. ده روسی روزها با خانواده 

و در کنار همسرش سارا فلبربام، به این نتیجه رسید که 
هنوز حس یک فوتبالیست را دارد و نه تنها می خواهد به 

فوتبالش ادامه بدهد بلکه قصد دارد در سریA بماند. پس 
از این تصمیم، پیشنهاد تیم های مختلف ایتالیا از میلان 
و بولونیا گرفته تا فیورنتینا به دست او رسید. مهم ترین 
پیشنهاد از فیورنتینا بود؛ قراردادی یک ساله به عنوان 

بازیکن و سپس اضافه شدن به کادر فنی وینچنزو 
مونتلا. به نظر می رسید این ایده آل ترین حالتی است که 

ده روسی انتظار دارد. حضور در شهر فلورانس و کار کردن 
با دوستان قدیمی چون مونتلا و پراده. ده روسی در مالدیو 
و هزاران کیلومتر دورتر از جو شهر رم، بدون دخیل کردن 

فاکتور احساسات، آماده همکاری با فیورنتینا بود اما 
او حالا دوباره در شهر رم حضور دارد و ظاهرا همه چیز 

دگرگون شده است. دنیله دچار احساسات متضادی شده 
و حالا نسبت به بر تن کردن پیراهن تیمی به غیر از رم 
مردد است. خیانت به جالوروسی برای او غیرممکن به 

نظر می رسد. همین چند ماه پیش بود که ده روسی اعلام 
کرد: »تنها حسرت من این است که فقط یک بار می توانم 

زندگی خود را وقف رم کنم!«

خبر

  لاليگا

مازادهای رئال۲۸۰ میلیون 
یورو می ارزند!

مارکوس یورنته با قراردادی 30 میلیــون یورویی )که حاوی 10 
میلیون یورو افزونه هم هســت( به اتلتیکومادرید پیوســت. این 
در حالی اســت که ارزش یورنته در بازار از دید وب ســایت معتبر 
ترانسفرمارکت 20 میلیون یورو بوده و می توان گفت رئال دو برابر 
ارزش واقعی او، یورنته را به فروش رســانده است  اما به جز یورنته، 
10 بازیکن دیگر هم هستند که رئال می تواند با فروش آنها تا پایان 
تابســتان، هم ترکیب خود را خلوت تر کرده و هم با کسب درآمد، 
وضعیت خود را به تعادل برســاند. در ادامه نگاهی به این تیم مازاد 

زیدان و ارزش آنها )از دید ترانسفرمارکت( خواهیم داشت.

  ناواس و یک خط دفاع سه نفره
  درون دروازه بــه نــام کیلور نــاواس برمی خوریم کــه بنابر آمار 
ترانسفرمارکت، ارزشی 10 میلیون یورویی در بازار نقل و انتقالات 
خواهد داشت. زیدان آشکارا به او گفته   دروازه بان نخست رئال در 
فصل 2019 تیبو کورتوا خواهد بود و ســنگربان کاستاریکایی اگر 
خواهان بازی ثابت است، باید برنابئو را به مقصد تیمی دیگر ترک 
کند. در برابر ناواس خط دفاعی متشــکل از ســه بازیکن به چشم 
می خورد. ســرخیو رگیلون )15 میلیون یورو( احتمالا با انتقالی 
قرضی به سویا می پیوندد و در آندلس شاگرد خولن لوپتگی خواهد 
شد، خسوس وایخو )10 میلیون یورو( نیز باید به دنبال تیمی دیگر 
برای خود باشد. تئو هرناندز )15 میلیون یورو( نیز بعد از گذراندن 
یک فصل در رئال سوســیه داد به شــکل قرضی، در آستانه عقد 

قراردادی دائمی با آث میلان قرار دارد.

 خط میانی: کواچیچ، سبایوس، یورنته
در خط میانی یورنته ای را داریم که با انتقالی 40 میلیون یورویی )با 

احتساب افزونه ها( به سمت دیگر مادرید رفت تا به اتلتیکو ملحق شود. 
همان گونه که اشاره شد، ارزش یورنته در بازار از دید ترانسفرمارکت 
20 میلیون یورو بود اما اتلتیکو با خیالی راحت برای او تا ســقف 40 
میلیون یورو هزینه کرد؛ خیال راحتــی که احتمالا از اطمینان بابت 
هزینه بالای منچسترســیتی برای خرید رودری ناشــی شده است. 
چلسی قصد دارد قرارداد متئو کواچیچ )35 میلیون یورو( را دائمی کند 
و دنی سبایوس )30 میلیون یورو( عملکرد درخشانی در رقابت های 
قهرمانی زیر 21 ساله های اروپا از خود نشان داده است؛ نمایش هایی که 

می تواند برای او مشتریان مناسبی را به همراه داشته باشد.

 خط حمله: بیل، اودگارد، خامس، ماریانو
یک خط تهاجمی سه نفره متشکل از مارتین اودگارد )15 میلیون 
یورو(، خامس رودریگز )50 میلیون یورو( و گرت بیل )۶0 میلیون 
یورو( پشت سر مهاجم مرکزی قرار می گیرند. اگر پیشنهاد مناسبی 
برای اودگارد نروژی از هلند یا آلمان نرسد، احتمال بازگشت ستاره 

20 ساله به برنابئو وجود دارد. خامس که به همراه کلمبیا در کوپا 
آمه ریکا  درخشید، مهم ترین هدف نقل و انتقالاتی ناپولی و کارلو 
آنچلوتی محســوب می شــود و پارتنوپی تمام تلاش خود را برای 
کشاندن او به ناپل انجام خواهد داد. خروج گرت بیل شاید نیاز به 
مذاکره بیشتری داشته باشــد، چرا که او قصد ندارد حقوق سالانه 
15 میلیون یورویی خود را کاهش دهد. در پایان و در پست مهاجم 
مرکزی نام ماریانو دیــاز )20 میلیون یورو( مهاجم اســپانیایی-

دومینیکنی رئال قرار می گیرد. ماریانو به شــکل علنی اعلام کرده   
قصد ماندن در رئال را دارد اما با حضور بنزما و یوویچ، او گزینه سوم 
برای حضور در پست شــماره 9 خواهد بود و فرصت چندانی برای 
خودنمایی نخواهد داشــت. مجموع ارزش این 11 بازیکن از دید 
ترانســفرمارکت 280 میلیون یورو تخمین زده شده اما با توجه به 
تجربه موفق فروش یورنته، رئالی ها امیدوارند سایر این بازیکنان را 
هم با ارقامی بیشتر به فروش برسانند و با کسب درآمد، خیال خود 

را بابت بازی جوانمردانه مالی هم راحت کنند.

  گزارش

برترین گلزن جام جهانی زنان دیگر گل نمی زند!
الکس مورگان بهترین شــروع ممکــن را در جام 
جهانی 2019 فوتبال زنان در فرانســه داشــت. 
مهاجم تیم ملی آمریکا در پیروزی تاریخی تیمش 
برابر تایلند که با نتیجه 13 بر صفر به پایان رسید، 
توانست پنچ گل به ثمر برساند. با این حال پس از این 
دیدار گلزنی نکرد. مورگان در دیدار برابر شیلی بر 
نیمكت نشست و آمریکا توانست با سه گل حریفش 
را شکست دهد. او در دو دیدار بعدی برابر تیم های 
سوئد و اســپانیا به میدان رفت اما در گلزنی ناکام 
بود. مهاجم آمریکایی برابر ســوئد تنها 45 دقیقه 
بازی کرد و به علت مشــکلا ت جســمانی تعویض 
شــد. حضورش در دیدار برابر لاروخا در هاله ای از 

ابهام قرار داشت اما در نهایت به میدان رفت و بدون 
مشکل بازی کرد. او تنها نتوانست دروازه اسپانیا را 
باز کند. مورگان شنبه شب هم در باز کردن دروازه 
فرانسه میزبان ناکام بود. او البته پاس گل اول تیمش 
را به رپینو داد اما هنوز نتوانســته تعداد گل هایش 
را برای آمریکا در جام جهانی از پنــج بالاتر ببرد. 
مهاجم آمریکایی با این حال برترین گلزن رقابت ها 
در کنار سم کر )به دلیل حذف استرالیا در مرحله 
یک هشتم نهایی نمی تواند به آمارش بیفزاید( و الن 
وایت )بازیکن انگلیســی فرصت دارد آمارش را در 
نیمه نهایی بهبود بخشد( محسوب می شود. دیگر 
گلزنان برتر این رقابت ها هم تیمی هایش به نام های 

مگان رپینو و کارلی لوید هستند که هر دو توانستند 
سه گل به ثمر برسانند. گالی و گیرلی ایتالیایی به 
همراه دابریتز آلمانی هم در این فهرست قرار دارند. 
آمریکا، مدافع عنوان قهرمانــی یکی از بخت های 
نخست برای فتح جام جهانی 2019 فرانسه است. 
این تیم سابقه درخشانی داشته و توانسته است سه 
قهرمانی در جام جهانی به دســت آورد. همچنین 
مدال های طلای المپیک زیادی کسب کند. آمریکا 
برای فتح دوباره جام جهانی باید ابتدا فرانسه میزبان 
را در مرحله یک چهارم نهایی پشــت سر بگذارد. 
سپس حریف این تیم در صورت پیروزی انگلیس 

خواهد بود.
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چرا خبر ازدواج چشمی
 باید خنده دار باشد؟

این روزها خبری از روزبه چشمی نیســت. درباره او شایعات 
زیادی مطرح شده اســت. مذاکره با پدیده مشهد و هم تیمی 
شدن دوباره با سیدمهدی رحمتی، ازدواج  و رفتن به سفر ماه 
عسل و ... از شایعاتی است که این روزها درباره چشمی منتشر 
شــده اســت. اما مدیربرنامه های این بازیکن در مصاحبه ای 
گفته: »طی روزهای اخیر انواع شایعات را درست کردند، اول 
گفتند این بازیکن ازدواج کرده و سپس مدعی شدند وی به ماه 
عسل رفته است! این اخبار واقعا خنده دار بود. چشمی هم مثل 
سایر بازیکنان ملی پوش تا روز 10 تیر ماه حق استراحت دارد 
ضمن آنکه او بازیکن آزاد اســت.« بیشتر صحبت های جناب 
مدیربرنامه منطقی و قابل قبول است اما سوال این است که چرا 
خبر ازدواج چشمی و رفتن او به ماه عسل باید خنده دار باشد؟ 
این همه بازیکن در این روزها و ماه ها و سال ها ازدواج کرده اند 
اما هیچ کس به این اخبار نخندیده   و عجیب اســت که آقای 
مدیربرنامه در میان همه شایعات ریز و درشت فقط درباره این 

یکی توضیح داده و آن را تکذیب کرده است. 

مراقب بیماران قلبی باش آقای برزای!
بهنام برزای هافبک فصل گذشــته پدیده که مقابل استقلال 
یک گل تعیین کننده هم زد، در یک اســتوری عجیب خبر 
پیوستنش به گل گهر ســیرجان را تکذیب کرده است. او در 
این اســتوری درباره آینده خود نوشته: »شاید این تصمیمی 
که می گیرم همه شوکه بشن ولی دیگه فوتباله و خدا خودش 
هوامو داره.« این اســتوری با واکنش هــای جالبی در فضای 
مجازی همراه شــده است. عده ای حســابی با برزای شوخی 
کرده اند و از او خواسته اند مراعات حال بیماران قلبی را بکند 
و از هر اقدامی که ممکن اســت به علاقه مندان فوتبال شوک 
وارد کند، خودداری کند. عده ای دیگر ســعی کرده اند اقدام 
شــوکه کننده او را حدس بزنند. رفتن به پرسپولیس یکی از 
حدس هایی است که زده شده و عده ای دیگر پا را فراتر گذاشته 
و مدعی شده اند که او احتمالا به رئال مادرید یا بارسلونا خواهد 
رفت و هیچ اتفاق دیگری درباره برزای نمی تواند شوکه کننده 
باشــد، به جز انتقال به چنین تیم هایی! حالا باید منتظر ماند 
و دید او برای آینده خود چــه تصمیمی دارد و چند نفر از این 

تصمیم او شوکه خواهند شد. 

شماره 10 پرسپولیس، 
دور از دسترس فرشاد

بازگشت فرشاد احمدزاده به پرسپولیس با استقبال بد هواداران 
این تیم روبه رو شــد. آنها از اینکه تنها خرید جدید تیم شان، 
یکی از بی وفاهای معــروف و احتمالا بی وفاترین آنهاســت، 
حسابی شاکی اند. ضمن اینکه با حضور او احتمالا بشار رسن 
هم از پرســپولیس خواهد رفت و همین موضــوع هواداران 
پرســپولیس را عصبانی تر کرده اســت. نکتــه عجیب دیگر 
درباره احمدزاده شماره پیراهن او در بازگشت به پرسپولیس 
است. او قبل از جدایی، شماره 10 را بر تن می کرد. با رفتن او 
شماره 10 به مهدی شریفی رسید که اصلا در حد و اندازه این 
شماره نشان نداد. حالا که احمدزاده برگشته به نظر می رسید 
شماره 10 هم به او برسد اما اقدام عجیب ماهینی در تمرینات 
پرسپولیس نشان داده که او به عنوان یکی از کاپیتان های تیم 
اصلا تمایلی ندارد که شماره 10 تیم دوباره به چنگ احمدزاده 
بیفتد. ماهینی که در تمام این سال ها شماره 13 پرسپولیس را 
بر تن کرده، در تمرینات جدید پیراهن شماره 10 را پوشیده و 
فرشاد هم با پیراهنی بدون شماره تمرین کرده است! این اتفاق 
احتمالا جرقه یک جنگ و درگیری پنهان را در پرســپولیس 
خواهد زد و باید دید در نهایت شماره 10 پرسپولیس در فصل 

آینده به چه کسی خواهد رسید.

   سوژه روز   نکته بازی   ذوب آهن   ذوب آهن

صنعت پیشنهاد داد؛ دایی رد کرد
مسئولان باشگاه صنعت نفت آبادان هنوز سرمربی جدید این تیم را انتخاب 
نکرده اند. این باشگاه در روزهای گذشته مذاکراتی را با علی دایی انجام داد. 
این مذاکرات توسط مهران فرقانی مدیر اجرایی باشگاه صنعت نفت آغاز شد 
و چند روز هم ادامه داشت. دایی با مسئولان صنعت نفت از جمله مدیرعامل 
باشگاه هم مذاکره کرد اما در نهایت به این باشگاه پاسخ منفی داد. فرقانی و 
دیگر مســئولان صنعت نفت تلاش زیادی کردند تا دایی به آبادان بیاید ولی 
دایی در نهایت به دلیل برخی مسائل شخصی به این پیشنهاد پاسخ منفی داد. 
دراگان اسکوچیچ گزینه اصلی صنعت نفت است. آبادانی ها به صورت مستقیم 
با این مربی در ارتباط هستند و تمایل ندارند پای مدیر برنامه ایرانی اسکوچیچ 

به پای این مذاکرات باز شود.

چرا برانکو با الاهلی امضا نمی کند؟
در حالی که برانکو به طور رسمی از هدایت پرســپولیس کناره گیری کرده 
و هدایت تیم الاهلی عربســتان را پذیرفته اما هنوز این مربی کروات قرارداد 
خود را با تیم جدیدش امضا نکرده و علت آن هم این است که برانکو هنوز با 
سرخ پوشان قرارداد دارد و در ابتدا باید آن را فسخ کند. در صورتی که برانکو 
بخواهد قراردادش را با پرســپولیس به صورت یکطرفه فســخ کند، باید به 
پرسپولیس خسارت دهد و به همین دلیل او این کار را انجام نداده و منتظر 
توافق با پرسپولیس است تا از نظر مالی ضرر نکند. در واقع مسئولان الاهلی 
عربستان منتظر فســخ قرارداد برانکو با پرسپولیس هســتند تا بتوانند با او 
قرارداد امضا کنند و تا زمانی که پرسپولیس قراردادش را با برانکو فسخ نکند 
این اتفاق امکان پذیر نیست. به نظر می رسد طی روزهای آینده قرارداد برانکو 
و پرسپولیس فسخ شود  اما تا این لحظه چنین اتفاقی رخ نداده و همه چیز به 

مذاکرات روزهای آینده بستگی دارد.

صیادمنش امروز رسما معرفی می شود
اللهیار صیادمنش ستاره جوان استقلال در لیگ هجدهم روز 8 تیر ماه تولد 
18 سالگی خود را جشن گرفت تا حالا برای امضای قرارداد رسمی با فنرباغچه 
آماده شود. ســتاره جوان فوتبال ایران به دلیل مشکلات سن و سال با وجود 
امضای تفاهمنامه به صورت رسمی از ســوی فنرباغچه معارفه نشده بود اما 
حالا با ورود به 18 سالگی مشکلی برای عقد قرارداد رسمی با این باشگاه ترک 
ندارد. صیادمنش بر اســاس هماهنگی انجام گرفته طی 24 ساعت آینده از 
سوی باشگاه فنر باغچه به صورت رسمی معارفه خواهد شد تا به این ترتیب 

پایان کار او در لیگ برتر و شروع کار در سوپر لیگ ترکیه را رسما آغاز کند.

تلاش عجیب سپیدرود برای بازگشت به لیگ برتر!
تیم سپیدرود در پایان هجدهمین دوره لیگ برتر به دسته یک سقوط کرد با 
این حال برخی از مدیران این باشگاه در تلاش هستند که دوباره به لیگ برتر 
برگردند. مدیران باشگاه سپیدرود در نامه های مختلف به مسئولان فوتبال 
کشور مدعی شــده اند که تیم نفت مسجدسلیمان فصل گذشته شرایط یک 
تیم حرفه ای را نداشته و مالک و مدیرعامل این باشگاه به طور کامل مشخص 
نبوده است به همین دلیل ســپیدرود باید جانشین نفت مسجدسلیمان در 
لیگ برتر شود! این در حالی است که باشگاه سپیدرود هم در دو فصل گذشته 
شرایطی مشابه نفت مسجدسلیمان داشته است و بارها مالک و مدیران این 
باشگاه تغییر کرده  اســت! با این حال برخی از مدیران سپیدرود همچنان به 

تلاش و پیگیری های خود ادامه می دهند.

پرسپولیسی ها منتظر این دو ستاره نباشند
اســتوکس گفته نمی خواهد در تراکتور بازی کند با این تیم قرارداد دارد و 
این باشگاه هم اعلام کرده اگر او به تمرینات باز نگردد از او شکایت خواهیم 
کرد. در چنین شرایطی خبر مذاکره پرســپولیس با او منتشر شده است. به 
فرض صحت این خبر آیا تراکتور به اســتوکس برای پرسپولیس رضایتنامه 
می دهد؟ کی روش استنلی هم در ایران در تیمی جز تیم های قلعه نویی بازی 
نخواهد کرد چرا که هم خودش رابطه خوبی با قلعه نویی دارد و هم ایجنتش 
نمی خواهد ارتباط و اعتماد قلعه نویی نسبت به خودش را از دست دهد. پس 
بهتر است هواداران پرسپولیس تحت تاثیر شایعات به جذب این دو مهاجم 
خیلی امیدوار نباشند. به نظر می رسد باشگاه پرسپولیس بعد از توافق قطعی 
با کالدرون یا هر گزینه دیگر با جذب مهاجم خارجی کمبودهای تیم در خط 
حمله را مرتفع کند. تصمیم گیری هیات مدیره درباره لژیونر شدن یا نشدن 
علیپور با توجه به منتفی شدن بازگشت طارمی هم از اهمیت زیادی برخوردار 
است. چه علیپور ترانسفر شود چه نشود، پرسپولیس به جای بودیمیر که فسخ 

یکطرفه کرده باید مهاجم جذب کند.

استقلال برای حفظ پاتوسی فقط
 تا امشب وقت دارد

پاتوسی، بازیکنی که در نیم فصل دوم لیگ هجدهم در ترکیب آبی ها خوش 
درخشید و با به ثمر رساندن گل های متعدد و ایجاد موقعیت گلزنی توانست 
خودش را به عنوان یکی از مهره های درخشان استقلال مطرح کند. قراردادی 
که باشگاه استقلال با آیاندا منعقد کرده اما آنقدر ها سفت و محکم نبوده که 
این بازیکن را به طور اتوماتیک وار در ترکیب فهرست بازیکنان لیگ نوزدهم 
استقلال هم ببینیم. پاتوسی در واقع بعد از پایان نیم فصل دوم لیگ هجدهم 
بازیکن تیم کیپ تاون آفریقای جنوبی است. اکنون برای باشگاه آفریقایی راه 
باز است که پاتوســی را با هر مبلغی به تیم دیگری منتقل کند. در حقیقت 
اکنون سرنوشت این بازیکن از دست باشگاه استقلال خارج است و زمزمه هایی 
درباره مذاکرات باشگاه آفریقایی با چند باشگاه درباره انتقال پاتوسی شنیده 
می شود و اگر سران باشگاه استقلال سرعت را چاشنی مذاکرات خود با این 
بازیکن نکنند هیچ بعید نیســت به زودی پاتوســی را از دست بدهند و این 
بازیکن به تیم دیگری منتقل شود. ظاهرا سران باشگاه آفریقایی به مسئولان 
باشگاه استقلال اطلاع داده اند که تا امشب منتظر واریز پول انتقال این بازیکن 
خواهند ماند و چنانچه باشگاه استقلال تعلل کند، این بازیکن به تیم دیگری 

منتقل می شود.

اطلاع رسانی ضعیف پرسپولیس در روند 
انتخاب سرمربی

در شرایطی که هواداران پرسپولیس به شدت پیگیر انتخاب سرمربی جدید 
هستند، وب سایت رسمی این باشگاه هیچ خبری از روند مذاکرات یا اتفاقاتی 
که در این مدت رخ داده ارائه نمی کند. علاوه بر اطلاع رســانی ضعیف، روز 
گذشــته بخش آخرین اخبار سایت باشگاه پرســپولیس از دسترس خارج 
شده بود و به دلیل مشکلات فنی قابل مشاهده نبود. استقلال رقیب سنتی 
پرسپولیس هم دقیقا در برهه انتخاب ســرمربی خود اطلاع رسانی شفافی 
نداشت؛ سایت و دیگر رسانه های رسمی باشــگاه در بی خبری مطلق بودند. 
در دنیای فوتبال مرسوم است که در چنین شرایط حساسی، تا خبری نهایی 
نشود از سوی سایت باشگاه به آن نمی پردازند اما در مواقعی که دیگر رسانه ها 
مرتکب اشتباه یا گمانه زنی شوند یا خبر نادرستی را منتشر کنند، رسانه های 
رسمی باشگاه نسبت به آن واکنش نشان می دهند تا مخاطبان و هواداران شان 
را از سردرگمی خارج کند تا آنها بر اساس اخبار اشتباه به قضاوت درخصوص 
تیم خود نپردازند. در این روزهای حساس که هواداران پرسپولیس به شدت 
پیگیر اخبار انتخاب سرمربی هستند و هر لحظه شاهد گمانه زنی های مختلفی 
هستیم، بهتر بود که ســایت باشگاه پرســپولیس برای اطلاع هوادارانش از 
مسائلی که در حاشــیه انتخاب مربی رخ می داد، فعالیت بیشتری داشت نه 
اینکه سایت باشگاه شاهد انتشار اخبار درمورد تیم خود در دیگر رسانه ها باشد 

و هیچ واکنشی هم از خود نشان ندهد.

    حاشیه ورزش

هفت صبح | از قرار معلوم باید گابریل کالدرون 
را به عنوان سرمربی جدید پرسپولیس بپذیریم. 
ظاهرا همــه توافقات با او انجام شــده و همین 
امروز و فرداســت که او از سوی مدیران باشگاه 
رسما معرفی شود و کالدرون با آمدن به ایران در 
روزهای آینده، کارش را در پرسپولیس آغاز کند  
اما درست از لحظه ای که در رسانه ها اعلام شد 
او سرمربی بعدی پرسپولیس است، جو عجیبی 
در فضای مجازی به وجود آمد! جوی که با اشاره 
برخی کاربران به مذهب ایــن مربی آرژانتینی 
ایجاد شده اســت. گفته می شود یهودی بودن 
کالدرون بهانه به دست بعضی افراد داده و آنها 
قصد دارند به این بهانه بر ســر راه حضور او در 
ایران و نشســتن او روی نیمکت پرســپولیس 
مانع تراشی کنند. البته این برای اولین بار نیست 

که چنین اتفاقی در فوتبال ایران رخ می دهد.
 آری هان اولین قربانی

در اواخــر ســال 1384 بــود کــه آری هان 
مربی سرشــناس هلندی برای عقــد قرارداد 
با پرســپولیس به ایران آمــد. او خیلی زود به 
هلند بازگشــت و پس از حدود یک ماه دوباره 

به ایران  آمد تــا تمرینات پرســپولیس را زیر 
نظر بگیــرد. او چند روز در تهــران ماند اما در 
تعطیلات نــوروزی ایران دوباره به کشــورش 
بازگشت. هان در اردیبهشت ماه برای سومین 
بار به ایران آمد و در کمال تعجب کمتر از یک 
هفته بعد دوباره به هلند رفــت تا خود را برای 
تماشــای رقابت های جام جهانــی آماده کند! 
این رفت و آمدها شــایعات زیــادی را درباره 
هان ایجاد کرد. مســئولان پرسپولیس مدعی 
بودند که او به زودی به ایران بازخواهد گشــت 
اما خشایار محسنی مدیربرنامه های او احتمال 
بازگشت او به ایران را ضعیف می دانست. هان 
پرسپولیســی ها را در اردوی چند روزه اتریش 
همراهی کــرد اما همــراه کاروان تیم به ایران 
نیامد. این اتفاقــات در حالی رقم می خورد که 
او نتایج خوبی گرفته   و پرسپولیس را به فینال 
جام حذفی رســانده بود و حمایت همه جانبه 
مدیران باشگاه را داشت. با این حال مدتی بعد 
هان در مصاحبه ای اعلام کرد به رغم علاقه اش 
برای ادامه کار در ایران، با شــرایط موجود به 
ایران برنخواهد گشــت و مســئولان باشگاه 

پرســپولیس باید مطالبات او و دستیارانش را 
پرداخت کنند! اما بلافاصله پــس از پرداخت 
مطالبات، خبر قطع همکاری او با پرسپولیس 
منتشر شد. در حالي که رســانه های ایرانی از 
حاشــیه های آری هــان، بی نظمی ها و حضور 
نداشتن او در ایران به عنوان دلایل اصلی پایان 
همکاری او با پرسپولیس نام می بردند اما چند 
رســانه خارجی مثل الکاس قطر مدعی شدند 
که »مسئولان پرسپولیس دلیل كنار گذاشتن 
هان را مسائل انضباطی و غیبت هاي مكرر اعلام 
كرده اند؛ اما می توان مسائل مهم تری را عامل 
این بركناری دانست. مسائلی كه این تلویزیون 

از آن سخنی به میان نمی آورد.« 
هان چند سال پیش از این اتفاقات، کاندیدای 
هدایت تیم ملی ایران هم بــود و به ایران آمد 
تا مذاکره کند امــا یهودی بودن او و انتشــار 
عکس هایــی از او در کنــار مقامــات رژیــم 
صهیونیســتی باعث شــد تا او خیلــی زود از 
فهرســت کاندیداهای هدایت ایران کنار برود. 
نام و تصاویر او در پایگاه هــای خبری معروف 
یهودی بارها منتشر شــده بود و گفته می شود 

به همین بهانه، همکاری او با فدراسیون فوتبال 
ایران منتفی شد. چند سال بعد و پس از قطع 
همکاری او بــا پرسپولیســی ها، انصاری فرد 
مدیرعامل باشــگاه؛ اخراج آری هان را اقدامی 
در راستای حفظ شان و منزلت باشگاه دانست! 
به این ترتیب مشخص شــد که قطع همکاری 
با هان نــه دلایل فوتبالی داشــته و نه به خطر 
مســائل انضباطی صورت گرفتــه، بلکه همه 
چیز به مذهب او و احتمالا شــائبه ارتباط او با 

 صهیونیستی ها مربوط می شد.
 کالدرون، آری هان نیست!

حالا و پس از چند ســال، دوباره پای یک مربی 
که گفته می شــود یهودی است، به فوتبال ایران 
باز شــده   و دوباره جریانی قصــد دارد به همین 
بهانه مانع حضور او در ایران شــود. همین حالا 
در کامنت های اخبــار مربوط به حضــور او در 
پرسپولیس مواضع منفی و افراطی زیادی دیده 
می شود. البته ماجرای کالدرون با هان تفاوت هایی 
هم دارد. درباره هان گفته می شد   او روابط نزدیکی 
با اسرائیلی ها دارد اما این ادعاها درباره کالدرون 
صدق نمی کند. او فقط یک یهودی است که ارتباط 

خاصی با رژیم صهیونیستی ندارد و فعالیت هایش 
فقط و فقط فوتبالی است و حالا سوال این است که 
آیا یهودی بودن جرم است؟ اگر چنین برخوردی 
از سوی دیگران با مربیان و بازیکنان ما انجام شود 
چه باید کرد؟ آیا در هلند که یکی از کشــورهای 
یهودی نشین و وطن آری هان اســت که اتفاقا 
مواضع افراطی ضد اســلام و ایران هــم دارد، با 
علیرضا جهانبخــش و رضا قوچان نــژاد همین 
گونه برخورد شد که ما داریم با کالدرون برخورد 

می کنیم؟ 
 مورد ایسما و همسر یهودی اش!

سال گذشته زمانی که اسماعیل گونکالوس به 
استقلال پیوست، اتفاق مشابهی رخ داد. گفته 
می شد همسر او یهودی است و حتی بعضی ها 
مدعی شده بودند که او اســرائیلی است! این 
ادعاها در فضای مجازی به شــدت تکرار شد و 
حتی شنیده شد کمیته انضباطی هم تحقیقاتی 
در این باره انجام داده بود. با این حال این ادعاها 
ثابت نشد و ایسما هم به استقلال آمد و مدتی 
برای این تیم بازی کرد و خیلی زود هم از این 

تیم جدا شد. 

درباره نقش علی خطیر در استقلال نقل قول های متفاوتی شنیده ایم اما عملکرد معاون 
جوان باشگاه اســتقلال در مدت زمانی که با این باشگاه همکاری می کرده آنطور که 
روایت می کنند تیره و تار نبوده است. شاید خطیر برای برخی رسانه ها چهره جذابی 
نباشد اما در عقد قرارداد های فی مابین باشگاه استقلال با بازیکنان به نکاتی توجه کرده 
که اکنون استقلال در حال سود بردن از آنها اســت. خطیر در پستی قرار دارد که به 
دلیل مراجعات بسیار و مسئولیت ها و توقعاتی که همواره وجود داشته گاها تنش آفرین 
است و پیش از او نیز هر کسی در این جایگاه قرار گرفته همواره با انتقادهایی همراه 
بوده است اما بی انصافی است قراردادهایی که این معاون جوان به نفع استقلال منعقد 
کرده را نادیده بگیریم. برای مثال باید به لحاظ کردن بند 600 هزار دلاری آزادسازی 
سیدمجید حسینی اشاره کنیم که پس از پیوستن به ترابزون، استقلال را به نفع مالی 
مطلوبی رساند. یا 950 هزار دلار بند فروش اللهیار صیادمنش به باشگاه فنرباغچه که 
پولسازی قابل توجهی را برای باشگاه استقلال به همراه داشت. خطیر در جریان جدایی 
تیام از استقلال نیز کوشید جوانب مالی کافی را به نفع باشگاه استقلال در نظر بگیرد. 
او در این ماجرا نیز پیش دستی کرد و 400 هزار دلار را شرط جدایی مهاجم سنگالی از 
استقلال قرار داد که آبی ها گرچه از لحاظ فنی از این جدایی لطمه خوردند اما به لحاظ 

مالی باز هم صاحب سود قابل توجهی شوند.
البته این پایان ماجرای تیام نبود. خطیر که آن روزها علاقه باشگاه متمول اماراتی را 
برای جذب تیام می دید در اقدامی آینده نگرانه از باشگاه اماراتی امضا گرفت که چنانچه 
این بازیکن از این باشگاه به باشگاه دیگری منتقل شود بازهم 20 درصد به استقلال 
نفع مالی برســد که اکنون این اتفاق رخ داده و استقلال 250 هزار دلار هم از انتقال 
تیام به تیم کاسم پاشای ترکیه سود برده است. خطیر با اینکه گاها در فضای مجازی 
به چهره ای مغضوب و ضررآفرین در باشــگاه استقلال تشبیه و هجمه های بسیاری 
علیه اش به پا می شود اما در پس پرده مشکلات مالی باشگاه استقلال عنصری است 
فعال و پیگیر. خطیر که آشنایی کافی به زبان انگلیسی دارد و فن مذاکره را هم می داند 
این روزها در سکوت و بدون تبلیغات مشغول رایزنی با فیفا است تا آن 83500 دلاری 
که بابت حضور بازیکنان استقلال در جام جهانی هنوز وصول نشده را از طرقی بازپس 
بگیرد. خطیر در حال مذاکره با بانک های جهانی است تا شاید حق باشگاه استقلال 
بازگردد. درباره علی خطیر در ماه های اخیر آنقدر خبرهای منفی شنیده ایم که از یاد 
برده ایم همین معاون جوان بود که در جریان جدایی گرو و نویمایر توانست تخفیف 
قابل توجهی از این بازیکنان بگیرد تا باشگاه با کمترین ضرر مالی با آنها تسویه حساب 
کند. شاید اگر خطیر در زمان حضور شیحی و یازالده نیز در باشگاه استقلال فعال بود، 
اتفاقات دیگری رخ می داد و چه بسا پرونده این دو بازیکن هم با ضرر مالی کمتری به 
سود استقلال خاتمه می یافت و مشکلات مالی کمتر می شد. به هر حال نباید فراموش 
کنیم که خطیر در پستی قرار دارد که همواره با هجمه های بسیاری از سوی هواداران و 
جریان های رسانه ای مواجه بوده اما گاهی باید نیمه پر لیوان را هم دید و چشم بسته به 

این معاون باشگاه استقلال نتاخت. خطیر گاهی بی رحمانه سیبل می شود.

عابر بانک جدید استقلال؛ 
مرد چند میلیون دلاری

کالدرون مثل آری هان!
گزینه جدی هدایت پرسپولیس نیامده حاشیه ساز شد

   اتفاق ویژه   ذوب آهن

پرسپولیس در حال حاضر سیدجلال حسینی، شجاع خلیل زاده، محمد انصاری، 
حسین ماهینی، مهدی شیری و شایان مصلح را در اختیار دارد و به دنبال تمدید 
قرارداد محمد نادری نیز هست. این در حالی است که محسن ربیع خواه نیز شرایط 
حضور در پست دفاعی را دارد و البته سیامک نعمتی و حتی آدام همتی نیز قادر 

هستند در این بخش به کمک سرخ ها بیایند.
آنها در شــرایط فعلی قادر هســتند در دفاع میانی از بازیکنانی چون سیدجلال 
حسینی، شجاع خلیل زاده، محمد نادری، حســین ماهینی، محسن ربیع خواه 
و محمد انصاری ســود ببرند. در دفاع چپ نیز در صورت توافق با محمد نادری 
و دریافت رضایت نامه این بازیکن از باشــگاه بلژیکی، آنها شایان مصلح و محسن 
ربیع خواه را نیز در اختیار دارند و با جذب فرشاد احمدزاده، این بازیکن نیز سابقه 
حضور در این پست را داراست تا جمع نفرات رزرو و قابل سود بردن برای این جناح 
نیز به چهار نفر برسد. در سمت راست نیز به رغم گمانه زنی هایی که درباره جذب 
رامین رضاییان وجود دارد، این بازیکن به احتمال زیاد این فصل نیز خارج از ایران 
توپ خواهد زد و سرخ ها البته حسین ماهینی و مهدی شیری را دارند و سیامک 
نعمتی و آدام همتی نیز قادر به حضور در این پست هستند. شجاع خلیل زاده نیز 
در مقطعی از فصل با توجه به نیاز سرخ ها در این پست به میدان رفته بود و نیازهای 

تیم را تا حدودی برآورده کرده بود.
با این شــرایط مدیران پرســپولیس برای اینکــه ترافیک این بخش را بیشــتر 
نکنند و هزینه زیادی را متحمل نشــوند، احتمالا برخلاف گمانه زنی ها از جذب 
محمدحسین کنعانی زادگان خودداری کنند. خصوصا اینکه آنها اکنون بیشترین 
نیاز تیم را در فاز تهاجمی می بینند و بر این اساس قصد دارند بودجه در نظر گرفته 

را صرف جذب مهاجمی قابل اتکا کنند تا در طول فصل با مشکل مواجه نشوند.
برخلاف پست هایی که پرسپولیس از حیث بازیکنان در شرایط مناسبی قرار دارد، 
آنها در خط حمله به شدت نیاز به جذب مهاجمی قابل اتکا و باکیفیت دارند. جایی 
که علی علیپور احتمالا خیال جدایی و حضــور در فوتبال اروپا را در ذهن دارد و 
ماریو بودیمیر نیز شرایط بازگشت را ندارد. موضوعی که باعث خواهد شد برخلاف 
هجمه هواداری که علاقه به جذب ستاره و حضور پررنگ در نقل و انتقالات توسط 
این باشگاه را انتظار می کشد، آنها با دید فنی مناسب و برنامه ریزی لازم بودجه در 
نظر گرفته را صرف جذب مهاجمان مناسب برای موفقیت در فصل پیش رو کنند. 

حضور کنعانی زادگان
 در پرسپولیس منتفی شد؟
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1  ســي دي پراجکت، دموي جدیــدي از بازي 
در پشت درهاي بسته نمایشــگاه بازي لس آنجلس 
امســال براي خبرگزاري ها به نمایش گذاشت. این 
دمو بر گیم پلي و انجام ماموریت با دونسخه متفاوت 
از شخصیت »وي« تمرکز کرده بود. با تعداد زیادي از 
گفت وگوها آشنا شدیم و تصمیماتي را دیدیم که بر 
داستان اثرگذار بودند. در ابتداي بازي کار را با ساخت 

شــخصیت و انتخاب جنســیت و تمایلات او شروع 
خواهید کرد. آنطور که پیش از این اعلام شــده بود، 
بازي سایبرپانک 2077 شامل سِت کلاس ها نخواهد 
بود و در عوض داراي »سیستم سیال کلاسي« است 
که به شما اجازه مي دهد تا گستره وسیعي از قابلیت ها 
و ویژگي هاي مختلف را به وســیله بالابُردن ســطح 
شخصیت، انتخاب کنید. شما شــخصیت خود را از 

راه هاي دیگري نیز تعریف خواهید کرد. سه داستان 
پیش زمینه براي شــخصیت در نظر گرفته شــده تا 
تصمیم بگیرید دوران کودکي او چگونه گذشته است 
و با خرج کردن امتیاز در گســتره آماري شخصیت، 
در ادامه مشــخص خواهید کرد که چگونه آدمي  از 
نظر رفتاري خواهد بود.  »نومد« حکم بچه پرسه زن 
یاغي همچون سري مکس دیوانه را دارد. »کودکان 
خیاباني« بچه تخس و تبهکار شــهري و »سازمان«  

یک اصیل زاده با اصول اخلاقي سخت گیرانه است.

2  تمام این المان ها بر مســیر شــما در روایت 
داستان »وي« در نایت ســیتي تاثیر مي گذارند. در 
دمو شــاهد ماموریتي بودیم که »وي« به ســمت 
پســیفیکا جنوبي ترین منطقه از شش منطقه کُلي 
شهر نایت ســیتي مي رود تا از گروهي به نام وودو 
بویز درخواســت کمک کند. پســیفیکا منطقه اي 
اســت که اکثر جمعیــت آن را مهاجراني همچون 
مهاجران کشور  هایتي تشــکیل داده اند و از آنچه 
تاکنون از نایت سیتي دیده ایم، تفاوت زیادي دارد. 

این منطقــه در ابتدا به عنوان محل کســب درآمد 
تجار و ساحل خوشگذراني مسافرین ساخته شده 
بود که شــرکت هاي بزرگ ساخت وساز هزینه هاي 
هنگفتي براي ســاخت هتل ها و مراکــز خرید آن 
کرده بودند. اما در میانه راه، تمــام برنامه ریزي ها 
نقش بر آب مي  شود. دیگر خبري از بودجه مورد نیاز 
براي ساخت وساز نیست، شرکت ها از تصمیم خود 
عقب نشیني مي کنند و پســیفیکا تبدیل به منطقه 
محروم و متروکي مي شــود که اکنــون میعادگاه 
فقیرترین اقشار نایت سیتي است. حتي پلیس نیز 
دیگر در این منطقه حضور فعالي ندارد و باعث شده 
پسیفیکا از اســتانداردهاي حد معمول نایت سیتي 

نیز خطرناک تر باشد.

3  آنطور که سازندگان بازي سایبرپانک 2077 
توضیح دادند، شخصیت »وي« در سر خود بایوچیپ 
مزاحمي  دارد که مي خواهد آن را از بین ببرد. تکه 
الکترونیکي کــه رازهاي فناناپذیري و شــخصیت 
خیالي جاني ســیلورهند را در بطن خود جاي داده 

اســت. روح دیجیتالي شــخصیت عنوان قدیمي 
 ســایبرپانک 2020 که کیانو ریوز ستاره محبوب 
سینما ایفاگر نقش آن اســت، اولین بار در جریان 
رونمایي امسال بازي حین کنفرانس مایکروسافت 
معرفي شــد. جانــي ســیلورهند در درون ذهن 
شخصیت »وي« حضور دارد و رابطه شما با او)اینکه 
چطور با انتخاب هاي خود به او شکل خواهید داد(، 
نقش بسیار بزرگي در داستان بازي خواهد داشت. 
همانطور که تا الان حدس زده اید، گروه وودو بویز 
به همین ســادگي درخواست کمک »وي« را قبول 
نخواهد کرد. زماني که وارد پســیفیکا مي شــوید 
با »پلاسید« روبه رو خواهید شــد. یک شخصیت 
نت رانر سطح بالا)هکر غیرســایبرپانکي ها( که در 
ازاي کمک گروه گانگستري از شــما مي خواهد تا 
ماموریتي را بــراي او انجام دهید. تعامل شــما با 

پلاسید شامل تعداد زیادي از انتخاب هاست. 

4  در زمان گفت وگو با او، علاوه بر انتخاب هاي 
معمول و اســتاندارد دیالوگ براي تصمیم گیري، 
از گزینه هاي نشــأت گرفته براســاس پیش زمینه 
داســتاني و جنبه هاي منحصربه فرد شــخصیتي 
نیز اســتفاده کنید. به طور مثال اگــر پیش زمینه 
داســتاني »بچه خیاباني« را انتخاب کرده باشید، 
تجربه نوجواني در گروه هاي گانگستري این فهم و 
بینش را به شما مي دهد که با عامل آشوب گر دروني 
گروه آشنا باشــید و در نتیجه تصمیمات متفاوتي 
را بگیرید. اگر درجه هوش و فهم شــخصیت خود 
را نیز بالا برده باشــید، »وي« ممکن است نکته اي 
تکنیکي را در تعامل پلاسید با زیردستش پیدا کند 
که بخش دیگري به گزینه هاي پاســخ دهي اضافه 
مي کند. به علاوه اتفاقات در جریان درون اتاق و تمام 
قابلیت هایي که پیش از این براي آمار شــخصیتي 
»وي« انتخاب کرده اید نیز تاثیرگذار هســتند و به 
احتمالات پاسخگویي اضافه مي کنند. اگر در نت رانر 
ماهر باشید، ممکن است بتوانید پلاسید را از طریق 
دیگري راضي کنید. تمام انتخاب هاي تصمیم گیري 
را چه موجود باشــند و چه نباشند، روي صفحه در 
زمان پاســخ گویي خواهید دید تا دقیقاً بدانید چه 

امکاناتي را از دست داده اید.

1   طراح ارشد ســابق اپل در مصاحبه ای با 
فایننشــال تایمز درباره تصمیم خود مبنی بر 
ترک این شرکت چنین می گوید: اگرچه دیگر 
کارمند اپل نیستم اما همچنان به شدت درگیر 

»طراحی محصولات این شرکت« خواهم بود. 
امیدوارم این روند سال های زیادی ادامه داشته 
باشد. اکنون زمان مناسب و آرامی برای به وقوع 
پیوســتن این تغییر بود. تیم کوک، مدیرعامل 

اپل در مصاحبــه  با فایننشــال تایمز گفت که 
تیم طراحی گذشــته اپل به فعالیت خود ادامه 
خواهند داد و در همین حین، همکاری با آیو نیز 
ادامه  دار خواهد بــود. او می گوید: »ما همکاری 

با تیم کنونی و پرســابقه خود را ادامه خواهیم 
داد و در عیــن حال، افتخار همــکاری با جانی 
را نیز خواهیم داشــت.« جانی آیــو در همین 
مصاحبه، به اهداف مؤسسه طراحی لاوفرام نیز 
اشاره هایی داشت: انجام کاری متفاوت، بسیار 
آسان است. من به چنین کاری علاقه مند نیستم 
و متفاوت بودن به هیچ وجه مرا ترغیب نمی کند. 
من به تلاش برای بهتر کردن وضعیت علاقه مند 
هستم. من به توســعه  و طراحی محصولات و 
تجربه هایی علاقه مند هســتم که با احســاس 

مسئولیت و توجه ساخته شده اند.

2   نام مؤسســه طراحی جانــی آیو از یکی 
از جملات اســتیو جابز الهام گرفته شده است: 
چندین ســال پیــش، در یکی از جلســه های 
دیدار با کارکنان، اســتیو جابز در حال صحبت 
بود... او گفت یکی از انگیزه هــای بنیادی این 
اســت که وقتی محصولی را با عشــق و توجه 
می سازید، اگرچه احتمالا هیچگاه افرادی را که 
این محصول را برای آن ها ســاخته اید، ملاقات 
نخواهید کرد و دســت آن ها را نخواهید فشرد، 
با ارائه محصولی که با احســاس مســئولیت و 
توجه ساخته شده اســت، قدردانی خود را به 
بشریت و همنوعان نشان داده اید. من از شنیدن 
صحبت های او تحت تأثیر قرار گرفتم و اکنون با 
چنین انگیزه ای کار می  کنم. بنابراین نام شرکت 
من »لاوفرام« اســت چرا که به صورت واضحی 
چراییِ کارهای من را نشــان می دهد. در سال 
201۵، آیو برای تمرکز بر توســعه  و ســاخت 
اپل پارک، از هدایت روزمــره تیم طراحی اپل 
کناره گیــری کرد اما در ســال 2017 باردیگر 

مدیریت واحد طراحی اپل را به دست گرفت.

3   حالا بعد از ســه دهه شــاید اپل دومین 
مهره ارزشــمند خود را از دست داده. با نگاهی 
به محصولات چند ســال اخیر اپل و بررســی 
وضعیت آنها از دید نــوآوری به خوبی می توان 
متوجه شد که دیگر خبری از نبوغ استیو جابز 
در هیچ کدام از آنها دیده نمی شود. برای سال ها 

این تکنولوژی های جدید در کنار طراحی خاص 
بود که اهالی کوپرتینو را در بالاترین جایگاه بازار 
قرار داده بود و اکنون شاهد این موضوع هستیم 
که هر دوی آنها کمرنگ شــده اند. آنهایی که 
محصولات اپل را برای مدتی طولانی دنبال کرده 
باشند می دانند که بدون شک تفکرات جانی آیو 
بیش از تمامی اعضای این کمپانی به استیو جابز 
نزدیک است. او برای ســال ها وظیفه طراحی 
نمونه ای واقعی از رویاهای جابز را برعهده داشت 
و با تاثیرگیری فراوان در ایــن همکاری، زبان 
طراحی خود را به بلوغ رســاند. فرقی نمی کند 
درباره چه محصولــی صحبت می کنیم. تمامی 
ساخته های اپل در سه دهه اخیر امضای آیو را 
به همراه دارند و کافی است بدون دانستن برند 
به آنها نگاه کنیم تا متوجه شویم با ساخته چه 

کمپانی ای روبه رو هستیم. 

4   جانی آیو بعد از جدایی و در بیانیه رسمی 
اپل به این مسئله نیز اشاره می کند که »پس از 
گذشت نزدیک به 30 سال و پروژه های بی شمار، 
بیش از هر چیزی به خلق تیم طراحی، فرآیند 
و فرهنگ اپل که نمونه نــدارد افتخار می کنم. 
امروز تیــم طراحی اپل قوی تــر، باطراوت تر و 
بااستعدادتر از هر زمان دیگری در طول تاریخ 
شرکت اســت. تیم طراحی تحت رهبری اوانز، 
الن و جف که هرســه از نزدیک ترین همکارانم 
بوده اند، قطعا به رشــدکردن ادامه خواهد داد. 
من بیشترین اعتماد را به همکاران طراحم در 
اپل دارم؛ کسانی که همچنان دوستان نزدیکم 
باقی خواهند ماند و مشتاقم تا سال های متعدد 
دیگری با آن هــا کار کنم.« بــا در نظر گرفتن 
تمامی توضیحات می توان به این نتیجه رسید 
که شاید طراحی  محصولات اپل در آینده افت 
چشمگیری نداشته باشند اما باید انتظار داشت 
که کمپانی جدید جانی آیو با دیگر کمپانی های 
حاضر در دنیای تکنولوژی یا حتی صنایع دیگر 
نیز همکاری کند؛ رویکــردی که تنها به معنی 
افزایش رقبای اپل از دیــد طراحی محصولات 

است.

به روز رسانی
مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

لايکهاياينستاگرامخصوصيميشود؟
براســاس نتایج چندین 
پژوهــش، شــبکه هاي 
اجتماعي بدون  شک تأثیر 
بسیار مخربي بر سلامت 
روان گذاشته اند. فیسبوک 
شــبکه هاي  ســایر  و 
اجتماعي نیز متوجه این 
موضوع شده اند. مدیرعامل 
اینستاگرام، آدام موسري، 
درباره راهکارهاي جدید 

این شرکت در زمینه مشکلات سلامت روان سخن مي گوید. اکنون این 
اپلیکیشن به شما این امکان را مي دهد، مدتي را مشاهده کنید که پاي 
آن صرف کرده اید و ممکن است اقدامات دیگري مانند پنهان کردن لایک  
پست ها هم انجام دهد. موسري در این باره مي گوید: یکي از ایده هایي که 
مشغول امتحانش هستیم، خصوصي کردن تعداد لایک ها است؛ چراکه 
دوست نداریم اینســتاگرام فضایي این چنین رقابتي باشد. مي خواهیم 
جایي باشد که در آن، افراد بیشتر انرژي خود را صرف ارتباط برقرارکردن 
با کساني کنند که دوستشــان دارند و چیزهایي که برایشان مهم است. 
این آزمایش به گونه اي طراحي شده بود که کاربران مي توانستند ببینند 
چه تعداد لایک دریافت کرده اند؛ ولي تعداد لایک هاي دریافتي دیگران 
برایشــان مخفي بود. این کار به گفته موســري، از ایجاد مقایسه هاي 
اجتماعي جلوگیري مي کند. البته، مشخص است که هیچ چیز جلودار 
این نیست که دوستان شخصا تعداد لایک هایشان را باهم مقایسه کنند؛ 

ولي بهتر است این کار را نکنند.

صدایب.ام.وبامهندسیهانسزيمر!
هانــس زیمــر، یکــي از 
شاخص ترین آهنگسازان 
جهان، به ب.ام.و در تولید 
صــدا بــراي خودروهاي 
الکتریکــي کــه کامــلا 
بي صدا هســتند، کمک 
خواهد کــرد. همچنین 
گزارش هایي منتشرشده 
که نشان مي دهد احتمالا 
ایــن آهنگســاز مطرح 

نظرهایي نیز درباره صداي اتومبیل هاي معمول کمپاني آلماني مطرح 
کرده. همان طور که مي دانید، خودروهاي الکتریکي مشکلاتي دارند که 
معمولا در مدل هاي بنزیني این مســائل وجود ندارد. اصلي ترین آن ها، 
بي صدا بودن است. این خودروها در جاده کاملا ساکت و بي صدا هستند 
و این امر ممکن است کمي  خسته کننده باشد. به گزارش زومیت، مسئله 
یادشــده یک ایراد جدي براي زماني است که ســازنده درحال ساخت 
یک خودروي الکتریکي بــا عملکرد بالا و پرقدرت اســت؛ مانند نمونه 
تازه معرفي شده ویژن ام نکســت. بنابراین، زیمر و رنزو ویتالي، مهندس 
صوت و طراح صدا در گروه ب.ام.و، گروهي را تشــکیل دادند تا به این 
خودرو صدا بدهند. این طرح مفهومي  روز چهارتیر در رویداد نکست جن 
در موزه  ب.ام.و ولت، رونمایي شده است. زیمر در مورد این فرصت گفت: 
من همیشه طرفدار ب.ام.و بوده ام. زماني  که کودک بودم، برگشتن مادرم 
به خانه را از روي صداي ب.ام.و اش تشخیص مي دادم. از اینکه فرصتي 
پیش آمده تا براي خودروهاي آینده ب.ام.و صــدا طراحي کنم و براي 

آینده تجربه رانندگي الکتریکي احساس بسازم، هیجان زده ام.

اطلاعازشلوغيمتروباگوگل
اپلیکیشن گوگل مپس یکي 
از بهترین اپلیکیشــن هاي 
مســیریابي موجود است، 
این اپلیکیشــن علاوه بر 
مسیریابي مي تواند زمان 
تقریبي رسیدن به مقصد را 
براي شما با توجه به وسیله 
حمل و نقل انتخابي نشان 
دهد. در جدیدترین آپدیت 
گوگل مپس این اپلیکیشن 

میزان شــلوغي اتوبوس و یا مترو موجود در مســیر شــما را به نمایش 
مي گذارد. به گزارش فارنت، استفاده از اتوبوس و یا مترو همیشه بهترین 
و راحت ترین انتخاب ممکن نیســت، زیرا در اکثر مواقع شــما همچون 
ماهي هاي ســاردین درون قوطي در آن جا گیر خواهید کرد. این موضوع 
زماني  که با گرمي  هوا و عرق کردن بدن همراه باشــد، مي تواند به سرعت 
شما را از تصمیم گرفته شده پشیمان کند و با خود بگویید چرا واقعا یک 
تاکسي نگرفتم؟ نقشه گوگل آمده است تا این رنج را کمي  تسلي بخشد، از 
این رو در جدیدترین آپدیت گوگل مپس، پس از انتخاب مترو و یا اتوبوس 
براي تردد، میزان شلوغي آن را با توجه به ســوابق و تجربیات دیگران به 
نمایش مي گذارد. ایــن موضوع به کاربران کمک مي کنــد تا دریابند آیا 
دوست دارند در یک قوطي ساردین جابه جا شوند و یا براي رسیدن مترو 
و یا اتوبوس بعدي و افزایش احتمال شانس پیدا کردن یک صندلي خالي، 
اندکي صبر می کنند. این قابلیت هم اکنون در 200شهر بزرگ دنیا ارائه 
شــده اســت؛ جدیدترین آپدیت گوگل مپس براي هر دو سیستم عامل 

اندروید و iOS قابل دریافت است.

صندوقچهبازیايران

براي سال ها بازیســازهاي ایراني براي پیداکردن مخاطب 
به ســراغ رقابت با آثار خارجي پرهزینه رفتند و بارها در این 
مسیر شکست خوردند اما اکنون چندسالي است که به واسطه 
گسترش استفاده از پلتفرم هاي هوشمند و همراه شاهد این 
موضوع هســتیم که گرایش به ســاخت بازي هاي موبایلي 
توانســته جان دوباره اي به این صنعت در ایران منتقل کند. 
به همین واسطه تصمیم به معرفي تعدادي از آثاري گرفته ایم 
که توانســته اند تاکنون به موفقیت هاي مختلفي دست پیدا 
کنند. آثاري کــه نه تنها کیفیت مناســبي را ارائه مي کنند 
بلکه از دید مالي نیز دســتاوردهاي جالب توجهي را به خود 

اختصاص داده اند.

   مرجيت
بازي هدف بسیار ساده اي دارد. شــما باید با حرکت دادن و 
ادغام کاشي ها در خانه هاي جدول، کاري کنید تا درنهایت 
تنها یک کاشــي باقي بمانــد. حل کردن مراحل اما شــاید 
به ســادگي هدف بازي نباشــد. در ابتدا مراحل ساده براي 
آشنایي شما با نحوه عملکرد بازي تعبیه شده و به مرور مراحل 
سخت تر و سخت تر مي شــوند. این بازي یک چالش جذاب 
براي آنهایي است که به بازي هاي معمایي علاقه مند هستند.

   فرارپرنده
هدف بازي مشخص است، فراري دادن پرنده از آلودگي هوا. 
در طي مســیر دونوع نماد مختلف وجــود دارد که یک نوع 
دودهاي مضر باعث ســرفه و در نهایت بعد از سه بار برخورد، 
باعث مرگ پرنده مي شــود. نوع دیگر نمادهاي مفید مانند 
کلید، قلب  ، باران، رنگین کمان، بادبادک، ماســک و ... است 
که دریافت آن به اضافه شــدن امتیاز پرنده و آسان ترشدن 

مسیر کمک مي کند. 

   پارکينگحرفهاي
مطمئنا بزرگتریــن دغدغه به خصوص بــراي اهالي تهران 
مربوط به جاي پارک مي شــود. اصولا ایراني هــا با توجه به 
محدودیت هایي که در این زمینه تجربه کرده اند، تبدیل به 
اســتاد پارک کردن در فضاهاي کوچک شده اند. استودیوي 
مجیکال ورلد، یك بازي با همین مضمــون آماده کرده که 
پارکینگ حرفه اي نام دارد و اصلي ترین چالشي که در مقابل 
گیمر قرار مي دهد،  درســت پارک کردن ماشــین در نقاط 

مختلف یک شهرک خیالي است.

   گريز
در مقابل پارک کردن که آنچنان کار هیجان انگیزي نیست، 
گریز سعي کرده همچون بسیاري از بازي هاي بي انتهاي این  
روزها کنترل یک اتومبیل سریع را در اختیار گیمر قرار داده و 
به او هدفي جز ثبت رکورد ندهد. در این بازي که نمونه مشابه 
آن در شکل هاي مختلف یافت مي شود، گیمر این فرصت را 
نیز در اختیار دارد که از اسلحه هاي مختلف براي از بین بردن 

اتومبیل هاي حاضر در میان مسیر استفاده کند.

   زامبيصحرايي
امروزه دیگــر حضور زامبي هــا در بازي هــاي ویدئویي به 
امري طبیعي تبدیل شــده. آنها در کنار انسان ها به عنوان 
پرکاربردترین نوع شــخصیت هاي صنعت بازي شــناخته 
مي شوند. زامبي صحرایي با توجه به محبوبیت این موجودات 
داستان خود را بار دیگر به مبارزه در مقابل زامبي ها اختصاص 
داده. در این بازي گیمر با انواع و اقســام اسلحه ها به دفاع از 

پایگاه خود پرداخته و با کسب امتیاز ارتقا پیدا مي کند.

   خروسجنگي
جنگ خروس ها یکي از رســومي  است که سال هاست دیگر 
به آن شکل گذشته در کشــورمان برگزار نمي شود. هرچند 
این موضوع در واقعیت تبدیل به خاطره شــده اما مشکلي 
براي حضــورش در صنعت بازي وجود نــدارد. در این بازي 
گیمر شــخصیت اصلي خود که یک خروس است را انتخاب 
کرده و با طراحي جزئیات و قابلیت هاي آن به مبارزه با دیگر 

خروس هاي جنگجو مي رود. 

امير پایدار| تعریف داستان از طریق انتخاب هاي متعدد در مرکزیت تمامي  عناوین نقش آفریني 
قرار دارد و حکم قلب بازي سایبرپانک 2077 از استودیو سي دي پراجکت را نيز دارد. با آنچه 
پيش از این در سري ویچر شــاهد بودیم، انتخاب هاي تصميم گيري حرکت تازه اي به حساب 
نمي آید. اما چيزي که باعث مي شود تفاوت را در سایبرپانک احساس کنيم، تعداد المان هاي 
دروني قالب بازي است که باعث مي شود داســتان به لطف شخصيت خلق شده توسط بازیکن 
شکل بگيرد و رشد کند. مي توان گفت هيچ کدام از ایده هایي که سي دي پراجکت براي ساخت 
روایت داستاني قابل انعطاف بازي به کار برده، جدید نيستند. از درخت دیالوگ ها و روایت هاي 
شاخه به شــاخه بگيرید تا طرق مختلف انجام ماموریت ها و مواجه شدن با مبارزات و آمارهاي 
شخصيتي. هيچ کدام ایده هاي بکري نيستند اما چيزي که آن را متفاوت مي کند، تعداد تغييرات 
و بخش هاي دگرگون شده اي است که بازي ســایبرپانک 2077 به بازیکن ارائه مي دهد. اینکه 
چطور و به چه ميزان انتخاب هایي که بازیکن مي کند بر گيم پلي بازي و داستاني که مي خواهد 

به نمایش بگذارد، اثر مي گذارد.

سجاد بيات|  جانی آیو، طراح ارشد محصولات اپل، پس از ۳0 سال از این شرکت جدا خواهد شد. آیو قصد دارد مؤسسه طراحی مستقل 
خود را تأسيس کند. مؤسسه طراحی آیو با نام لاو فرام در سال 2020 به صورت کامل آغازبه کار خواهد کرد و اپل یکی از مشتریان آن خواهد 
بود.  فقط چند ساعت بعد از انتشار خبر جدایی قریب الوقوع سِــر جانی آیو، یکی از چهره های تاثيرگذار اپل، ارزش سهام این شرکت 
۹ميليارد دلار سقوط کرد. این رقم معادل چيزی حدود یک درصد سهام شرکت اپل در بازار سرمایه است. با خروج جانی آیو از اپل، اکنون 
مهره های اصلی تيم طراحی این شرکت، ایوان هنکی، قائم مقام طراحی صنعتی و آلن دای، قائم مقام طراحی رابط کاربری خواهند بود و 
هردوی آن ها زیر نظر جف ویليامز، مدیر ارشد عمليات در اپل فعاليت خواهند کرد. براساس اعلام اپل ویليامز از ابتدا مسئوليت توسعه 

اپل واچ را برعهده داشته است و از این پس، بيشتر زمان خود را صرف همکاری با تيم طراحی در استودیو خواهد کرد.

تحریم بازي »ليگ افسانه ها« براي 
ایراني ها

تحریم هاي آمریکا بازهم بلاي 
جان گيمرهاي ایراني شد. در ادامه 

مسدودسازي سرورهاي شرکت هاي 
ارائه کننده بازي به گيمرهاي ایراني، 

سرورهاي بازي »ليگ افسانه ها« 
نيز براي کاربران ایراني مسدود شد. 

مدتي است تحریم هاي آمریکا روندي 
افزایشی داشته است و حتي گيمرها 
نيز از این قضيه مستثنا نبوده اند. به 
گزارش گجت نيوز، مدتي قبل بازي 

پرمخاطب »اپکس لجندز« در سبک 
بتل رویال به بازار عرضه شد، اما شرکت 

عرضه کننده این بازي سرورهاي خود 
را براي گيمرهاي ایران مسدود کرد و 
کاربران ایراني نيز مجبور شدند براي 

دسترسي به این بازي از روش هاي تغيير 
آي پي استفاده کنند، اما این پایان ماجرا 

نبود و شرکت هاي آمریکایي بازهم 
کاربران ایراني را تحریم کردند. اخيرا 

سرورهاي بازي »ليگ افسانه ها« براي 
کاربران ایراني مسدود شد و کاربران به 
صورت مستقيم نمي توانند به این بازي 
دسترسي پيدا کنند. برخي از کاربران 

ایراني اعلام کردند که پس از اجراي این 
بازي با پيام هشداري روبه رو مي شوند 

که عنوان مي کند براساس قوانين 
آمریکا، گيمرهاي کشور شما)ایران( 

نمي توانند به بازي ليگ افسانه ها 
دسترسي پيدا کنند.

گ
الو

آن

  بازارديجيتال

در مأموریت جدید ناســا، یک سطح نشــین پهپاد مانند به 
بررسی ســطح تایتان، قمر زحل خواهد پرداخت. مأموریت 
جدید موسوم به دراگون فلای از میان برنامه های بلندپروازانه 
نیو فرانتیر ناســا برای کاوش در اجرام منظومه شمســی، 
انتخاب شد و بودجه مناســب را دریافت کرد. الیزابت زیبی 
تورتل، پژوهشگر ارشــد مأموریت می گوید: دراگون فلای، 
پهپادی به اندازه یک مریخ نورد است که می تواند از نقطه ای 
به نقطه دیگر در ســطح تایتان پرواز کند. پهپاد ناسا از نوع 
کوادکوپتر دوگانه با طول و عرض تقریبا ســه متر اســت؛ 
هشت روتور )ملخ هلی کوپتری( به آن کمک می کنند تا در 
مدت زمان کمتر از یک ساعت تا ارتفاع 12 تا 14 کیلومتری 
اوج بگیرد. دراگون فلای تقریبــا هر 1۶ روز یک بار موقعیت 
خود را برای بررسی  مناطق دیگر تایتان تغییر می دهد و در 
هر نقطه، زمان زیادی را صرف نمونه برداری از سطح و بررسی 
آب وهوا خواهد کرد. همچنین در صورت مشاهده پدیده ای 
جذاب در نزدیکی یکی از نقاط، مسافت  فرود را برای بررسی 

اطراف منطقه موردنظر کوتاه خواهد کرد. برای اکتشــاف 
نقاط مختلف تایتان، پرواز کاوشگرها آسان تر از سطح نوردی 
خواهد بود. جاذبه تایتان یک هفتم جاذبه زمین و ضخامت 
جوی آن چهار برابر ضخامت جو زمین است. درنتیجه پرواز 
در چنین شرایطی به سطح نوردی اولویت دارد. به گفته تورتل 
اگر برای خود بال بگذارید می توانید بر فراز تایتان پرواز کنید.

دراگون فلای یکی از دو کاندیدا نهایی دریافت بودجه برنامه 
نیو فرانتیر به حســاب می آید. مأموریت پیشنهادی دیگر، 
CAESAR به سرپرستی استیو اسکوریس از دانشگاه کرنل 
اســت که هدف آن نمونه برداری از ســطح یک دنباله دار و 
بازگشت آن به زمین بود. به گفته توماس زوربوخن، معاون 
ناسا در بخش مأموریت های علمی: »متأسفانه رقابت برای 
مأموریت نمونه برداری از دنباله دار به پایان رسیده است«؛ اما 
او تأکید کرد که در آینده فرصت های سرمایه گذاری بیشتری 
فراهم خواهد شد و بعضی ایده ها قبل از تبدیل به واقعیت باید 
مراحل بیشتری را طی کنند. به گزارش زومیت، دو مأموریت 

فینالیســت قبل از تصمیم نهایی، در چند نوبت به رقابت با 
یکدیگر پرداختند. مأموریت های نیو فرانتیر معمولا حدود 
8۵0 میلیون دلار بودجه دریافت می کنند که اندکی بیشتر 
از مأموریت های اکتشافی ناســا مثل سطح نشین اینسایت 
مریخ با هزینه 814 میلیون دلار یا فضاپیمای داون با هزینه 
۵00 میلیون دلار اســت. قبلا تنها ســه مأموریت موفق به 
دریافت بودجه برنامه نیو فرانتیر شده اند: فضاپیمای جونو که 
در مدار مشتری قرار دارد و به مشاهده جو چرخان و میدان 
مغناطیسی این غول گازی می پردازد. نیوهرایزنز که در سال 
201۵ به پلوتو رسید و در دســامبر 2018 به یکی از اجرام 
کمربند کویپر نزدیک شد و مأموریت نمونه برداری سیارکی 
OSIRIX-Rex که در مدار ســیارک بنو قرار دارد و هدف 
آن یافتن مکانی امن برای نمونه برداری ســال آینده است. 
مانند مأموریت های قبلی، پیش بینی می شود دراگون فلای 
هم چشم انداز انســان از اجرام دوردست منظومه شمسی را 
افزایش دهد. در این مورد، قمر تایتان با ویژگی های شیمیایی 

عجیب و جو ضخیم خود ســال ها دانشمندان را فریب داده 
اســت )تایتان تنها قمر منظومه شمسی محسوب می شود 
که از جو ضخیمی برخوردار اســت(. کاوشگر هویگنس از 
فضاپیمای کاسینی، چشم اندازی گذرا از سطح تایتان ارائه 
داد. سپس کاوشگر کاســینی دریاچه های متان مایع روی 
سطح تایتان را آشکار کرد. به این ترتیب تایتان پس از زمین 
تنها جرم در کل منظومه شمسی است که قابلیت روان شدن 
مایعات سطحی را دارد. دراگون فلای در مأموریتی دوساله و 
با طی مسافت تقریبی 17۵ کیلومتر، چشم اندازهای جدیدی 
را به دانشمندان ارائه خواهد داد. خوشبختانه سطح تایتان، 
دریای نرمی از تپه های شنی است؛ بنابراین شرایط آن برای 
فرود امن مناسب خواهد بود. تورتل تپه های شنی تایتان را 
به باغ های ظن تشبیه می کند که کل منطقه استوای تایتان 
را پوشانده اند. دراگون فلای از این نقطه راهی برای رسیدن 
به دهانه سلک پیدا می کند و به عکس برداری و نمونه برداری 

از آن خواهد پرداخت.

ذره بين
محمد طالبيان

  بیسيم  آتليه

اخيرا ليستی از محبوب ترین اپليکيشن های جهان بر اساس تعداد دانلود آنها در فصل نخست سال 201۹ ميلادی منتشر شد که در این ليست شاهد برنامه های محبوبی چون اوبر، اینستاگرام و یوتيوب هستيم. کارشناسان فعال در موسسه های تحقيقاتی و آماری در هر 
دوره ای ليستی از محبوب ترین اپليکيشن های جهان را منتشر می کنند. این اپليکيشن ها در فروشگاه های آنلاین چون گوگل پلی استور و اپ استور قابل دانلود و نصب هستند. بر اساس جدیدترین آماری که کارشناسان منتشر کرده اند، با ۹ اپليکيشن محبوب آشنا 

می شویم که در فصل نخست سال 201۹ ميلادی بيشترین تعداد دانلود را به خود اختصاص دادند. 
پرمخاطبتريناپليکيشنهایسال2019

  
دراپ باکس

دراپ باکس به عنوان ارائه دهنده خدمات ميزبانی پرونده و ذخيره سازی فایل در 
فضای ابری در محيط وب محسوب می شود که از قابليت همگام سازی پرونده ها و 
فایل های مختلف روی چند سيستم مختلف و مابين چند کاربر از طریق اینترنت 

بهره می برد.

  
ایر بی ان بی

اپليکيشن ایر بی ان بی جزو اپليکيشن های ضروری 
مسافران شناخته می شود که کاربران می توانند از 
آن برای دریافت خدمات سفر، رزرو هتل و یافتن 

اقامتگاه های ارزان قيمت استفاده کنند. یکی از 
اصلی ترین قابليت های این اپليکيشن که باعث افزایش 

محبوبيت آن شده قرار دادن خانه های شخصی برای 
مدتی کوتاه در موارد کرایه است. قابليتی که باعث 

شده افراد حتی در زمان سفر و خروج از شهر نيز 
درآمدی را با کرایه خانه خود کسب کنند.

 

سفربهتايتان

خدمتجديدتپسيبرايافراددارايمعلوليتحرکتي
شرکت تپ ســي به منظور تسهيل 
سفرهاي شهري افراد داراي معلوليت 
حرکتــي، قابليت جدیــدي را در 
اپليکيشن خود براي این افراد ایجاد 
کرده و با اختصاص ســهم کميسيون 
خود از هزینه ســفر بــه رانندگان، 
جذابيت قبول این ســفرها توســط 
ســفيران را افزایش داده است. این 

اقدام تپ سي با توجه به مشــکلاتي که افراد داراي معلوليت حرکتي در 
استفاده از تاکسي هاي آنلاین داشــتند، انجام شده است چراکه برخي 
رانندگان، یا فضاي کافي براي قرار دادن ویلچر افراد توان یاب در خودروي 
خود را مهيا نمي کردند یا با توجه به زمان بربودن سوار و پياده شدن آنها، 
انگيزه کافي براي انجام این ســفرها را نداشــتند.  از این به بعد با حذف 
کميسيون، درآمد سفيران تپ سي از این سفرها بيشتر از سفرهاي معمول 
خواهد بود و آنها انگيزه بيشتري براي قبول سفرهاي افراد داراي معلوليت 
حرکتي خواهند داشت اما مسافر، همان مبلغ هميشگي را پرداخت خواهد 
کرد. این سفرها با عنوان »توان یاب« و با رنگ بنفش به راننده نشان داده 
مي شوند و سفيري که این سفرها را قبول مي کند، مي بایست در خودروي 
خود جاي کافي براي ویلچر یا عصا داشته باشد و در زمان سوار و پياده شدن 
مسافر، به او کمک کند. تپ ســي پيش از این نيز در اردیبهشت ماه سال 
جاري و هم زمان با روز جهاني دسترس پذیري تکنولوژي براي افراد داراي 
معلوليت، اپليکيشن خود را براي افراد نابينا به صورت کامل دسترس پذیر 
کرد. به این معني که تمامي  بخش هاي اپليکيشــن ليبل گذاري شــد تا 
نرم افزارهاي مورد اســتفاده نابينایان بتوانند با خوانــدن این ليبل ها، 
درخواست سفر با تپ سي را براي این دسته از کاربران امکان پذیر کنند. 
همچنين تپ سي با اضافه کردن بخشــي به قسمت پروفایل کاربران، این 
امکان را فراهم کرد تا کاربراني که ناشــنوا یا کم شنوا هستند یا ویلچر و 
عصا به همراه دارند، بتوانند راننده را پيش از قبول سفر از وضعيت جسمي  
خود مطلع کنند. به این ترتيب، راننده اي که فضا و شرایط مناسب را براي 
به مقصد رساندن کاربر مورد نظر دارد، سفر را قبول مي کند. براي استفاده 
از این امکان جدید تپ سي، کاربران داراي معلوليت حرکتي مي توانند به 
منوي اپليکيشن بروند و با کليک روي پروفایل خود در قسمت تنظيمات 
سفر، گزینه  »ویلچر/عصا دارم« را انتخاب کنند. به این ترتيب سفرهاي آنها 
بدون کسر کميسيون انجام خواهد شد. گفتني است، شناسایي کاربران 
داراي معلوليت حرکتي جهت ارائه خدمات به آن ها، در تعامل با سازمان 

بهزیستي کل کشور انجام خواهد شد.

  ويژه

ويروسهوشمندسازی

انتخاب هاي خاکستري
 بررسي طراحي چندشاخه داستان 

بازي سايبرپانک 2077

  
نتفليکس

نتفليکس جزو محبوب ترین شبکه های آنلاین است که کاربران از آن برای 
تماشای آنلاین فيلم و سریال استفاده می کنند. این برنامه از طریق شبکه های 

استریم و اینترنتی برای کاربران خود فيلم و سریال های متنوعی را پخش 
می کند. نتفليکس در سال های گذشته با رشد بسيار چشمگيری همراه بوده و در 

اشتراک گذاری ویدئو به موفقيت بزرگی رسيده است.

  
سيملس
اپليکيشن سيملس جزو اپليکيشن های سفارش آنلاین 
غذا محسوب می شود که طی سال های اخير از رقبای 
اصلی خود سبقت گرفته و نگاه بسياری از کاربران را 
به خود جلب کرده است. جالب است بدانيد که این 
روزها اوبر با اضافه کردن سفارش غذا رقابتی سخت 
را با اپليکيشن های این حوزه شروع کرده اما همچنان 
سيملس توانسته به عملکرد خوب خود ادامه دهد.

سقوط اپل نزدیک است ؟
کاهش 9 میلیارد دلاری ارزش سهام سازندگان آيفون در روز جدايی آقای طراح

امــروزه با گســترش علــوم کامپیوتر و بــه تبع آن 
سیستم های کامپیوتری و الکترونیکی، موارد کاربردی 
این ابزارها در زندگی روزمره بشر به شکل فزاینده ای 
توسعه یافته اســت. بدین ترتیب نقش سیستم های 
مذکور در زندگی، روزبه روز پررنگ تر شده و صرف نظر 
کردن از قابلیت های آن ها نیز دشوارتر به نظر می رسد. 
در همین راستا طی ســالیان اخیر اصطلاحاتی نظیر 
»سیســتم های هوشــمند« و »هوشمندسازی« در 
محافل مختلــف جهانی مطــرح شــده اند و اکنون 
واژه هایی مانند گوشی هوشــمند، دولت هوشمند، 
مدرسه هوشمند، ســاختمان هوشــمند، اتومبیل 
هوشمند و لوازم خانگی هوشمند با ذهن افراد جامعه 
چندان بیگانه نیستند. برای بحث »هوشمندسازی« 
تعاریف علمی و تخصصی متعددی ارائه شده است؛ اما 
به طور کلی می توان گفت: »هوشمندسازی به معنای 
بهره گیری از ابزارها و تکنیک هــای فنی و اطلاعاتی 

جهت مدیریت صحیح امور، تسهیل فعالیت ها، ارتقا و 
اصلاح سبک زندگی، شتاب بخشیدن به اجرای دقیق 
و حرفه ای تر امور، کاهش مصرف انرژی و بهره برداری 
حداکثری از خدمات حــوزه فنــاوری اطلاعات در 
راستای ارتقا شاخص های زندگی فردی و اجتماعی 
است.« مفاهیم »هوشمندســازی« و »سیستم های 
هوشــمند« با یکدیگر گره خورده و لازم و ملزوم هم 
به شمار می روند. سیستم های هوشــمند ابزارهایی 
هســتند که می توانند وقایع دنیــای پیرامون خود 
را درک کــرده و در قبال آن ها به صــورت هدفمند 
واکنش نشــان دهند. در واقع این سیستم ها به طور 
منطقــی و همانند یک انســان تفکر نمــوده و عمل 
می کنند. هرچه اعمال این سیســتم ها دقیق تر و به 
نمونه های انسانی نزدیک تر باشد؛ هوشمندتر قلمداد 
می شــوند. در این قســمت با مقوله ای تحت عنوان 
هوش مصنوعی و یادگیری ماشینی سروکار خواهیم 

داشت. در واقع هوش مصنوعی به دنبال وادار نمودن 
کامپیوترها و سیســتم های الکترونیکــی به اجرای 
کارهایی اســت که اکنون انســان ها این اعمال را به 
شکلی صحیح و مناسب تر انجام می دهند. سیستم های 
هوشــمند غالبا داده های خام محیطــی را از طریق 
تعدادی حسگر دریافت نموده و با بهره گیری از برخی 
الگوریتم ها به تحلیل آن هــا می پردازند. همچنین به 
لطف وجود تکنیک های یادگیری ماشینی، عملکرد 
این سیستم ها با گذر زمان اصلاح خواهد شد. امروزه 
اهمیت هوشمندســازی تقریبا بر هیچ کس پوشیده 
نیست و کلیه سیاست مداران و مدیران به دنبال ترویج 
آن در جامعه هدف خود هستند. افزایش هزینه نیروی 
کار، بازدهی پایین و احتمال بروز خطاهای انســانی 
بعضا جبران ناپذیر، بسیاری از مدیران و کارفرمایان را 
برای به کارگیری سیستم های هوشمند متقاعد نموده 
است. عمده ترین مزایای فرآیند هوشمندسازی به شرح 

زیر است: حذف برخی عوامل انسانی و صرفه جویی در 
هزینه های مالی و زمانی. نظارت و کنترل دقیق میزان 
مصرف انــرژی و جلوگیری از اتلاف ناخواســته آن. 
کاهش ریسک بروز خطاهای انسانی. افزایش بازدهی 
و طول عمر تجهیزات و کاهــش هزینه های تعمیر و 
نگهداری آن ها. امکان مدیریــت از راه دور و بازبینی 
و کنترل پیوســته خطا. ثبت پیوســته و آنی وقایع و 
امکان تصمیم گیری در سناریوهای پیش بینی نشده. 
)با اســتفاده از تکنیک های یادگیری ماشینی نظیر 
شــبکه های عصبی( افزایش بهره وری نیروی انسانی 
از طریق اعمال سیاســت های نظارتی. اکثریت مردم 
تقریبا نیمی از زمان روز را در منزل سپری می کنند؛ 
لذا هوشمندسازی ساختمان ها در ارتقا سطح کیفی 
زندگی نقش بســزایی دارد. امروزه با توسعه مفهوم 
اینترنت اشیا، کنترل بسیاری از تجهیزات برقی منازل 
از راه دور و به کمک تلفن همراه یا اینترنت امکان پذیر 

شده است. در این ساختمان ها، کلیه وسایل از طریق 
یک سامانه مرکزی با یکدیگر مرتبط بوده و تجهیزات 
گرمایشی و سرمایشی، تهویه هوا، سیستم روشنایی، 
قفل ها و دوربین ها از راه دور یا بر اســاس تنظیمات 

پیش تر تعریف شــده به صورت خودکار قابل کنترل 
هســتند. این پدیده در کنار افزایش طول عمر لوازم 
منزل، کاهش هزینه ها و احســاس آرامش و امنیت 

بیشتر ساکنان را در پی خواهد داشت.

  
اسپاتيفای
اسپاتيفای )Spotify( به عنوان بهترین اپليکيشن پخش آنلاین 
موسيقی شناخته می شود که به همين دليل در ليست محبوب ترین 
اپليکيشن های جهان قرار می گيرد. البته استقبال از این اپليکيشن 
طی سال گذشته با رشد چشمگيری همراه بوده و در حال حاضر ميزبان 
تعداد زیادی از کاربران پولی و رایگان است.



حوادث
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2408  یکشنبه  9 تیر  1398

 پرداخت مهريه همسر با تراول هاي جعلي! 
مردی که قصد داشت 1۶ میلیون تومان تراول چک جعلی را به جای مهریه 
همسرش پرداخت کرده و رضایتش را در دادگاه خانواده اخذ کند، دستگیر 

شد.
ســرهنگ محمد باقر قدم زاده، رئیس کلانتری 1۶3 ولنجک در تشریح این 
خبر عنوان کرد: ظهر روز پنجشــنبه ماموران گشت کلانتری از طریق مرکز 
فوریت های پلیسی 110 در جریان خبری مبنی بر حمل پول تقلبی توسط 
مردی  در دادگاه خانواده یک تهران در میــدان عدالت ولنجک قرار گرفته و 
برای رسیدگی به موضوع وارد عمل شدند. با حضور ماموران در محل و آغاز 
تحقیقات زنی 2۷ ساله به آنان مراجعه کرد و گفت: شوهر 33 ساله ام که در 
حال طی کردن مراحل طلاق با او هستم امروز برای پرداخت معوقه مهریه ام 
به این دادگاه آمد. او ساکی به همراه دارد که تراول  های زیادی در آن موجود 
است، اما چون هیچوقت آنقدر پول همراه نداشــته است گمان می کنم که 
جعلی است و از شما می خواهم آن را بررسی کنید. دقایقی بعد که همسر این 
زن به جلوی در دادگاه آمد، ماموران ســاک وی را  مورد بررسی قرار دادند. 
مشخص شد شک زن درست بوده و 320 عدد تراول ۵0 هزار تومانی که در آن 
بوده تماما جعلی است. در همین راستا متهم دستگیر و به کلانتری ولنجک 
منتقل شــد و در آنجا اعتراف کرد تراول ها را یکی از دوستانش گرفته است. 
شناسایی و دستگیری وی در دستور کار پلیس قرار گرفته است. برای متهم 
پرونده ای تشکیل شده و او برای ادامه روند رسیدگی به اتهامش روانه دادسرا 

شده است.

تصادف پرايد و نیسان جان گرفت
ســخنگوی اورژانس مازندران از برخورد مرگبار خودروی پراید و نیسان در 

جاده عباس آباد - کلاردشت خبر داد. 
زکریا اشکپور با بیان این که در ساعت 2 و 18 دقیقه بامداد روز شنبه 8 تیر ماه 
این خبر به مرکز پیام اورژانس غرب مازندران، اعلام شد، اظهار کرد: بلافاصله 
تیم پایگاه اورژانس عباس آباد به محل حادثه در منطقه لنگا نرسیده به ماشال 
در جاده عباس آباد به کلاردشت اعزام شدند. در این حادثه متأسفانه 4 نفر، 
دو آقا و دو خانم در دم جان باختند و با بررسی های تیم اورژانس همگی فاقد 

علائم حیاتی بودند.

قاتل برادرزن دستگیر شد
سرکلانتر ششم پلیس پیشگیری  پایتخت از دســتگیري مرد جواني كه با 
ضربات چاقو برادر همســرش را  در مراسم جشن تولدش به قتل رسانده بود 
خبر داد. سرهنگ محمد جلینی با اعلام خبر درگیری مرگبار در یک جشن 
تولد درباره جزئیات این خبر اظهار کرد: حدود ســاعت 21 مورخ ۶ تیر 98 
یک مورد نزاع در محله نبرد به پلیس 110 اعلام شــد که به سرعت مأموران 
کلانتری 132 نبرد در محل اعلام خبر حاضر شــدند. با حضور مأموران در 
محل مشخص شد مردی حدوداً 30 ساله توسط شوهر خواهرش با ضربات 

چاقو به قتل رسیده است.
 بررسی های بیشتر نشان داد مقتول به همراه بستگان خود در مراسم جشن 
تولد شــوهر خواهرش حضور پیدا کرده بودند. مقتول و شوهرخواهرش در 
مراسم، حین مصرف مشروبات الکلی، برای هم رجزخوانی کرده و این موضوع 
باعث ایجاد درگیری لفظی شــدید بین آنها شده بود. درگیری بین مقتول و 
شوهرخواهر وی تا مقابل در منزل متهم ادامه پیدا کرده که قاتل با برداشتن 
چاقو از آشپزخانه، ســراغ برادرزنش رفته و او را با چند ضربه چاقو به شکم و 
قلبش به قتل رسانده بود. متهم پس از وقوع قتل قصد فرار داشت که مأموران 
کلانتری 132 نبرد به سرپرستی رئیس کلانتری در محل حاضر شده و وی 
را بازداشت کردند. تست الکل از متهم 3۵ ساله پرونده مثبت بود. او در بازار 
آهن نیز مشغول به فعالیت بوده است. متهم هم اکنون با دستور مقام قضایی 

در بازداشت به سر می برد و تحقیقات از وی ادامه داد.

تصادف جان دو مامور ناجا را گرفت
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی کهگیلویه و بویراحمد از 
جان باختن دو مأمور نیروی انتظامی در پی برخورد یک دستگاه وانت نیسان 

با سمند پاسگاه انتظامی تنگ سرخ شهرستان بویراحمد خبر داد.
جلال پورانفرد در تشــریح این خبر بیان داشت: در ساعت 1۵:23 هفتم ماه 
جاري، در محور یاســوج به شــیراز، تصادف خودروی وانت نیسان با سمند 
پاسگاه انتظامی تنگ سرخ بویراحمد اعلام شــد که بر اساس گزارش اولیه، 
متأسفانه دو نفر در دم جان باختند. هر دو قربانی حادثه، سرنشین خودروی 
سمند پاســگاه انتظامی بودند. با اعلام این خبر بلافاصله سه دستگاه خودرو  
اورژانس 11۵ به محل اعزام شدند که دو مصدوم صحنه حادثه را به بیمارستان 
شهید بهشــتی یاســوج انتقال دادند. دو سرنشین ســمند نیروی انتظامی 

»وحیدخدابخشی« و »بهنام خواهشی« نام دارند.
رئیس اورژانس پیش بیمارستانی استان کهگیلویه و بویراحمد، جان باختن 
دو تن از نیروهای پلیس استان را در این حادثه تلخ رانندگی به عموم مردم و 

جامعه انتظامی استان و خانواده های داغدار آنها تسلیت گفت.

  اخبار 

خليل موسوي| رسیدگي به این پرونده از روز 31 مرداد 
9۵ و در جریان درگیری خونین دو پســر جوان با ســه 
سرنشین یک دستگاه پژو 20۶ حوالی پارک بی سیم آغاز 
شد، در حالي كه بررسی های اولیه نشان مي داد ضاربان در 
حالت غیرعادی در پارک بودند و با سرنشینان پژو درگیر 
شده كه یکی از آنها طي این درگیري به قتل مي رسد. طي 
تجسس های بعدي مشخص شــد عامل جنایت جوانی به 
نام داوود است كه تا مدت ها مشــخص نبود كجا مخفي 
شده اســت و حتي انتشــار تصویر بدون پوشش قاتل در 
روزنامه ها، باز هم راه به جایي نبرد. 9 ماه از این درگیری 
خونین گذشته بود و قاتل همچنان فراری بود تا اینکه او 
بالاخره با پای خودش به پلیس آگاهی تهران بزرگ رفت. 
او می گفت بعد از درگیری به ترکیه فرار و در آنجا سرنوشت 
عجیب و غریبی پیدا کرده اســت. او ادعا می کرد در قتل 
نقشی نداشته و چون بی گناه است تصمیم گرفته خودش 
را تســلیم کند. او در جریان بازجویی ها درباره روز حادثه 
گفت: روز حادثه همراه دوستانم مشروبات الکلی مصرف 
کرده و در پارک ایستاده بودیم. یکی از دوستانم پژو20۶ 
را دید و گفت با سرنشــینان آن اختــلاف قدیمی دارد. 
جلوی آنها را گرفت و درگیری شروع شد اما باور کنید من 
ضربه ای به مقتول نزدم. هرچند متهم ادعا می کرد بی گناه 
است اما در ادامه، پرونده با صدور کیفرخواست به دادگاه 
کیفری یک استان تهران فرستاده شد. با گذشت بیش از 

دو سال از وقوع این جنایت، متهم سال گذشته در شعبه 
دهم دادگاه کیفری یک اســتان تهران به ریاست قاضی 
محمدباقر قربان زاده محاکمه شــد. بعد از آنکه اولیای دم 
خواسته شــان مبنی بر قصاص قاتل را بیان کردند، متهم 
در جایگاه ایســتاد و به دفاع از خودش پرداخت. او گفت: 
قبول دارم که روز حادثه حالت عادی نداشتم اما باور کنید 
فحاشی سرنشینان پژو باعث شــروع درگیری شد. حتی 
مقتول با قمه مــن را زخمی کرد. من هــم چاقویی را که 
داشتم به سوی شیشه ماشین پرتاب کردم اما فقط شیشه 
شکست و مطمئن هســتم چاقوی من به کسی برخورد 
نکرده و من قاتل نیستم. من قبلا هم چند مرتبه دعوا کرده 
بودم اما در هیچ یک از دعواهایم کسی را مجروح نکرده بودم 
و حالا هم بی گناهم و چون بعد از حادثه دوستانم گفتند 
باید فرار کنی والا ممکن اســت اعدام شوی، من به ترکیه 
فرار کردم. متهم درباره چگونگی فرارش به ترکیه و اینکه 
چرا از ترکیه به ایران بازگشت، توضیح داد: من و دوستم 
قاچاقی به ترکیه فرار کردیم اما نمی دانستیم چه اتفاقاتی 
در انتظارمان است. چند روز در ترکیه بودیم تااینكه آنجا 
بمبگذاری شــد و پلیس ترکیه، من و دوســتم را به اتهام 
همان حادثه دستگیر کردند در حالیكه به صورت قاچاقي 
در آنجا بودیم. آنها فکر می کردند ما تروریســت هستیم و 
در این بمبگذاری دست داریم. هیچ کس حرف مان را باور 
نمی کرد و هرچه من مي گفتم به خاطر اتهام قتل به اینجا 

فرار كرده ام آنها باورشان نمي شد. در زندان یکی از زندانیان 
که حکم آزادی اش آمده بود و می توانست فارسی صحبت 
کند راه عجیبی برای فرار نشان مان داد. او به ما یاد داد که 
با طناب به طور نمایشی دست به خودکشی بزنیم و وقتی 
که ما را به بیمارستان می برند فرار کنیم. ما هم همین کار را 
کردیم و موفق شدیم از زندان ترکیه فرار کنیم و با زحمت 
توانســتیم خودمان را به ایران برســانیم. بعد از چند روز 
تصمیم گرفتم خودم را به پلیس تسلیم کنم. در ادامه این 
جلسه قضات دادگاه به تحقیق از برادر متهم که اتهامش 
فراری دادن برادرش بود، پرداختنــد. او که مدتی بعد از 
درگیری در پارک بی سیم در درگیری با یکی از دوستانش 
وی را به قتل رســانده و تحت الحفظ از زنــدان به دادگاه 
منتقل شده بود، به قضات گفت: چند ماه بعد از آنکه برادرم 
گرفتار شــد من هم در خانه یکی از دوستانم مرتکب قتل 
شدم. ما مشروبات الکلی مصرف کرده بودیم که دوستم به 

شوخی برایم چاقو کشــید. من هم چاقو را از او گرفتم اما 
نوک آن به سینه اش برخورد کرد و باعث مرگش شد. من در 
آن دعوایی که برادرم انجام داده نقشی نداشتم و فقط یکی 
از مجروحان را به بیمارستان رساندم تا مداوا شود و بنابراین 
اتهام فراری دادن او را نیز قبول ندارم. پس از اظهارات این 
متهم، سایر شرکت کنندگان در نزاع به دفاع پرداختند و 
ابراز پشیمانی کردند. در پایان جلسه، هیات قضایی وارد 
شــور شــد  و متهم اصلي پرونده را به قصاص و سه سال 
حبس و 80 ضربه شلاق به خاطر شرب خمر محکوم کردند 
و سایر شرکت کنندگان در دعوا نیز به حبس طویل المدت 
محکوم شدند. بنابر آخرین گزارشات واصله، این حکم در 
شعبه چهارم دیوان عالی کشور مهر تایید خورده و قطعی 
شده است؛ در صورتي كه متهم به قتل نتواند رضایت اولیاي 
دم مقتول را به دست بیاورد به زودي با طناب دار مجازات 

آویخته خواهد شد. 

 اعدام پس از فرار از
زندان تركيه به ايران

پسر جواني كه هم محلی اش را بی دلیل به قتل رسانده بود به 
زودی به چوبه دار سپرده خواهد شد

 سوءاستفاده از اعتبار پزشك مخترع در تلگرام
رئیس پلیس فتای تهران بزرگ از دســتگیری فــردی که با 
سوءاستفاده از اعتبار و اختراع پزشکی معروف اقدام به فروش 

داروهای جعلی زیبایی پوست کرده بود، خبر داد.
سرهنگ تورج کاظمی در ادامه تشــریح كرد: مدتی قبل یک 
دکتر داروساز با  طرح شکایتی در پلیس فتا تهران بزرگ گفت 
که از مخترعان داروهای ضد جــوش و چین و چروک صورت 
است که داروی خود را به ثبت نیز رســانده اما فردی ناشناس 
در تلگرام با سوءاســتفاده از عنوان و اعتبار او، اقدام به فروش 
داروهای ضد جوش، چین و چروک جعلی و تقلبی کرده و این 
کار متهم نه تنها برای افراد متقاضی مضر است بلکه باعث بروز 
اتفاقات ناگواری در سلامت و بهداشــت مصرف کنندگان نیز 

خواهد شد.
با توجه به حساسیت موضوع و ممانعت از فروش بیشتر داروهای 
جعلی برای کاهش آسیب های حاصل از عوارض ناشی مصرف 
آنها، موضوع در دســتور کار پلیس فتا تهران قــرار گرفت و با 
بررسی صفحه اجتماعی متهم، تحقیقات پلیس برای شناسایی 

او آغاز شد.
در ابتدای تحقیقات مشخص شد که شــماره همراه و حساب 
بانکی که متهم با آن در این زمینــه فعالیت می کند متعلق به 
خانمی ســاکن تهران اســت و در ادامه ماموران مخفیگاه این 

خانم را شناسایی کرده و برای انجام اقدامات لازم به محل اعزام 
شدند اما در محل معلوم شــد، مظنون چندی پیش به مکان 

نامعلومی رفته است.
در مرحله بعدی ســرنخ جدیدی به دست آمد و افسران پلیس 
فتا تهران متوجه شدند که متهم در محدوده میدان انقلاب به 
فعالیت هــای مجرمانه خود ادامه می دهد کــه طی تحقیقات 
نامحسوس پلیسی، ماموران دریافتند، متهم برای مخفی کردن 

خود اقدام به نقل مکان کرده است.
در تحقیقات بعدی ماموران متوجه شــدند که متهم برای گم 
کردن هرگونه ردی از خود با مشــخصات همســرش اقدام به 
فروش داروهای جعلی و با کیفیت پایین بــا نام و برند داروی 
اختراعی شاکی در شبکه های اجتماعی کرده است. همچنین 
مشخص شد همسر این آقا قبلا از کارکنان داروخانه شاکی بوده 
و در امر توزیع و فروش محصولات شاکی فعالیت داشته است اما 

مدتی بعد همکاری اش با شاکی قطع شده است.
ماموران در یــک عملیــات غافلگیرانه، متهــم را در منزلش 
شناســایی و به مقر پلیس فتا تهران انتقــال دادند که در این 
خصوص متهم معترف شــد برای کســب درآمد عالی، با نام و 
اعتبار این پزشــک اقدام به فروش داروهای بی کیفیت کرده و 

ابدا باور نداشته که دستگیر خواهد شد.

کلاهبردار اينستاگرامی به دام پلیس افتاد
پلیس فتا تهران از شناسایی و دستگیری یک خانم جوان 
که اقدام به خرید و فروش غیرمجاز کالاهای بهداشتی و 
سلامتی پزشکی در فضای مجازی می کرد خبر داد.   به 
گزارش هفت صبح، اوایل امسال گزارشی مبنی بر فعالیت 
فردی ناشناس در شــبکه اجتماعی اینســتاگرام برای 
فروش لوازم پزشکی از سوی سازمان غذا و دارو به پلیس 
فتا تهران واصل شد؛ این گزارش نشان از این داشت که 
صاحب این پیج اینستاگرامی با دخالت در امور پزشکی 

اقدام به ارائه خدمات پزشــکی و فروش لوازم آرایشی و 
بهداشتی به مخاطبان خود می کند.   ماموران با بررسی 
صفحه اینســتاگرامی متهم، متوجه شــدند که او با این 
ترفند تعداد زیادی مخاطــب را در کانال تبلیغاتی خود 
جذب و اقدام به فروش غیرقانونی لوازم پزشکی، آرایشی 

و بهداشتی کرده است. 
 در جریان تحقیقات بیشتر مشــخص شد کالاهایی که 
گرداننده این صفحه به افراد متقاضی عرضه می کند، برای 

سلامت افراد مضر است و ضمن تایید این موضوع از سوی 
ســازمان غذا و دارو، جهت جلوگیری از اتفاقات بعدی و 
پیشگیری از آسیب رســاندن کالاهای غیر بهداشتی به 
شهروندان، تیمی از افسران زبده پلیس فتا تهران، جهت 

شناسایی متهم وارد عمل شدند.
  در این زمینه به زودی خانمی با هویت معلوم شناسایی 
و در یک قرار صوری دســتگیر و به مقر پلیس فتا تهران 
انتقال یافت. متهم که در برابــر ادله و مدارک موجود در 

پرونده چاره ای جز اقرار نداشت، درهمان بازجویی های 
اولیه، صراحتا به فروش لوازم پزشکی، آرایشی و بهداشتی 
غیر مجاز به مخاطبان صفحه اینســتاگرامی اش اعتراف 

کرد.   
متهم 2۶ ساله در اعترافات خود گفت: در این زمینه فاقد 
مجوز فعالیت هستم و به دلیل احتیاج مالی و برای کسب 
درآمد بیشــتر، اقدام به فروش و تبلیغ لوازم بهداشتی و 

آرایشی در فضای مجازی کردم.

 كلاهبرداري با خريد از سايت اينترنتي!
شناسایی و کشف یک پرونده کلاهبرداری اینترنتی در 

پلیس فتا تهران به نتیجه رسید. 
طی تماس صاحب یکی از سایت های اینترنتی خرید و 
فروش کالا با فوریت های 110 پلیســی، مبنی بر خرید 
مشکوک فردی ناشــناس به مبلغ ۵00 میلیون ریال از 
این فروشــگاه، تحقیقات پلیس در باره این پرونده آغاز 
شــد. با وصول این خبر تیمی از افســران زبده پلیس 
فتا، جهت بررســی موضوع به محل اعزام شــدند و در 
تحقیقات اولیه مشخص شد مشــخصات فرد خریدار و 
مالک کارت بانکی که با آن اقدام به خرید اینترنتی شده 
است، تفاوت دارد. تحقیقات نشان از این داشت که متهم 
محصولات درخواســتی را در آدرس های مختلف و در 
خیابان و کوچه های سطح شهر و بدون مشخص شدن 
هرگونه آدرسی تحویل گرفته است که با توجه به اینکه 
کارت بانکی متعلق به خانمی ساکن یکی از محله های 
شــمال تهران بود، ماموران به کپی برداری غیرمجاز از 
کارت صاحب حساب مشکوک شــدند. با تماس تلفني 
موضوع از ایشان تحقیق شــد که این خانم بیان داشت 
خریدي از فروشگاه اینترنتی انجام نداده است و با ارسال 
پیامک هایی از بانک صادر کننده کارت، متوجه سرقت 

از حساب بانکی اش شده است و در این مرحله، مالباخته 
به طرح شــکایت از متهم پرونده پرداخــت. با توجه به 
حساســیت موضوع، پس از شناســایی متهم، سریعا 
مخفیگاهش نیز مورد شناسایی قرار گرفت و ماموران با 
حضور در محل، متوجه شدند وی از این مکان به محلی 
نامعلوم نقل مکان کرده اســت در حالیکه همچنان به 
خریدهای اینترنتی خود ادامه می دهد. با توجه به اینکه 
متهم تصور می کرد همچنان از سوی پلیس شناسایی 
نشــده اســت، خرید و فروش هایش نیز ادامه داشت تا 
اینکــه در آخرین خرید خود با اقــدام ضربتی ماموران 
دســتگیر و به مقر پلیس فتا دلالت داده شد.  متهم 3۵ 
ساله که خود را در برابر مدارک و دلایل موجود در پرونده 
می دید در حالی که چاره ای جز اعتراف نداشت، ابتدا با 
قصد گمراه نمودن ماموران عنوان کرد اطلاعات کارت 
شاکي را دوستش به او داده اســت اما با بررسی بیشتر 
مشخص شد تمامی خریدهای اینترنتی توسط خودش 

انجام شده است.
سرهنگ تورج کاظمی در انتهاي این خبر بیان داشت: 
متهم برای ســیر مراحل قانونی پرونده به مقام محترم 

قضایی معرفی شد.
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شــادی عبدالوند 26 ســاله اســت و کارشناســی ارشــد 
آسیب شناسی ورزشــی دارد. او ورزش را از سال 85 شروع 
کرد و حالا 12 سال اســت که بســکتبال بازی می کند. او 
پیش از اینکه به عنوان اولین دختر مــدال آور جام جهانی 
بسکتبال شناخته شــود، نامش در مســابقات داخلی هم 
ســروصدایی به پا کرد. در ســوپرلیگ A بســکتبال ایران 
همچون یک ســتاره درخشــید و به دلیل ثبت تریپل دبل 
در یکی از بازی ها خبر ســاز شد. فدراســیون بسکتبال در 
آن زمان گفته بود ثبت چهار شــاخص آمــار دو رقمی در 
بالاتریــن ســطح بســکتبال دنیــا کمیاب اســت و فقط 
چهــار بازیکن لیــگ حرفــه ای NBA تا به حــال چنین 
 آماری داشــته اند، با این وجــود کاپیتان شــادی، بازیکن 
غیربومی تیم ساســان کرمان در مرحله ســوم از دور رفت 

سوپرلیگ بسکتبال به چنین آماری نزدیک بود. او در آن دوره 
مهره قابل اتکا و سوپر من تیمش بود و یک تنه تیمش را تا 

جمع چهار تیم برتر سوپر لیگ بالا آورد.
  خودم هم باور نمي كنم در جهان سوم شدم 

شاید همه انتظارش را داشــتند که به زودی زود نام شادی 
عبدالوند را در بسکتبال زنان بیشتر بشنوند. این انتظارها در 
مسابقات بسکتبال جام جهانی 2019 در هلند به سر آمد و 
شادی توانست در بخش مهارت های فردی بعد از دو کشور 
قدرتمند فرانسه و ایتالیا به مدال برنز جهانی دست پیدا کند. 
او در این زمینه می گوید:» هنوز هم باورم نمی شود که اولین 
مدال جهانی بسکتبال را کسب کرده ام. خیلی خوشحالم و 
شاید در آن لحظه از مقام سومی شوکه شده بودم. راستش 
من خودم را دست کم نگرفته بودم ولی واقعا فکر نمی کردم 

بتوانم این مقام را کسب کنم چون کشورهایی مثل فرانسه و 
ایتالیا که اول و دوم شدند جزو کشورهایی هستند که واقعا 
به بسکتبال اهمیت می دهند و بسکتبال به روزی دارند. آنها 
چه در پنج نفره و چه سه نفره بازیکن زیاد دارند و در رنکینگ 
بالایی در دنیا قرار دارند. اما این مدال باعث شد نه تنها من 
بلکه تمام دختران ایران به این باور برسند که اگر تلاش کنیم 

حتما به مقام دست پیدا می کنیم.«
  چهار بازي و دو مقام 

تیم ملی ایران  كه از دو ســال پیش بــا حل موضوع حجاب 
توانست در مســابقات برون مرزی شــرکت کند تا به امروز 
چهارتورنمنت را پشت سر گذاشته اســت.  مسابقات غرب 
آســیا اولین مســابقه ای بود که تیم ملی ما در آن شرکت 
کرد اما به مقامی دســت پیدا نکرد. مســابقات کاپ آسیا 

چین دومین مســابقات برون مرزی بود که بــاز هم نتیجه 
برای ما حاصــل نکرد.اما امســال دختران بســکتبال در 
بســکتبال 3 به 3 در مســابقات غرب آســیا نایب قهرمان 
 شــدند و حالا هم که این دختــران چهارمیــن تورنمنت 
برون مرزی خود را پشت ســر می گذارند با یک مدال برنز به 
خانه بازگشتند. این درحالی است که هرکدام از تیم هایی که 
در مرحله گروهی مسابقات حضور داشتند تجربه بالای 20 
سال حضور در مسابقات بین المللی داشتند و تنها تیم ایران 
بود که بدون بازی تدارکاتی در این مسابقات حاضر شده بود. 

  آرزويم رفتن به المپيك است 
تیم ملی ایران در این مسابقات در گروه سختی قرار گرفت و 
با یک پیروزی مقابل مغولستان  و سه شکست مقابل تیم های 
اســپانیا، چک و رومانی از صعود به مرحله گروهی جا ماند. 
اما این تازه نقطه شــروعی برای تیم ملی بسکتبال ماست 
و اتفاق های خوبی در راه اســت. اتفاق خوب این دوره مدال 
برنز شــادی عبدالوند بود که در بخش مهارت های فردی به 
دست آورد. او درباره این بخش از مسابقات می گوید:» برای 
مسابقات ما تقریبا یک ماه در اردو بودیم و تمام تمرینات را 
انجام مي دادیم. حتی مربی ها فیلم های بازی را می گذاشتند 
و آنالیز می کردند.مربیان در این میان برای  بخش مهارت هاي 
فردي من را انتخاب کردند كه  آیتم های این بخش شــامل 
گذر از موانع، پرتاب توپ به داخل دایــره ای به اندازه توپ 
بسکتبال و پرتاب به سمت سبد بود. اول باید با یک توپ از 
چهار مانع عبور می کردم و تــوپ را به داخل دایره ای پرتاب 
می کردم کــه توپ اول من وارد دایره نشــد امــا در پرتاب 
توپ دومم به دایره موفق بودم. پــس از آن باید با دو توپ از 
شــش مانع عبور می کردم و یکی از توپ ها را به داخل دایره 
می انداختم. در انتها مجدداً باید با یک توپ از چهار مانع عبور 
می کردم و توپ را به داخل سبد پرتاب می کردم که در این 
کار موفق بودم و توانستم به خوبی آیتم هایی را که برای این 
بخش در نظر گرفته بودند را انجام دهم.« شادی در بین 20 
بازیکن دنیا توانست مقام سوم را کسب کند و حالا آرزویش 
مثل دیگر ورزشکاران رفتن به المپیک است و تمام تلاشش 

را براي رسیدن به آن مي كند.

شادی، تک ستاره
بسکتبال ایران 

گفت وگو با شادی عبدالوند که توانست نخستین دختر مدال آور 
بسکتبال در مسابقات جام جهانی باشد

هانيه درويش| با وجود اينکه دختران بسکتباليست سال هاســت در ايران فعاليت می کنند اما به علت 
مسئله حجاب چندين دهه از حضور در مســابقات برون مرزی دور بودند تا اينکه دو سال پيش موضوع 
حجاب حل شد و دختران بسکتباليست ايرانی توانستند به مسابقات آسيايی و جهانی ورود پيدا کنند. در 
اين دو سال تيم ملی سه نفره بسکتبال دختران در غرب آسيا نايب قهرمان شدند و امسال در مسابقات 
بسكتبال جام جهانی 2019 در هلند شادی عبدالوند در بخش مهارت های فردی به مدال برنز دست پيدا 
کرد که اين مدال، اولين مدال جهانی دختران بسکتباليست ايرانی است. با شادی که پيش از اين هم در 

مسابقات داخلی خودی نشان داده بود گفت وگو کرده ايم. 

سرمربی پرسپولیس، دیدار تیم ملی والیبال و 
سریال گاندو

 10 مقاله پربازديد در ويکی پديای فارسی در روز جمعه 7 تير:
گابریل کالدرون، جیســون رضاییان، آریا عظیمی نژاد، الکساندر نوری، 
شیرموز، احسان علیخانی، فاجعه چرنوبیل، درآمد و کسب به همراه یک 

مقاله غیراخلاقی. 
پنج پست پربازديد در تلگرام در روز جمعه 7 تير )برگرفته از سامانه 

تلگرافی(:
1. درباره دیدار تیم والیبال ایران در نخســتین دیــدار هفته پنجم لیگ 

ملت ها، با صربستان )2.18 میلیون بازدید در 460 کانال(
2. سخنان ســرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه درباره توافق پوتین 
و ترامپ درمورد لزوم حل دیپلماتیک مسئله تنش ایران )2.06 میلیون 

بازدید در 271 کانال(
3. ســخنان ترامپ در کنفرانس خبری با نخست وزیر هند در مورد ایران 

)2.76 میلیون بازدید در 818 کانال(
4. سخنان برایان هوک درباره لزوم انتخاب شرکت های اروپایی بین تجارت 

با ایران یا آمریکا )1.86 میلیون بازدید در 300 کانال(
5. متنی درباره شهادت امام صادق )1.64 میلیون بازدید در 1145 کانال(
8 گروه کلمه با بيشترين رشد ميزان جست وجو در 30روز اخير در 

گوگل:
1. سریال گاندو/ 2. تبریک عید فطر، پیام تبریک عید فطر

3. جدول لیگ ملت های والیبال 2019، والیبال ایران و جدول لیگ جهانی 
والیبال/ 4. زمان کنفرانس های E3 2019؛ در کنفرانس ها چه اتفاقی رخ 
می دهد؟/ 5. ستاره اسکندری/ 6. )آهنگ( داره میریزه/ 7. دانلود آهنگ 

مهراد جم شیک و پیک/ 8. )سامانه( تهران من ثبت نام

     ترند

کدام آهنگ؟ کدام خواننده؟
آهنگ، همیشه یکی از کلمات پرطرفدار برای جســت وجو در گوگل است. بد 
نیست ببینیم کسانی که این کلمه را جست وجو می کنند، در یک سال اخیر به 

دنبال چه آهنگ هایی بودند. 
1. بیشترین میزان جست وجو برای آهنگ های یک خواننده در یک سال اخیر به 
ترتیب متعلق است به: محسن ابراهیم زاده، ماکان بند، ساسان حیدری )ملقب 

به ساسی مانکن(، مهراب و بهنام بانی. 
2. بیشــترین میزان رشد جســت وجو برای یک آهنگ در یک سال اخیر برای 
آهنگ »عالیجناب عشــق« اثر »ایوان بند« بوده اســت. بعــد از این آهنگ، 
»جنتلمن« از »ساسان حیدری« )ملقب به ساسی مانکن(، »مسخره بازی« از 
»امیرحسین مقصودلو« )تتلو(، »جانم باش« از »آرون افشار«، »عاشق شدن« 
از »محسن ابراهیم زاده«، »پایتم من« از »آصف آریا« و دانلود آهنگ های »رضا 

بهرام«، در رده دوم تا ششم قرار دارند. 
3. در بازه زمانی ســه ماه اخیر،  بیشترین میزان جســت وجو برای آهنگ های یک 
خواننده در یک ســال اخیر به ترتیب متعلق است به: ساســان حیدری )ملقب به 
ساسی مانکن(، امیرحسین مقصودلو )تتلو(، محسن ابراهیم زاده، معین و ماکان بند. 
4. بیشترین میزان رشد جست وجو برای یک آهنگ در سه ماه اخیر، برای آهنگ 
»شیک و پیک« اثر »مهراد جم« است. »شــمال« و »غمت نباشه«، از همین 
خواننده، »هر وقت که بودی« از »امیرحسین مقصودلو« )تتلو(، »دور شدی« 
از شادمهر عقیلی، »داره می ریزه« )ریمیکس یک مولوی(، »شیک« از »یوسف 
زمانی«، »گل عشق« از »رضا بهرام« و آهنگ »واسه قلبم نگات همیشه آنتیکه« 

بوده است که خواننده آن مشخص نیست. 

     خرده روایت هایی از فرنگ1

     ایران زمین

     نوستالژی

     خرده روایت هایی از فرنگ2

چمدان| یزد یکی از شــهرهای خلاق و خوشمزه در 
زمینه خوراکی هاست. شیرینی هایش حسابی معروف و 
شیرینی فروشی های قدیمی اش همیشه شلوغ هستند. 
اما کمتر کســی از قهوه خاص این شهر خبر دارد. قهوه 
یزدی نوعی قهوه ســنتی و بومی در شهر یزد است که 
به جهت اســتفاده از هل، گلاب و نبات در تولید آن و 
همچنین مدت زمان پخت طولانی دارای طعم بســیار 
خوشمزه و دلچسبی است و با توجه به اسناد و مدارک 
شــفاهی که از زمان تولید قهوه یزدی موجود اســت، 
قدمت تولید این نوع از قهوه به دوره قاجار می رسد. قهوه 

یزدی به جهت بومی سازی یک نوشیدنی غیر ایرانی و 
قدیمی شاهدی بر تعاملات فرهنگی مردمان یزد است 
که هر عنصر جدید را با ذائقه و میل خود سازگار ساخته و 
نوع جدیدی از این نوشیدنی را ساخته اند.  این نوشیدنی 
در چند قرنی که وارد ایران و یزد شــده با تغییراتی که 
مردمان یزد در مراحل ساخت آن داده اند، جایگاه خود 
را در فرهنگ، آداب و رسوم یزدی باز کرده و تبدیل به 
عنصری جدانشدنی و شــاخص در مراسم های مذهبی 
این شهر شــده اســت. قهوه یزدی به دلیل نوع پخت 
طولانی و مواد اولیه مصرفی با طبع یزدی بسیار سازگار 

است و استفاده آن در مراسم سوم درگذشتگان در طول 
سالیان دراز به شکل یک سنت حسنه در آمده و بخشی 
از فرهنگ مردم یزد محســوب می شود. قهوه یزدی به 

تازگی در فهرست آثار ناملموس کشور ثبت شده است.

در پیچ و خم لواسان، سرزمین عجایبی 
اســت کــه از دور می شــود بال های 
سنگیِ اســب پرنده ای را دید که قصد 
پرواز داشــته اما در حالتی بین رفتن 
و ماندن، همان بالا خشــک شــده. از 
دروازه چوبــی که رد شــوی دیگر در 
جهان کسل کننده قبلی نخواهی بود. 
شوخی ای در کار نیســت؛ اینجا واقعاً 
سرزمین عجایب اســت. سرزمینی به 
نام غار موزه وزیری کــه ذره ذره اش با 

دســتان جادوگر نابغه ای به نام ناصر 
هوشمند وزیری ســاخته شده. مردی 
با مو و ریش بلند سفید و کلاهی پردار 
بر سر که شگفتی های نامرئیِ جهان را 
با چشــم می دید و آن را با دست های 
قدرتمندش از ســنگ و چوب و آهن 

می ساخت.
جادوگرِ لواسان، کله  شیر سفید غول 
پیکری در حال نعره کشــیدن ساخته 
که می توانی سر خم کنی و داوطلبانه 

خودت را توی دهان شــیر بیندازی و 
راهی تونل های پیچ در پیچِ شکمِ حیوان 
شــوی و از دیدن آن همــه صورتک و 
آدمک و حیوانِ ســنگی که از چپ و 
راست و بالا و پایین احاطه ات کرده اند، 
میخکوب شوی. هنر اصلی ناصر وزیری 
همین بود؛ میخکوب کردن تماشاچی. 
و حالا او رفته است. مردِ جادوگر برای 
همیشــه از ســرزمین عجایب دست 
ســاخته اش رفته. و من مثل کسی که 

یکی از دوســتان نزدیکِ هم فکر و هم 
زبانش را از دست داده دلتنگش هستم. 
دلتنــگ هنرمندی که بــا ریش های 

سفیدش هنوز کودک بود و هنوز تاب 
سواری می کرد و به خانه درختی اش سر 
می زد و در گوشه سرزمینش جایی به 
نام اندیشگاه ساخته و توالت فرنگی های 
صندلی شــده را کنار هم چیده بود؛ تا 
آدم ها رویش بنشینند و یادشان بیفتد 
کجا مهم ترین تصمیمات زندگی شان 
را گرفته اند! دلتنگ مردی هســتم که 
لمس کردن رویا را بلد بود و می توانست 

هر خیالی را واقعی کند.
جادوگرِ لواســان رفته اما ســرزمین 
عجایبش پا برجاســت. نقشــه را باز 
کنید و خودتان را بــه غار موزه وزیری 
برســانید. تقه ای به در چوبی بزنید و 

غرق شــوید در لذتِ جادوی خیال. با 
صدای بلند به مجسمه ها و صورت های 
عجیب و غریبی کــه بهتان زل زده اند 
ســلام کنید و بدانید جایی زیرِ خانه 
درختی، جــای مردی با مــو و ریش 
سفید و کلاهی پردار بر سر بود که کنار 
آتش می نشست و با لبخندِ رضایت به 
آدم هایی که میخکوبِ دنیایش بودند 

نگاه می کرد.
ناصــر وزیری از زمین رفته، اما شــک 
ندارم به زودی در جایی دیگر سرزمین 
عجایبی دیگر خواهد ســاخت. آقای 
وزیری! روحت شاد و سرخوش و سوار 

بر اسب های بالدار...

سان فرانسیسکو یکی از محل های اصلی تولید نمک 
دریا در آمریکاســت.  در خلیج زمین های بزرگی 
وجود دارد که از آن ها نمک اســتخراج می شود. به 
لطف شــرایط ایده آل آب و هوای مدیترانه ای که 
سان فرانسیسکو دارد )فقط دو ماه در زمستان باران 

می آید و بقیه  سال آفتابی و معتدل است( سیستم 
تبخیر آب و گرفتن نمک در این منطقه خوب کار 
می کند تا چیزی که به اسم Sea Salt معروف است 

استخراج شود.
@K1inUSA

قهوه یزدی ثبت ملی شد

مردی سوار بر اسب بالدار
به یاد ناصر هوشمند وزیری هنرمند کم نظیری که دیروز در73 سالگی درگذشت

تولید نمک دریا در سیلیکون ولی!

     از خبرها

مرحله پیش فروش واحدهای مجتمع نگین شهر ری آغاز شد
نخســتین مرحله پیــش فروش واحدهــای پروژه 
مسکونی نگین شــهر ری متعلق به صندوق زمین و 

ساختمان نگین آغاز شد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن )هیبنا(، پیش 
فروش برخی از واحدهای پروژه مســکونی صندوق 
سرمایه گذاری نگین شهر ری که از اردیبهشت 95 با 
دریافت مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار تاسیس 

شد، آغاز شده است.
پروژه نگین شــهر ری یکی از پروژه هــای در حال 
ســاخت مســکونی از طریق تامین مالــی به روش 
صندوق سرمایه گذاری زمین و ساختمان است که 
تجربه به کارگیری آن در شــرکت های زیرمجموعه 

بانک مسکن وجود دارد.
در این زمینه پروژه های صندوق زمین و ساختمان 
نسیم در منطقه 22، پروژه صندوق زمین و ساختمان 
نارون در اراک و صندوق زمین و ســاختمان شمال 
غرب در منطقه رشدیه تبریز از پروژه هایی است که 
در قالب تامین مالی با استفاده از بازار سرمایه توسط 
شرکت های ســاختمانی تابعه بانک مسکن با هدف 
تامین بخشی از مسکن مصرفی میان درآمدی اجرا 
شده اند. در پروژه نگین شهر ری در فاز نخست پیش 
فروش واحدهای 48 تا 113 مترمربعی عرضه شده 
است. قیمت کل این پروژه ها از حدود 375 میلیون 
و 600 هــزار تومان تا 828 میلیــون تومان در نظر 

گرفته شده که متقاضیان می توانند در صورت تمایل 
به سایت صندوق سرمایه گذاری زمین و ساختمان 
نگین شــهر ری مراجعه کنند تا جزئیات شــرایط 

واحدها و قیمت را مشاهده کنند.
بر اساس آنچه در شــرایط پیش فروش این واحدها 
آمده است، سه شــرط »زمان انعقاد قرارداد حداقل 

40 درصد«، »زمان تحویل واحد 25 درصد« و »زمان 
صدور سند 10 درصد« لحاظ شده است.

متقاضیان باید با اصل فیش واریزی به مبلغ 2500 
میلیون ریال به حساب صندوق سرمایه گذاری زمین 
و ساختمان نگین شهر ری، به واحد فروش شرکت 

سرمایه گذاری مسکن تهران مراجعه کنند.

كارگروه  نشست  سيزدهمين  ميزبان   8 منطقه 
بهداشت صنعتي شركت انتقال گاز ايران

– مجید مسلمی:  تبریز 
بهداشت  كارگروه  سيزدهمين 
با  گاز  انتقال  شركت  صنعتي 
حضور نمايندگان مناطق دهگانه 
ميزباني  به  روز  سه  مدت  به 
منطقه 8 عمليات انتقال گاز در تبريز برگزار شد. در ابتداي اين 
نشست فرهاد قديمي، رئيس امور بهداشت، ايمني، محيط زيست و 
پدافند غيرعامل منطقه 8  رعايت اصول ايمني، بهداشت و سلامت را 
از اولويت هاي اصلي اين منطقه دانست و گفت: منطقه 8 با عنايت به 
اهميت و حساسيت اين موضوع تواسته است در انجام تمامي پروژه ها، 
امورات بهداشت، ايمنی و محيط زيست و پدافند غيرعامل را دخيل 
نموده و با برگزاري دوره هاي آموزشي متناسب، توجه و تاكيد ويژه 
اي به توانمند سازي، تمركز و هوشياري پرسنل دارد.قديمي افزود: 
در صورتي كه الزامات ايمني كه همه موظف به رعايت آن هستند 
با كوچكترين سهل انگاري و بي دقتي مواجه شود ممكن است از 
بعد جاني و مالي خسارات جبران ناپذيري را به صنعت وارد سازد. 
وی در ادامه اين نشست ضمن ارائه گزارش عملكرد، خواستار توجه 
و دقت نظر و رعايت مباحث مرتبط با فعاليتها در حوزه هاي بهداشت، 
ايمني و محيط زيست شد.بازدید از مجتمع تاسيسات تقويت فشار گاز 
تبريز، آموزش نحوه ي تكميل و گزارش گيري از پورتال وزارت نفت، 
بروزآوري كتابچه SDS شركت انتقال گاز و افزودن مواد شيميايي 
جديد مورد استفاده در مناطق، بررسي نحوه كاربرد راهنماي مديريت 
برنامه  بررسي  راديواكتيو طبيعي،  مواد  انتشار  بهداشت  مهندسي 
عملياتي ارتقاي سلامت كاركنان و برنامه ريزي اجراي آن در شركت، 
بررسي موارد بهداشتي تعميرات خطوط لوله با كامپوزيت و تهيه 
دستورالعمل و همچنين بازگويي موارد گوناگون از سوي نمايندگان 
مناطق و بررسي چالش ها و مشكلات بهداشت صنعتي از دیگر نکات 
قابل توجه این كارگروه بود. وجود تعامل، همفکری و همدلي در قالب 
ارائه نقطه نظرات كارشناسي و بهره گيري از خرد جمعي، دانش و 
تجربه هر يك از حاضرين از ديگر نكات ويژه اين نشست مي توان 

يادكرد.

مدير منطقه 8 عمليات انتقال گاز:

برپايي نمايشگاه بزرگراه تبادل اطلاعات است
مسلمی:  مجید  تبریز- 
انتقال  عملیات  منطقه 8  مدیر 
گاز ایران در آیین گشایش اولين 
نيازهاي  و  ها  چالش  نمایشگاه 
استان،  سازمانهاي  و  صنايع 
دانست.  اطلاعات  تبادل  برای  مناسبی  بزرگراه  را  نمایشگاه  برپایی 
یداله بایبوردی در حاشیه افتتاحیه اين نمايشگاه با اعلام اين خبر 
گفت: اولين نمایشگاه چالش ها و نيازهاي صنايع و سازمانهاي استان 
آذربايجان شرقي به مدت 2 روز در محل مجتمع عصر انقلاب پارك 
علم و فناوري با حضور بالغ بر 40 صنعت و سازمان استاني طي روزهاي 
29 و 30 خردادماه برگزار شد كه در آن صنايع و سازمانهاي استان، 
قطعات، تجهيزات، نيازها و چالش هاي خود را در معرض دید عموم 
بازدیدکنندگان قرار دادند. مدیر منطقه 8 عملیات انتقال گاز ایران 
افزود: اين نمايشگاه پژوهش محور بوده و فرصت مغتنمی است برای 
شرکت های دانش بنیان، صاحبان ایده، پژوهشگران و ارائه دهندگان 
خدمات و کالا که با ارائه ایده و نوآوری های خود از یک سو و بهره 
مندی از فرصت کسب و کار از سوی دیگر، بتوانند در رفع نیازمندیهای 
فنی و تخصصی صنایع کشور در مسیر اقتصاد مقاومتی سهیم باشند. 
بایبوردی تاكيد كرد: منطقه 8 عمليات انتقال گاز با رویکرد مشارکتی 
و پژوهشی فرصت حضور در اين نمايشگاه را فراهم کرد تا با واحدهای 
پژوهشی صنايع و سازمانهاي استانی، همگام با ارائه قطعات، تجهيزات، 
توانمندیها و دستاوردهای خودکفایی، نیازها و اولویت های پژوهشی 

خود را به پژوهشگران و تولیدکنندگان صنایع بومی عرضه نماید.

مديرعامل ذوب آهن اصفهان به مناسبت روز صنعت و معدن عنوان كرد 

دوران  در  اصفهان  آهن  ذوب  دستاوردهای 
تحريم،ميراثی ماندگار برای آيند گان است

اصفهان - کارپناه- در آستانه 
معدن  و  صنعت  روز  تیرماه  دهم 
یزدی  منصور  مهندس  با  گفتگو  در 
اصفهان  آهن  ذوب  مدیرعامل  زاده 
تولیدکننده  نخستین  دستاوردهای 
فولاد کشور در دوران تحریم، اهمیت 
به  از  مسئولین  جانبه  همه  حمایت 
ظرفیت رسیدن تولید در این کارخانه 
عظیم ، فعالیت تخصصی در حیطه معدن با نگاه به آینده و مباحثی 
از این دست را مورد کنکاش قرار دادیم که مشروح آن را در ادامه می 
خوانید :     مهندس یزدی زاده گفت : حدود چهل سال است که با 
تحریم های ظالمانه غرب مواجه هستیم، شدت آن طی این سالیان 
متفاوت بوده است.در این دوران سخت که فشارهای اقتصادی بسیاری 
بخش های گوناگون کشور از جمله صنعت فولاد را زیر تاثیر قرار داده 
بود،ذوب آهن اصفهان با همت و تلاش شبانه روزی کارکنان و سایر 
مجموعه هایی که در این زمینه مسئولیت دارند، همچون گذشته طرح 
ها و پروژه های ملی بسیاری را به بهره برداری رساند و تلخی تحریم ها 

را به شیرینی ایستادگی مبدل ساخت.
دستاوردهای ذوب آهن اصفهان در دوران تحریم،میراثی 
ماندگار برای آیند گان است / وی افزود : تولید محصول استراتژیک 
ریل با ارزش افزوده بالا در ایران که در گذشته آرزویی بیش نبود، 
ثمر  به  اصفهان  آهن  ذوب  پولادمردان  به همت  تحریم  دوران  در 
نشست،طرح تزریق پودر زغال به کوره بلند ) PCI ( که هم اکنون 
مراحل پایانی را سپری می کند ، ریومپینگ ایستگاه هفت ریخته گری 
بدون حضور کارشناسان خارجی ، افزایش آمار صادرات محصولات ، 
رکوردهای مستمر تولید و ... دستاوردهای بسیار بزرگی است که در 
دوران تحریم در کارنامه پرافتخار ذوب آهن اصفهان ثبت گردید و 

میراثی ماندگار برای آیندگان به شمار می رود. 
پای آرمان های مان ، مجدانه ایستاده ایم / مدیرعامل شرکت 
ادامه داد : البته تحریم ها تا حدودی هزینه صادرات محصولات را 
خودش  های  آرمان  پای  خواهد  می  که  کشوری  اما  داد  افزایش 
بایستد،طبیعتاً باید هزینه هایی را به ازای آنچه می خواهد بدست آورد 
، داشته باشد که این در مقابل آرمان هایش چیزی نیست و انشاا...  از 
این دوران نیز با همدلی و هم افزایی همه بخش ها عبور خواهیم کرد. 
اهمیت تدوین استراتژی مدون برای تولید و صادرات در 
صنعت فولاد / این مقام مسئول تصریح کرد : برخی از کارشناسان 
می گویند کشورهایی مانند برزیل،استرالیا و ... ارقام بالایی از صادرات 
سنگ آهن را از آن خود نمودند. در این خصوص باید گفت این کشورها 
با وجود وسعت بسیار و دارا بودن معادن گسترده،استراتژی مدونی برای 
تولید و صادرات خود مشخص نموده اند و بر پایه آن حرکت می کنند. 
کشور چین با آن عظمت به عنوان قطب دوم صنعتی دنیا پس از آمریکا 
، مواد اولیه را از کشورهای مختلف وارد می کند. همین کشور در سال 
های گذشته لجن کنورتور موجود در سایت هواشناسی را خریداری کرد 
که پس از بررسی های صورت گرفته در این خصوص پروژه آب گیری از 
لجن کنورتور به روش BOT تعریف شد و با موفقیت عملیاتی گردید ، 

ضمن اینکه این محصول به چرخه تولید بازگشته است.
ضرورت توجه به فعالیت تخصصی در حیطه معدن / مهندس 
یزدی زاده ادامه داد : اگر با شرایط فعلی صادراتی انجام نگیرد،تولید 55 
میلیون تن فولاد در افق 1404 بعید است محقق شود. طی دورانی 
که در شرکت ملی فولاد بودم به اتفاق همکاران گزارش مشروح در 
این خصوص تهیه شد که برای ایمیدرو و وزارت صمت ارسال گردید. 
با شرایط فعلی در حدود سال 1410 شاید سنگ آهنی برای تولید 
نداشته باشیم و به یک وارد کننده این ماده معدنی استراتژیک تبدیل 
شویم زیرا معادن به جای اینکه در عمق فعال باشند و اکتشافات جدید 
را به بهره برداری برسانند از حیطه تخصصی فرایندهای معدنی فاصله 
گرفته اند و به سمت تولید شمش و محصولات فولادی گرایش یافته 

اند و این نشان می دهد که متاسفانه استراتژی مشخصی در این زمینه 
وجود ندارد وبه بیراهه رفته ایم.

با صادرات سنگ آهن منافع بلند مدت ،فدای منافع کوتاه 
مدت می شود / مدیرعامل شرکت خاطر نشان کرد : صادرات سنگ 
آهن در کشوری که این ماده معدنی یکی از اجزای اصلی فرایند تولیدش 
است به واقع هیچ توجیهی ندارد. متاسفانه منافع بلند مدت ، فدای 
منافع کوتاه مدت می شود . سنگ آهنی که جزو انفال است، به همه 
مردم تعلق دارد و مجوز بهره برداری از معادن آن صادر شده تا اشتغال 
زایی ایجاد شود و همگان از ارزش آفرینی آن منتفع شوند،صادر می 
شود و مردم و صنایع کشور که اقتصاد منهای نفت را باید تحقق بخشند 
از سود آن بی بهره می مانند. وی بیان کرد : چندی پیش طی مذاکرات 
خوبی که با دکتر سرقینی معاون معدنی وزارت صمت داشتیم، ایشان 
اظهار داشتند تنها تولید کنندگان مجوز صادرات محصولات فولادی را 
دارند و ارز حاصل از آن هم باید به چرخه تولید باز گردد. وی بیان کرد 
: صادرات نهاده های معدنی نظیر سنگ آهن از سود سرشاری برخوردار 
است و همین عامل گرایش معادن به سمت صادارت این مواد معدنی 
استراتژیک را سبب شده است. امیدواریم وزارت صمت به عنوان متولی 

این موضوع هر چه سریع تر اقدام اساسی در این زمینه داشته باشد. 

اجرای طرح رفع حريم ميدان نيار در محدوده 
امور يک برق اردبيل

اردبیل مریم حاجی زاده-  مهندس 
حسین دانش با اعلام این خبر افزود : 
پروژه رفع حریم میدان نیار به همت 
اداره بهره برداری امور یک برق اردبیل 
و با به کارگیری همزمان چندین نیروی 
پیمانکاری ، اتفاقات و تعمیرات به اتمام 
رسید. وی از اتمام پروژه میدان نیار که 
در چندین مرحله اجرا شده بود خبر داد و ابراز امیدواری کرد با این 
پروژه علاوه بر رفع حریم در میدان نیار ، روشنایی مطلوب برای 
رانندگان و عابرین فراهم خواهد شد. مدیر امور یک برق اردبیل 
اظهار داشت : در پروژه رفع حریم نیار علاوه بر انجام مطالعات چند 
جانبه در حوزه شبکه فشار متوسط ، فشار ضعیف و روشنایی معابر 
، به افزایش نقطه مانور و رفع حریم شبکه توجه ویژه ای شده است 
تا علاوه بر کاهش مدت زمان خاموشی و تامین ایمنی ساکنین و 

عابرین ، میزان رضایتمندی مشترکین افزایش یابد. 

بازديد مديرگازرسانی شركت ملی گازايران از 
شركت گاز استان كرمانشاه

کرمانشاه- مهندس سعید مومنی مدیر گازرسانی شرکت ملی 
گاز ایران طی  سفر یکروزه به استان کرمانشاه ضمن دیدار با مهندس 
بازوند استاندار وصفری نماینده مردم شهرستان کرمانشاه در مجلس 
بازدیدی  ارائه گزارش عملکرد گازاستان، طی  و  شورای اسلامی 
ازشرکت گازاستان ازنزدیک درجریان روند گازرسانی به پروژه ها 
و ارائه خدمات به مشترکین قرار گرفت. به گزارش روابط عمومی 
کارکنان  با  مشترک  وجلسه  بازدید  این  طی  گازاستان:  شرکت 
شرکت گاز استان کرمانشاه، در ابتدا مدیرعامل گازاستان ، گزارشی 
از آخرین وضعیت گازرسانی دراستان و پروژه های دردست اقدام 
سال جاری را ارائه نمودند. درادامه مهندس شهبازی بیان نمودند: 
وجود مشکلاتی از جمله عدم ارائه مجوزهای لازم از سوی مراجع 
ذیصلاح ونیزکمبودفضای اداری، چالش های پیش روی گازاستان 
درراستای ارائه خدمات مطلوب و انجام بموقع پروژه ها می باشند 
.مهندس مومنی ضمن تشکرازارائه خدمات مطلوب مجموعه شرکت 
گاز استان در بحران سیل اخیر،خدمات مستمرو پایداردرراستای 
حمایت از زیر ساخت ها را منوط به تمهیدات لازم ازجمله پدافند 
غیرعامل ، مقاوم سازی شبکه ها وهمچنین اقدامات لازم قبل ، حین 
و بعداز بحران به جهت به حداقل رساندن خسارات به تأسیسات و 

شبکه های گازرسانی را ضروری دانست.

از خبرها

سپهر، ساکن کالیفرنیا
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- شكلك- تبريك- موقع و هنگام

2- قطعه زمين زراعي- از بازيگران سريال 
ملكوت

3- از وســايل پيرايشــي آقايان- آباد و 
برقرار- بخيه درشت

4- يكی از عناصر شــيميايی در جدول 
تناوبی اســت که عدد اتمی آن ۸ است- 

نمود- درخت کريسمس
5- خودروي ده نفره- قوي جثه- ثروتمند

6- مفتش- هزينه- کشيدنی زندگان
7- از رنگ هاي اصلــي- واحد پول ژاپن- 

داراي اصل و نسب
8- تن پرور- خبــره و وارد- ميوه تازه به 

بازار آمده- نوعي حلوا
9- دســته اي از ايل قاجار- برآمدگي ته 

لاستيك- نامه رسان
10- به پيرزن مي گويند- سلطان ميوه ها- 

بخشايش
11- شهری در استان اردبيل- از رگ هاي 

اصلي بدن- ويتامين جوانه گندم
12- خشك- سمت نماز خواندن- مرکز 

استان چهارمحال و بختياري
13- اســب ترکي- محكم و ثابت- مقطع 

فوق ديپلم
14- کنايه از سخن گفتن- بالاپوش بلند 

قديمی

15- آنچه برای افزودن بر شكوه يا زيبايی 
به کار می رود- از زيور آلالت زنانه- روزگار

عمودي
 1- پايتخت غنا- مقابل پايين- جانشيني

2- يكای پول هخامنشــي- عضو تنفسی 
ماهی- مسرور و خشنود

3- حريق- يار و همدم- سرماي سخت
4- حلال رنگ- قانونگذار- صندلي راحتي
5- مقدار برق يك دســتگاه- ليســت و 

صورتحساب- نوعی جامه قديمي
6- خيانــت در آن روا نيســت- غارت و 

تاراج- اسب سياه زيور
7- دندان آذري- يار سوزن- سرمايه

8- ناپســند- از وســايل نظافت- بانگ 
اسب- ضمير فرانسوي

9- با علاقه بسيار- خشكي- غم و غصه
10- غوطــه ور در آب- پرچم و بيرق- باز 

کردن
11- خون بها- بي مورد- شهري در استان 

اصفهان
12- کلام شرط- از وســايل دانش آموز- 

گردنكش
13- کلام تعجب بانوان- پيشه ور- غشاي 

خارجي قلب
14- حاشا- جفتك- از وسايل نجاري

15- لاك پشت کارتوني- معادل فارسی 
کاور- وطن و ميهن
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 به دست 
خلاصى و میان و وسطپیشوا و امامگرفتن

نجات  زمین سبز و 
وتر کمانطلایىخرم

یک بار زدن
سرگذشت ها معروف و 

سرشناس
حرف 
 پیروزى
 مکانى 

روییده از نى
روستاى 

نسیه نیستتوت

محل خرید کله
کالا

شرح دادن
عنکبوت 

سمى
طول و 
موحدامتداد
ذهنى

از وسایل 
خنک کننده

دوست و 
مساوى همدم

شدن کشورى 
آسیایى

پرستیدنى 
مشرکان
کودك

حرف 
تیز و قاطعانتخاب

فیلم شانه و کتف
خنده دار

نوعى سس
گندم  
کوبیده

نوعى 
کبوتر!

خاك نرم 
وسرخ

محافظین  
ویژه

مهارت 
اجرایى

         

         

         

         

         

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
باين

 تبلت
 درگز
 ستاد
 لارا

 لنين
 معطر
 وزير

5 حرفي :  
 اجلاف
 باروت

 بضاعت
 بيهار

 پرستو
 جامعه

رودست
 روشنی
 زبرجد

 طالبی
 لاندا

 ماساژ
 متاهل
 ويژگی

6 حرفي : 
 دريافت

 رواندا
گروهان

 ليبريا

7 حرفي : 
 ساوالان
نگارنده

8 حرفي : 
 سی و سه روز

عنبرآباد
 ناآزموده
 ويراستار

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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به گزارش مشــرق، روایت جزئیات حادثه هفتم تیر 
۱۳۶۰ ابعاد گوناگون تاریخی را بر نسل امروز هویدا 
می کند. حجت الاسلام مســیح مهاجری از اعضای 
وقت حزب جمهوری و از بازمانــدگان حادثه هفتم 
تیر در خاطرات خود به خوبی جزئیات این حادثه را 

روایت می کند.

 حجت الاســام مهاجری با اشاره به جلسات 
برگزار شده در روز هفت تیر می گوید: روز هفتم 
تیر سه جلسه برگزار شد. یکی جلسه هیأت اجرایی 
بود که عصر برگزار شــد. بعد از آن تا مغرب جلســه 
شورای مرکزی تشــکیل و بعد از نماز مغرب و عشا 
جلسه حزب با مسئولین سه قوه برگزار شد که همین 
سومین جلسه بود که منفجر شد و این فاجعه هفتم 

تیر در این جلسه به وجود آمد.

 وی اضافه می کند: بعد از نماز جلســه ســوم 
تشکیل شد. جلسه سوم همان جلسه سالن اجتماعات 
بود که مسئولین حزب و مســئولین قوای سه گانه 
معمولًا هر هفته شب های دوشنبه تشکیل می دادند. 
موضوع جلسه تورم بود ولی وقتی آقای بهشتی وارد 
جلسه شدند - چون بنا بود که ایشان در مورد تورم 
صحبت کنند- پیشنهاد شد که تورم را کنار بگذارند 
و ]درباره موضــوع دیگری صحبت کننــد[ که آن 
بحث تعییــن نامزد حزب جمهوری اســلامی برای 

ریاست جمهوری آینده بعد از بنی صدر بود.

 آخرین جمله شهید بهشتی
مهاجری آخرین جملات شــهید بهشتی را اینگونه 
روایت می کند: من و آقای درخشــان و آقای صادق 
اسلامی وارد جلسه شدیم که این دو نفر شهید شدند 
و من مجروح شــدم. وقتی وارد جلسه شدیم آقای 
بهشــتی مقداری از صحبت های شان را کرده بودند. 
جمله ای که من بعد از نشســتن در جلســه از آقای 
بهشتی شــنیدم این بود که گفتند: »این بار ما باید 
کاری کنیم که یک مهره آمریــکا رئیس جمهور ما 
نباشد.« همین جمله را که گفتند آنجا منفجر شد. در 
همان مرحله اول هم به شهادت رسیدند و کار اصلی 

که بمب کرد در واقع به شهادت رساندن ایشان بود.

  بعد این انفجار ســقف را پایین آورد و عده ای زیر 
سقف رفتند. یک مقدار هم ترکش ها از جمله ترکشی 
که آمد به طرف آخر سالن و به من خورد قسمت چپ 
صورت را متلاشی کرد و چشــم چپ را از بین برد و 
بعضی های دیگر با همین ترکش ها یا زخمی  شدند 

یا به شهادت رســیدند ولی عده ای هم در اثر ریزش 
سقف، زیر سقف رفتند و به شهادت رسیدند.

  صدا زیاد بود یعنی بمب عــلاوه بر اینکه ترکش 
داشت صوتی هم بود یعنی قوی بود. صدا و لرزه ایجاد 
کرده بود. ساختمان هم ضعیف بود. قدیمی بود. سقف 
فرو ریخت. خود من هم چون یک تکه ای از سقف جدا 
شده بود آن قسمتی که من بودم پایین آمده بود نوک 
آن تکه گرفت به آقای جواد سرافراز ایشان را شهید 
کرد و ته این قسمت به دیوار چسبید بین این دو تا و 
زیر این تکه سقف من قرار گرفتم که یک مقدار آوار 
روی من ریخت تا حدود گردن و سر آزاد بود ولی تا 
گردن و دست ها زیر آوار بود. ترکش هم که به قسمت 
چپ صورت خورده بود. بعد که آمدند اول آن سقف را 

کنار زدند بعد آوار را کنار زدند.

  بهشتی کجاست؟
حجت الاسلام مهاجری درباره اولین امدادها پس از 
فاجعه می گوید: وقتی آمدند من تا مدتی که از هوش 
رفته بودم ولی بعد از مدتی که نمی دانم شــاید نیم 
ساعتی طول کشــید به هوش آمدم. سر و صداهای 
زیادی شنیدم من هم ســر و صدا کردم. در اثر سر و 
صدای من متوجه شدند که پشت این تکه سقف هم 
یکی هســت. آمدند که من را نجات بدهند آن تکه 
سقف را کنار زدند و من را دیدند از وضعیتم متوجه 
شدند که من هم یک روحانی هستم و لذا گفتند این 
هم یک روحانی است. چون تعداد زیادی روحانی در 

آن جلسه دیده بودند.
من مهلت ندادم بــه آنها که من را نجــات بدهند و 
ظاهراً دست راســتم آزاد بود، من پرسیدم که آقای 
بهشتی چه شدند؟ آنها نمی دانستند که آقای بهشتی 
اینجاســت. گفتند مگر آقای بهشتی هم اینجا بود؟ 
با حالت خیلی ناراحت کننده ای گفتند. گفتم بله با 
دستم اشاره کردم به آن طرفی که فکر می کردم آقای 
بهشتی آنجا هستند. آنها بر سرشان زدند و آه و ناله 
کردند و به همان طرفی که من اشاره کردم رفتند و 
بعد از مدتی سراغ من آمدند و بقیه آوار را کنار زدند و 
من را نجات دادند به بیرون این سالن بردند. در حیاط 
ماشین آمبولانس بود من البته نمی دیدم چون این 
چشم که از بین رفته بود این چشمم آوار و گرد و غبار 
رویش را گرفته بود و ســر و صدا را فقط می شنیدم. 
من را داخل آمبولانس گذاشــتند که صدای آقای 
دکتر شیبانی را شنیدم که گفت او را به بیمارستان 

فیروزگر ببرید.
منبع: پایگاه مرکز اسناد انقاب اسامی

آخرین جمله آیت الله بهشتی 
 روایت جزئیات حادثه هفتم تیر و لحظه انفجار بمب از 

زبان حجت الاسلام مسیح مهاجری

مرتضی کلیلی ��قاب��

    قاب  تاریخ1
»ایویت لابروس« همسر 

فرانسوی الاصل رئیس پیشین 
فرقه اسماعیلیه در ایران. 

آقاخان رهبر وقت اسماعیلیه 
در سال 1327   از ایران 

تقاضای تابعیت کرد، محمد رضا  
پهلوی به رغم مخالفت علما 

با این تابعیت موافقت   و به او 
لقب حضرت )والا( داد و پس 
از او نوه اش پرنس کریم خان 

متولد 1315   در سن 21 سالگی 
حسب وصیت جدش به امامت 

رسید و اکنون پیشوای فرقه  
اسماعیلیه آقاخانیه است. 

)كافه تاریخ(

    قاب  تاریخ2
یك درویش در دوره قاجار

    قاب  نوستالژی2
میدان آریا مهر - فاطمي سال 1345. ساختماني كه در 

نماي بیروني اش تبلیغات پپسي نصب شده ساختمان 
فعلي وزارت جهاد كشاورزي است.

)از صفحه علیرضا محمودي(

    قاب  مشاهیر
منتخب تهران...به سال 1347؛  

 جام دوستی. با حضور نیک 
نفس، عرب، جباری، طالبی، 

شاهرخی، حبیبی. قلیچ خانی، 
وفاخواه، کانی، کاشانی، 

افتخاری.)فدراسیون تاریخ 
وآمار فوتبال ایران(

    قاب  نوستالژی1
سند جمعیت تهران در سال 1318. جمعیتي بالغ بر 531 هزار و 246 نفر.)مشرق (

��اینستا�گرافی)منتخبی�از�اینستاگرام�چهره�ها(

 الناز شاكردوست این عكس از كودكي خود را در 
روز تولدش منتشر كرده.

 نفیسه روشن در سفر به اصفهان درون كوزه 
عكس گرفته.

 نازنین بیاتي در كپشن این عكس نوشته: سر برشانه 
خدا بگذار تا قصه عشق را چنان زیبا بخواند كه نه از 

دوزخ بترسي و نه از بهشت...

 آزاده صمدي در شرح این عكس جمله اي از 
كریستیان بوبن را نوشته.
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